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slovo starostky

Vážení spoluobčané!
první zbarvené listí ohlašuje říjnové dny a s ním s určitostí i při-

cházející podzim. A nejen to. Doufám, že říjen ohlásí i české vlaječky 
v oknech budov nebo na klopách kabátů a sak u příležitosti státního 
svátku Dne vzniku samostatného československého státu. Výročí 
letos kulaté není, přesto je to velká čest, že náš malý národ může 
mít vlastní místo pod sluncem a vychovávat své potomky jazykem, 
který od nepaměti této krajině patří. Vzniku republiky předcházely 
nelehké chvíle a rozhodně nikdo netušil, že si svou národní identitu 
budeme muset v historii ještě několikrát obhájit. Neberme toto datum pouze jako den pro-
dlužující víkend a pokusme se alespoň chvíli zamyslet nad tím, jak významný svátek to pro 
nás je.

Po všech prázdninových dnech a prvních týdnech ve školních lavicích přichází jeden 
z klidnějších měsíců v roce. Do poloviny září probíhaly poslední dokončovací práce v ZŠ 
Nová Ves a děti mohly s radostí usednout do zrekonstruovaných prostor. Škola tím ukončila 
provizorní provoz v ZŠ Komenského ve městě a vrátily se do své školičky Satinky. Musím 
poděkovat zejména rodičům i pedagogům za neskonalou trpělivost a pochopení dané situa-
ce. Rekonstrukce objektu, který byl vybudován ještě za vlády Františka Josefa I., si vyžádala 
více než 3,5 mil. Kč a odrazí se nejen v lepším komfortu tříd při vzdělávání našich dětí, ale 
přinese i lepší podmínky pro práci našich pedagogů. Není to samozřejmě oprava poslední, 
zřejmě nejaktuálnější bude rekonstrukce střechy. 

Opravou během září prošlo i oplocení kolem hřiště u ZŠ Komenského. Byla provedena de-
montáž starých sítí a instalace nových, včetně jejich navýšení na obou kratších stranách hřiště. 

Jistě jste si všimli nové zelené zóny naproti poště. I když tráva ještě pořádně nevzešla, již 
teď vítá své první návštěvníky. Nově upravený prostor oddělil keři v rámci možností prostor 
kolejiště a nahradil nevzhledné polorozpadlé budovy i neudržované zelené plochy. Na mapě 
města tak opět přibylo další hezké místo.

Opět bych vás ráda pozvala na podzimní sportovní a kulturní akce. Je to především Dra-
kiáda, která se koná tradičně na letišti nebo Pochod světlušek večerním městem. Obě akce 
mají dlouholetou tradici a je vždy se na co těšit. Snad nám bude přát i počasí! Osobně bych 
ráda alespoň touto cestou podpořila Týden knihoven, který pro vás naše paní knihovnice 
připravují. S blížícími se plískanicemi bude stále více příležitostí si „zalézt do pelíšku“ s dob-
rou knížkou v ruce a návštěva knihovny vám umožní si vybrat tu nejlepší četbu. Milovníkům 
vážné hudby doporučuji návštěvu koncertu smyčcového kvarteta BOŘKOVEC QUARTET, 
který je pořádán v rámci oslav státního svátku. 

Přeji hezké a prosluněné podzimní dny. Helena Pešatová, starostka Frýdlantu

FRÝDLANT – V měsíci září se uskutečnil tradiční výjezd frýdlantských seniorů na Lysou horu. 
Akci pořádalo Město Frýdlant nad Ostravicí pod záštitou starostky Heleny Pešatové.

Senioři se tak ve dvou termínech 3. a 12. září mohli podívat na místo, kde by se již mnozí ze zdravotních důvodů nedostali. 
Společně se prošli po vrcholu s výhledem na okolní i ta vzdálenější pohoří a následovalo pohoštění v „Bezručově chatě“.

Před odjezdem zpět se účastníci vyfotografovali a rozloučili se s naší „Královnou Beskyd“.

BESKYDY – Horská služba Beskydy má 
napilno i po hlavní letní sezoně. Například 
v sobotu 21. září musela zasahovat hned dva-
krát i za asistence vrtulníku.

Do hor musel přiletět vrtulník Letecké zá-
chranné služby Ostrava do oblasti vrcholu 
Filipka. „Dispečink linky 155 Moravskoslez-
ského kraje nás vyslal ke dvaačtyřicetileté-
mu turistovi s poruchou vědomí a křečemi. 
Na místo dosedl i vrtulník, takže jsme spolu 
s jejich lékařem ihned začali s ošetřením pa-
cienta. Ten byl poté transportován k dalšímu 

ošetření do nemocničního zařízení,“ uvedl 
k prvnímu výjezdu Libor Kluz, zasahující člen 
Horské služby Beskydy.

Po půl páté pak přijali záchranáři výzvu 
k zásahu přímo v prostoru vrchu Javorový. 
„Čtyřiatřicetiletá žena uklouzla a spadla při 
sestupu z kopce. Při pádu na zem si porani-
la dolní končetinu. K úrazu došlo ve strmém 
a obtížně přístupném terénu, nevhodném pro 
zásah pozemní technikou. Proto jsme požá-
dali o spolupráci opět vrtulník,“ popsal situa-
ci na místě nehody Libor Kluz. K transportu 
pacientky použili letečtí záchranáři podvěsu 
se třicetimetrovým lanem. Pak přelétli na mís-
to, kde mohli bez problémů ženu v podvěsu 
spustit a sami přistát. Poté ji naložili a převezli 
do nemocnice.

26. září starší myslivec spadl večer z pose-
du a utrpěl vážná zranění, naštěstí byl na mís-
tě i jeho kolega a zavolal s prosbou o pomoc 
horskou službu. K nehodě došlo ve vrcholo-
vých partiích v prostoru u Čertova mlýna. Šlo 
o velice složitý a nepřístupný terén, takže 
transport v trase asi jednoho a půl kilometru 
k sanitce byl pomalý a obtížný. I proto horská 
služba připomíná, že nabitý mobilní telefon 
a aktivovaná aplikace Záchranka by dnes 
měly být v horách samozřejmostí.

ČELADNÁ – Dětský domov Čeladná, 
který vznikl původně jako sirotčinec v roce 
1919 v objektu tehdejšího hotelu Smrk, si 
připomněl 100. výročí. Velkolepé slavnosti 
se zúčastnily stovky dětí z dětských domovů 
z regionu, ale také bývalí zaměstnanci a od-
chovanci domova, kteří již dávno žijí samo-
statným životem.

Na akci jim zazpíval Voxel i Markéta Kon-
vičková, malé i velké pobavili klauni a artisté 

z Cirkusu trochu jinak. Stoly se prohýbaly pod 
talíři s pečeným seletem, skvostnými hambur-
gery, chlebíčky a palačinkami, nechyběla ani 
zmrzlina. Kdo měl dost hudby i jídla, zařádil si 
na skákací klouzačce nebo v laserové střel-
nici. Na financování akce se kromě domova, 
obce a drobných dárců podíleli také nadšen-
ci, kteří na Oranžovém kole Nadace ČEZ 
vyšlapali v srpnu na závodech Bike Čeladná 
přes 50 tisíc korun.  (Pokračování na str. 11)

STARÉ HAMRY – Gruň náš šumný jediný 
patří asi k nejoblíbenějším a k nejnavštěvo-
vanějším akcím pořádaným Obcí Staré Ham-
ry. Potvrdil to i letošní již 4. ročník. 

Počasí opět vyšlo, sluníčko krásně svítilo 
po celý den. Návštěvníci si mohli užít nejen 
příjemné procházky po gruňské hřebenovce 
až po Bílý Kříž, ale také na Buřanku. Při tom 
se občerstvit, zaposlouchat se do folklórní 
i moderní hudby, zasoutěžit si a třeba i vy-
hrát.

U dětí byla nejoblíbenější zastávka u ře-
zání kulatiny. Za pilu tahala i ta nejmenší 
drobotina. Kosení trávy už si našlo také své 
příznivce.

Zajímavé byly ukázky tradičních lidových 
řemesel a stříhání oveček nebo ekosystémo-
vá stanice na Bílém Kříži.  (Více na str. 3)

BÍLÁ – Nejkrásnější období našich hor při-
chází, příroda láká svými až dechberoucími 
barevnými proměnami a v RESORTU BÍLÁ | 
BESKYDY si tuto neopakovatelnou atmosfé-
ru rozhodně nenecháme ujít.

Hurá s dětmi do Dětského letního parku.
Nechte své ratolesti vydovádět na bungee 

trampolínách, tubingové dráze, parkourovém 
hřišti, aquazorbingu anebo v lanovém centru. 
Za příznivého počasí máme otevřeno v pon-
dělí–čtvrtek od 9.00 do 16.00 a pátek–nedě-
le, svátky od 9.00 do 18.00.

Superherna pro děti má rovněž připrave-
ný program. Ve dnech 26.–30. 10. od 13.00 
do 18.00 si děti ručně vyrobí výrobky s podzim-
ní tematikou, které ozdobí nejednu domácnost.

Pssst! Období duchů a strašidýlek se blíží. 
V Dětském letním parku rozsvítíme lampi-
óny a vydáme se po stezce, na jejímž konci 
společně vypustíme lampióny štěstí. Světýlko-
vá paráda se koná dne 28. 10. od 15.00.

Relax v Beskydech zaručeně poskytne 
ubytování Apartmány Na Faře a STODOLA 
NA BÍLÉ. Pro toto období nabízíme pobytové 
balíčky za akční ceny. Jaké výhody mohou 
návštěvníci čerpat? Rodiny s dětmi přede-

vším uvítají vstup ZDARMA do Dětského let-
ního parku, Superherny a wellnes. Milov-
níci outdoorových aktivit mohou využít 20% 
slevy ze standardních cen na ubytování.

Měsíc říjen nabídne mnoho krásných dní, 
které můžete prožít v RESORTU BÍLÁ | BE-
SKYDY. 

Při vašich aktivitách pěšky, na kole či ko-
loběžkách, které vám rádi zapůjčíme, určitě 
navštivte kavárnu a obchod Domovjan-
ka, kde ochutnáte nejen vynikající kávu, ale 
rovněž si smlsnete na poctivých výrobcích 
domácí receptury. Barevný podzim v našich 
horách si prostě zamilujete.

Frýdlantští senioři opět na Lysé hořeHorská služba má napilno

Dětský domov v Čeladné oslavil
100. výročí i s dětmi, co vychoval

Babí léto na Bílé si určitě zamilujete

Z akce Gruň náš šumný jediný…

Gruň náš šumný jediný
Na oslavách se bavili děti i dospěláci.



– 2 –Říjen 2019 Frýdlant nad Ostravicí

Akce je realizována ve spolupráci s městem Frýdlant nad Ostravicí Mediální partner

a

Dne 12. září se konal již sedmý ročník Dne 
sociálních služeb, zdraví a prevence v Kultur-
ním centru města Frýdlant nad Ostravicí. Cílem 
akce bylo podat informační servis o pomoci 
seniorům, pečujícím osobám, lidem se zdra-
votním postižením, rodinám s dětmi a lidem so-
ciálně vyloučeným formou poskytovatelů soci-
álních služeb působících ve městě a v blízkém 
okolí, včetně rozsahu jejich činností a služeb. 

Během dne byly prezentovány ukázky práce 
canisterapeutických psů, poradenství v oblas-
ti zdravého životního stylu, měření krevního 
tlaku, indexu tělesné hmotnosti, krevní sku-
piny a očního tlaku. Pro osoby se zdravotním 
postižením probíhala ukázka rehabilitačních, 
kompenzačních a dalších pomůcek, prodejní 
výstavka výrobků uživatelů sociálních služeb. 
Během dne byli oceněni dárci krve z Frýdlantu 
nad Ostravicí za rok 2018, jednalo se o p. Čer-
venkovou, p. Plucnaru, p. Drabinu, p. Přívaru 
a p. Lučana. Také byly oceněny dobrovolnice 
roku 2019, které nominovala nezisková orga-
nizace ADRA, o.p.s. Frýdek-Místek, jednalo se 
o p. Trunečkovou a p. Sedláčkovou. Současně 
s programem probíhala zajímavá přednáška 
na téma porucha příjmu potravy a jeho řešení 
organizace Anabell, z. ú., která má dlouholeté 
zkušenosti v této oblasti. V podvečer se konala 
beseda pro širokou veřejnost k náhradní ro-
dinné péči, případní zájemci o pěstounství se 
mohli dozvědět mnoho užitečných informací. 
Programem provázel zkušený moderátor Petr 
Bohuš. O celodenní zábavu pro děti se postaral 
JUNÁK – skautský oddíl Frýdlant nad Ostravicí. 
Všichni návštěvnici si mohli na památku odnést 
fotografii z fotokoutku. Celý den provázelo 
krásné slunečné počasí, dobrá nálada a hojná 
účast návštěvníků. Všem prezentujícím organi-
zacím patří velké poděkování. 

 Odbor sociálních věcí

Barča Kvášová třetí
na Mistrovství ČR
V Žamberku se konalo Mistrovství České re-

publiky v duatlonu, kde si Barbora Kvášová od-
skočila v rámci letní přípravy na zimní sezonu. 

Na trati dlouhé 1 km běh, 6 km kolo a 1,1 km 
běh obsadila 3. místo v kategorii dívky do 13 
let. Úspěšný víkend doplnila Adriana Strnadlo-
vá, další členka BH Ski teamu z Frýdlantu nad 
Ostravicí, která při svém premiérovém startu 
obsadila v kategorii dívek do 15 let 5. místo. 
Výsledek je tou nejlepší motivací pro další spor-
tovní přípravu.

Vážení přátelé krásné hudby, zveme vás 
na další z koncertů sezóny 2019 frýdlantské-
ho Kruhu přátel hudby (KPH). V říjnu jde o dvě 
akce: koncert smyčcového kvarteta ke státní-
mu svátku a poslechový pořad „Hudba under-
groundu“ s vzácnými hosty v rámci oslav 30 let 
demokracie – obě akce jsou pořádány ve spo-
lupráci s Kulturním centrem a s Městem Frý-
dlant nad Ostravicí.

Už tradiční koncert smyčcového kvarteta 
ke státnímu svátku proběhne ve středu 23. října 
v 18.00 v Janáčkově síni. Vystoupí „Pavel Boř-
kovec Quartet“, mladý ansámbl, který je kromě 
provádění klasické kvartetní literatury zajímavý 
zaměřením na soudobá díla a na dílo našeho 
významného skladatele a pedagoga Pavla 
Bořkovce – jeho pět smyčcových kvartet nato-
čili hudebníci pro Český rozhlas. Dva členové 
kvarteta také sami komponují a aranžují, čímž 
se činnost ansámblu posouvá i k multižánrové-
mu přesahu (spolupráce s Michalem Pavlíčkem 
a Monikou Načevou).

Poslechový pořad „Hudba undergroundu“ 
se uskuteční ve čtvrtek 10. října v 18.00 v pro-

storu kluboven kulturního domu (vedle kino-
sálu). Povídat, komentovat nahrávky a videa 
(a možná i hrát a zpívat) budou dva vzácní 
hosté: Josef Janíček, zakládající člen legendár-
ní skupiny The Plastic People of The Universe, 
a Květa Princová, signatářka Charty 77, která 
patřila se svým manželem mezi propagátory 
komunitního života na „barácích“, jak se říkalo 
venkovským usedlostem, na kterých v sedm-
desátých a osmdesátých letech chtěli nezávis-
le na režimu žít mladí lidé (zrovna u Princů se 
např. konalo rozloučení s kanadským přítelem 
– překladatelem a hudebníkem Paulem Wilso-
nem – vyhoštěným komunisty ze země v 70. 
letech, zakončené typicky – vtrhnutím policie 
a bitím. Dům byl brzy nato „vyvlastněn“ a vyho-
zen do povětří…)

Vstupné na koncert kvarteta je 140 Kč, dů-
chodci a děti 90 Kč, s abonentkou KPH zdar-
ma. Vstupné na poslechový pořad je 50 Kč, 
součástí této akce bude také malé občerstvení. 
Volný vstup na obě akce mají díky spolupráci 
s frýdlantskou ZUŠ také žáci této školy. 

 Za výbor KPH J. Svoboda

Začátek, slovo, které může znamenat mnohé. 
Úvod k pohádce, filmu či příběhu, první nadech-
nutí malého človíčka, start letadla, odjezd vlaku, 
a tak dále a tak dále. Mohli bychom pokračovat. 

Chceme-li hovořit o začátku v souvislosti se 
školní docházkou, jistě mnohý z nás zavzpo-
míná, že při každém novém zahájení návštěvy 
jakékoli budovy poskytující získání poznatků či 
dovedností, potýkal se s různými pocity více či 
méně příjemnými. Aby tyto osobní dopady co 
nejméně zasahovaly do naší psychiky, vymysleli 
si lidé adaptaci. Slovo, jehož význam je možné 
přeložit obratem přizpůsobení se. V našem pří-
padě zmíněná záležitost příslušela hlavně těm 
nejmenším, prvňáčkům, zapomenuto nebylo ani 
na žáky nastupující novou etapu školního života 
na 2. stupni, šesťáky. Pro obě tyto skupiny při-
pravili vyučující od 9. do 11. září třídenní adap-
tační kurz. 

Nejmenší kluci a holky si stejně jako v jiných 
letech užili muzikoterapii hrou na djembe a jiné 
nástroje, navštívili je pejsci z organizace Podané 
ruce, zajeli si do přírody na Bílou prožít dopo-
ledne ve znamení pohádek a dle tradice prožili 
společný den plný her a zábavy se spolužáky 
z devátých tříd. Nově vzniklé kolektivy se sblížily 

nejen mezi sebou, ale také se svými třídními uči-
telkami a myslíme si, že celkově byly pro všech-
ny jmenované tyto dny přínosem.

Starší žáci ze šestých tříd měli také svůj pro-
gram. Oblíbená muzikoterapie a výlet na Bílou 
měly obdobný charakter, jiný byl například spo-
lečný výšlap na Ondřejník anebo sportovní akti-
vity. Smyslem i tohoto adaptačního kurzu bylo 
sblížení nových třídních společenství, která by 
spolu měla fungovat další čtyři roky. Snad budou 
ve své většině stejně spokojené, jako byly dny 
první, takzvaně adaptační.  lg

Polský film Vlkodlak 
ve frýdlantském kině

Filmový klub Frýdlant nad Ostravicí chys-
tá další speciální projekci. V neděli 27. 10. 
v 19.30 uvedeme v rámci společného projektu 
Asociace českých filmových klubů a těšínské-
ho festivalu Kino na hranici snímek Vlkodlak. 
Náš filmový klub se tak ocitá v elitní společnosti 
pouhých deseti kin, která dostala díky podpoře 
polských přátel možnost promítnout některý 
z vybraných filmů současné polské kinemato-
grafie. 

Vlkodlak mladého režiséra Adama Panka je 
mistrovskou kombinací několika žánrů, z nichž 
nejvýrazněji na diváka působí prvky klasického 
hororu. Skupina dětí osvobozených z koncen-
tračního tábora čelí v opuštěné lesní samotě 
útokům zdivočelých gestapáckých psů. Tuto 
jednoduchou situaci film využívá ke zkoumá-
ní lidských charakterů, jež může připomenout 
třeba slavného Goldingova Pána much. Je ale 
především alegorií světa, ve kterém platí, že zlu 
lze čelit jedině odvahou.

Srdečně zveme k mimořádnému filmovému 
zážitku.  lf

Letošní slunečné prázdniny uběhly velmi 
rychle, září už je také za námi a před námi dal-
ší školní rok. Žáci všech škol usedli do lavic 2. 
září a spolu se svými učiteli zahájili vyučování.

Obzvlášť slavnostně jsme na naší škole při-
vítali nejmenší školáky – prvňáčky. Slavnostní-
ho zahájení školního roku v prvních třídách se 
zúčastnila ředitelka školy paní Anna Matějová 
a starostka města Helena Pešatová. Obě dámy 
popřály dětem hodně úspěchů ve školní práci, 
milé kamarády a mnoho krásných zážitků.

Třídní učitelky paní Danuše Pavlisková 
a Šárka Kantorová budou malé školáky učit no-
vým vědomostem a dovednostem, seznamo-
vat se s prostředím školy, s novými spolužáky, 

staršími kamarády, učiteli a vychovateli.
V letošním školním roce se intenzivně zaměří-

me na rozvoj čtenářství v podobě tvořivého čtení 
a psaní. Jelikož si v roce 2020 připomeneme 200 
let od narození významné české spisovatelky 
Boženy Němcové, zaměřili učitelé naší školy ce-
loroční motivaci právě na tuto autorku a na čes-
ké pohádky. Program nese název „Pohádky 
z Komeňákova“ a bude ukončen v únoru příštího 
roku čtením autorských pohádek v podání žáků 
naší školy a výstavkou žákovských prací.

Všem žákům i učitelům přejeme úspěšný 
a pohodový školní rok 2019/2020.

Ať se naplní motto naší školy: „I cesta může 
být cíl“ www.zskomenskehofno.cz

Den sociálních služeb, zdraví a prevence

Začátek školního roku na Komeňáku 

Záběr z polského filmu Vlkodlak.

Bouřka, hřmění, blesky, déšť. Přesně takto 
vypadalo ráno 2. září, které den předtím v ne-
děli jakoby symbolicky ostřihlo horké letní dny 
a pustilo se rovnýma nohama do těch podzim-
ních. Po sedmé hodině se začalo počasí na-
štěstí umoudřovat a malí adepti povinné školní 
docházky tak mohli dorazit ne úplně promoklí 
do školní budovy i se svým doprovodem. 

Voda vůbec byla jakýmsi nechtěným sym-
bolickým pozadím našeho letošního vykročení. 
V přípravném týdnu došlo k havárii vodovodního 
traktu v budově školy a tím k vytopení dvou tříd, 
z nichž jedna z nich byla již připravená 1. třída. 
Jen díky okamžité obětavé pomoci jednotky 
našich místních frýdlantských hasičů nedošlo 
k jejímu dalšímu šíření a zabránilo se dalším 
škodám. Patří jim naše velké poděkování! 

Výuku v náhradních prostorách po dobu 
opravy poškozených tříd musela bohužel ab-

solvovat i jedna z prvních tříd. Paní učitelka 
Jiřina van Nes projevila neskutečnou trpělivost 
a vše zvládla na výbornou. Dlužno dodat, že 
s pomocí pana školníka, našich uklízeček a ko-
lektivu, který opět prokázal, že si umí pomáhat, 
když je to potřeba. 

A tak po všech výše uvedených peripetiích 
nakonec přece jen proběhlo v ZŠ TGM slav-
nostní zahájení školního roku 2019/20 za pří-
tomnosti pana místostarosty, vedení školy, 
Chasičky a spolužáků z devátých tříd. Malí prv-
ňáčci nešetřili úsměvy a nakonec si tento den 
i se svými nejbližšími pravdu užili. Teď už je 
před nimi devět let, které mají k tomu, aby zís-
kali co nejvíce vědomostí, dovedností i znalostí. 
Pomůže jim k tomu nejen náš školní vzdělávací 
program SOUHRA, ale především kolektiv pe-
dagogů, jež jim bude po celou dobu pomáhat 
a stát po boku.  www.zsfrydlant.cz 

Září, prvňáčci, voda a Tégeemka

Dvě říjnové akce Kruhu přátel hudby

Adaptační kurzy v ZŠ TGM

V letošním roce proběhne ve dnech 30. září – 
6. října 23. ročník Týdne knihoven. Tuto celostátní 
akci vyhlašuje Svaz knihovníků a informačních 
pracovníků (SKIP). V letošním roce navázal SKIP 
spolupráci se spolkem Wikimedia, jejímž cílem je 
vyzvat všechny knihovníky, aby se zapojili do tvor-
by Wikipedie. Frýdlantská knihovna se tak zapojí 
se svým příspěvkem o knihovně v našem městě. 

Co je ale mnohem důležitější, pořádá během 
celého týdne několik akcí. Tou největší bude čtvr-
teční zábavný pořad s ostravskou spisovatelkou 
a scénáristkou Kateřinou Tomanovou, kterou 
bude převážně hudebně doprovázet herec a mu-
zikálový zpěvák Jaroslav Beneš, který má trva-
lé angažmá v pražském divadle Karlín (mihl se 
i v seriálu Ordinace v růžové zahradě). O zábavu 
nebude nouze, tématem totiž budou vztahy mezi 
mužem a ženou, o rozdílech mezi námi, životních 
přešlapech, podaných s nadhledem a humorem. 
To vše ve čtvrtek 3.října v 17.30 hodin. 

Po celý týden pak mohou noví uživatelé využít 
přihlášení do knihovny zdarma na 1 rok, stáva-
jícím případným dlužníkům budou pokuty pro-
minuty a každý může přijít na hodinu internetu 
zdarma. Po domluvě se také budou pořádat in-

dividuální počítačové kurzy. V úterý a v pátek se 
po celou půjčovní dobu budou hrát deskové hry, 
a navíc v úterý od 17.30 proběhne tradiční kví-
zový večer. Jde o týmovou vědomostní soutěž, 
ve které si účastníci prověří své znalosti, ale pře-
devším jde o zábavu a společně strávený večer. 

Během doby, kdy bude knihovna uzavřena, 
proběhne tradiční pasování dětí z druhých tříd 
frýdlantských škol na Rytíře řádu čtenářského. 
Aby se mohli stát rytířem, musí nejen složit slib, 
ale splnit několik úkolů, které prověří, jak umě-
jí číst a rozumí čtenému textu. Za odměnu jim 
pak bude roční registrace do knihovny a vysta-
vení čtenářských pasů.

Kromě Týdne knihoven budou do kon-
ce roku 2019 každý měsíc přímo v knihovně 
(pouze v papírové formě) zveřejněny soutěžní 
otázky k 30letému výročí Sametové revoluce. 
Na konci roku po vyhlášení výsledků můžou 
výherci získat volné vstupenky na akce Kultur-
ního centra anebo nějakou zajímavou knížku.

K výročí Sametové revoluce proběhnou 
i další akce – sledujte náš web.

Všechny akce jsou zveřejněny na webu 
www.knihovnafrydlant.cz.

Týden knihoven ve Frýdlantě

Čtyřnozí chlupáči jsou 
pro prvňáčky vždy vítaní hosté.
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z akce Gruň náš šumný jediný…

Upozornění na krádeže
Znovu upozorňujeme občany, aby si řádně 

zamykali a zabezpečili svůj majetek. V obci se 
rozmohly krádeže vloupáním, ke kterým do-

chází zejména v nočních 
hodinách. Policie šetří již 
několik případů. Zároveň 
občany žádáme, aby 
si všímali svého okolí, 
a v případě podezřelých 
situací kontaktovali poli-
cii na tel. 158.

Bezpečnostní desatero
Důvodem, pro který Ministerstvo vnitra, Gene-

rální ředitelství Hasičského záchranného sboru 
ČR, vypracovalo pro obce a zejména občany 
obce „Bezpečnostní desatero“, je fakt, že každý 
rok dochází v domácnostech po celé republice 
k více než tisícovkám požárů. Hlavní zásady jsou:
1. Čtěte návody
2. Hlídejte otevřený oheň
3. Pozor na cigarety
4. Kontrola komínů
5. Topte, jak se má
6. Poučte své děti
7. Vybavte svoji domácnost
8. Udržujte v pořádku uzávěry inženýrských sítí
9. Kontrolujte elektrická zařízení
10. Udržujte průchodné chodby a schodiště

Více informací a leták na webu obce.

ZŠ Staré Hamry srdečně zve na

RETRO PLES
ala 70. léta

sobota 16. listopadu

kulturní dům Samčanka

Zahájení v 19.00 hodin. Vstupné: 100 Kč

V neděli 8. září proběhlo při bohoslužbě 
v kostele sv. Jindřicha také žehnání úrody – 
sklizených plodů z našich zahrádek jako po-
děkování za letošní sklizeň i jako výraz vděč-
nosti a dar Bohu. Farář před oltářem posvětil 
přinesené plody a domácí výrobky z nich, kte-
ré v proutěných košících přinesli občané naší 
obce.

Tyto „dožínky“ se dříve konávaly takřka 
ve všech obcích po celé republice, zvlášť sil-
nou tradici si však zachovaly především na již-
ní Moravě a v některých oblastech v Čechách. 
Po období těžké práce a žní si lidé vždy uměli 
udělat čas na poděkování a oslavu.

Dožínky jsou velmi starým obyčejem, pro-
tože dříve, zvlášť v typicky zemědělských ob-
lastech, byli lidé téměř zcela závislí na vlastní 
sklizni a po jejím úspěšném dokončení se 
dokázali vždy upřímně radovat, zvláště pokud 
se úroda vydařila a zajistila jim hojnost potra-
vy a dostatek krmení pro dobytek na další rok. 
Poslední snop obilí sklizený na konci léta z pole 
byl proto odjakživa důvodem k radosti. Oslavy 
provázelo vždy veselí a také bohatá hostina 
s hudbou a tancem. Připravovaly se především 
moučné pokrmy, protože různé druhy obilí byly 
symbolem blahobytu. K tradičním zvykům pa-
třilo např. pletení dožínkového věnce a jeho 
předání hospodáři. Ten měl mimo jiné zajistit 
dostatek úrody také při příští sklizni. Posvěce-
ný dožínkový věnec upletený z obilí a zdobený 
barevnými stuhami si věšel nad hlavní vchod 
do stavení, o Vánocích si jím zdobil prostře-
ný stůl a na jaře zrnka z něj se přimíchávala 
do osiva pro příští setbu.

Tyto slavnosti se konaly dříve i ve Starých 

K dnešnímu dni výjezdová jednotka Sta-
ré Hamry zasahovala u 96 událostí na území 
obcí Staré Hamry, Bílá a Ostravice. Dle typu 
události se jednalo o: 26x dopravní nehoda, 3x 
požár, 3x únik nebezpečných látek, 1x planý 
poplach, 57x technická pomoc a 6x záchrana 
osob a zvířat. 

Z posledních událostí se jednalo dne 29. 8. 
o únik nafty z kamionu na silnici od obce Ostra-
vice přes Staré Hamry až do obce Bílá, místní 
část Bumbálka. Jednotky likvidovaly únik nafty 
pomocí sorbentů. Zde spolupracovaly jednotky 
HZS Frýdek Místek (I. vůz a sorbentový kon-
tejner), JSDH Staré Hamry, JSDH Ostravice 
a dále PČR, Povodí Odry, odbor životního 
prostředí a správce komunikace. Dne 31. 8. 
jsme vyjížděli s CAS 24 Atego a CAS 32 T-148 
k požáru nízké budovy v obci Staré Hamry. Při 
likvidaci požáru jednotka zasahovala také v dý-
chací technice. Zde se dostavily jednotky HZS 
Frýdek Místek, JSDH Staré Hamry, Ostravice 
a Horní Bečva. Na místo se také dostavil vyše-
třovatel požáru HZS Frýdek Místek. Druhý den 
jsme vyjížděli opět k požáru, ale tentokrát k po-
žáru osobního vozidla v obci Staré Hamry. K li-
kvidaci požáru nasazen útočný C proud a opět 
zásah v dýchací technice. 5. 9. jsme vyjížděli 
na žádost PČR k pátraní po pohřešované oso-
bě v obci Staré Hamry. Osoba nakonec naleze-
na a jednotky se mohly vrátit na své základny. 

K této události byly povolány kromě příslušníků 
PČR také jednotky HZS Frýdek Místek, JSDH 
Staré Hamry, Ostravice, Frýdlant nad Ostravi-
cí, Čeladná, Horní Bečva a také horská služba. 
9. 9. opět výjezd k úniku nafty na silnici I/56 
od přehrady Šance až po křižovatku na Hlavaté 
v obci Bílá. 10. 9. jsme zasahovali 2x u doprav-
ní nehody v obci Staré Hamry. Nejprve kolem 
oběda v místní části Most, kde došlo k nehodě 
tří vozidel a většímu úniku provozních kapalin 
na vozovku. Díky našemu rychlému zásahu ne-
došlo k úniku do vodního toku. A v nočních ho-
dinách jsme zasahovali u nehody osobního vo-
zidla, které se několikrát přetočilo přes střechu.

Na závěr jen pro připomenutí informujeme, 
že jednotka již zasahovala v rámci „plánované 
pomoci na vyžádáni ZZS“ u čtyř událostí – 1x 
resuscitace osoby s využitím AED, 1x těžký 
úraz pracovníka a 2x vážný neúrazový stav.

Mimo zásahovou činnost musíme strávit de-
sítky hodin také na údržbě jak mobilní požár-
ní techniky, tak i technických prostředků, buď 
po zásahu nebo v rámci pravidelných intervalů. 
K tomu musíme také připočítat desítky hodin 
odborné přípravy, a to teoretické i praktické 
v rámci odborných výcviků organizovaných 
Hasičským záchranným sborem Moravsko-
slezského kraje, Zdravotnickou záchrannou 
službou Moravskoslezského kraje a také pod 
vedením našich vlastních velitelů.

poděkování

Touto cestou chci velmi poděkovat man-
želům Klepáčovým – sousedům, kteří zpozo-
rovali úder blesku do staré hospodářské bu-
dovy, čímž začala doutnat část střechy, která 
se později vzňala a začala hořet.

Touto všímavostí byl zachráněn i sousední 
rodinný dům!

Rovněž velmi děkuji místnímu sboru dobro-
volných hasičů, kteří svým rychlým profesionál-
ním zásahem požár lokalizovali a uhasili. Jejich 
kvalitní práci potvrzují i mé dvě prohlídky na mís-
to požáru, v 9.30 h. (31. 8.) a 1.15 h. (1. 9.).

Opětovně posílám vřelé díky všem, kteří 
se na likvidaci požáru aktivně podíleli.

  Ivo Faltýnek

z kalendáře akcí
6. října: 

Koncert duchovní hudby v kostele sv. Jindřicha
19. října: 

Svatohubertská mše na Bílé

Přehled bohoslužeb
v říjnu

6. 10. v 10.30 Bílá, 11.30 Staré Hamry
13. 10. v 10.30 Bílá, 11.30 Staré Hamry

19. 10. ve 14.00 Bílá – Svatohubertská mše
20. 10. v 10.30 Bílá, 11.30 Staré Hamry
27. 10. v 10.30 Bílá, 11.30 Staré Hamry

jubilea

V měsíci říjnu 2019 oslaví 
své životní jubileum:

Pan PAVEL BAJÁK – 55 let
Paní VLASTA PANTOKOVÁ – 60 let

Našim jubilantům k jejich výročí srdečně 
blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví !

Žehnání úrody – sklizených plodů

Hamrech, i když v poněkud menší míře a čás-
tečně pozměněné podobě. Vždyť kdo by i dnes 
neznal výrazy, jako je „dokopaná“, „dosečená“ 
apod. Je nesmírná škoda, když podobné dřívěj-

ší tradice pozvolna mizí a v dnešním přetechni-
zovaném světě nenávratně zanikají. Ale kdo ví, 
třeba se v příštích letech zase zavedou.

 Ivo Martykán

Hasiči informují o činnosti

Ekosystémová stanice na Bílém Kříži již 
řadu let přitahuje pozornost všech, kteří se, ať 
už pěšky nebo na kole, vydávají na turisticky 
oblíbenou trasu z Gruně přes Bílý Kříž na Visa-
laje. Dvě lamelové sféry jsou bezesporu domi-
nantou této lokality Moravskoslezských Beskyd 
a nejeden z kolemjdoucích se zajímá o to, co 
se na pracovišti Ústavu výzkumu globální změ-
ny AV ČR – CzechGlobe zkoumá.

Také proto využila řada návštěvníků letošní 
akce „Gruň náš šumný jediný“ možnosti na-
vštívit ekosystémovou stanici, která se u pří-
ležitosti této akce pro všechny zájemce v so-
botu 31. 8. otevřela. V rámci komentovaných 
prohlídek se návštěvníci v krátkosti dověděli 
něco z historie výzkumu na Bílém Kříži, ale 
hlavně o aktuálně probíhajících výzkumných 

aktivitách. Ty se zaměřují především na dlou-
hodobé monitorování toků energie a látek mezi 
lesním ekosystémem a atmosférou a zkoumání 
fyziologických procesů lesních dřevin, jako jsou 
fotosyntéza, respirace a transpirace. Návštěv-
níky zaujaly především aktivity související s vy-
užíváním lamelových minisfér, jejichž cílem je 
pochopení fungování smrkového ekosystému 
jako celku a předpověď jeho budoucího chová-
ní v podmínkách probíhající klimatické změny 
a s tím související návrhy opatření pro udržení, 
respektive zvýšení schopnosti smrkového eko-
systému zachycovat CO2 z atmostéry.

Nebylo překvapením, že nejvíce otázek ze 
strany návštěvníků se týkalo toho, jak díky su-
chu a kůrovcové kalamitě změnit v budoucnu 
beskydské lesy.

Ekosystémová stanice na Bílém Kříži 

V měsíci září se nám v naší škole podaři-
lo rozjet hned dva kroužky anglického jazyka. 
Jeden je určen pro žáky naší školy, druhý pro 
žáky starší, kteří naši školu již opustili a na-
vštěvují druhý stupeň ZŠ. Kroužek vede mladý 
učitel Martin Tvardek. Jeho náplní je upevňo-
vání a rozšiřování slovní zásoby, procvičování 

gramatiky a nácvik správné výslovnosti. To vše 
hravou, zábavnou formou. 

Případným zájemcům nabízíme ještě pár 
volných míst ve skupině pro starší žáky. Ten 
probíhá ve středu od 14.15 do 15.00 hodin. 
Svůj zájem můžete nahlásit vedení školy. 

 Dana Petriková

Kroužek anglického jazyka 

Na základě srpnového zpravodaje se již ně-
kolik málo jedinců do aplikace mobilního roz-
hlasu Staré Hamry přihlásilo. Na obci jsme ab-
solvovali školení a provoz komunikační služby 
tak může být zahájen a dále postupně rozvíjen.

Informace může zasílat obec vám, jednotlivým 
přihlášeným občanům, např. o krizových situacích 
a kalamitních stavech, přerušení dodávky elektři-
ny, poruchách a odstávkách vodovodu, veřejného 

osvětlení, pořádání zajímavých kulturních, spor-
tovních a společenských akcích v obci apod.

Informace můžete zasílat i vy nám na obec, 
např. oznámení o poškozeném veřejném ma-
jetku, plném kontejneru, nesvítícím veřejném 
osvětlení nebo na konci roku odečet vodoměru, 
nalezení věci, zatoulaného zvířete apod. 

Jak se můžete do aplikace přihlásit?
- Přes mobilní aplikaci Zlepšeme Česko
- Přes webovou stránku www.stare-hamry.

mobilnirozhlas.cz
- Vyplněním registračního letáku na Obec-

ním úřadu Staré Hamry – s vyplněním letáku 
vám rádi pomůžeme.

POJĎTE S NÁMI DÁL ZLEPŠOVAT NAŠI 
OBEC

ZDARMA budete vždy informováni o dů-
ležitých událostech přímo do vašeho tele-
fonu nebo PC (pomocí SMS zpráv, e-mailů, 
hlasových zpráv, anket nebo aplikace pro 
chytré telefony). 

Mobilní rozhlas – přihlaste se i vy
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slovo starosty
Vážení spoluobčané,
máme tady říjen, ranní mlhy a vybarvující se příroda nám připomíná, že 

přišel podzim a je nejvyšší čas připravit naše domovy na zimu. Právě čtete 
můj šedesátý příspěvek do těchto novin, kdy jsem se vám tímto způsobem 
snažil co nejvíce přiblížit dění ve Lhotce. Jelikož máme i v těchto novinách 
omezený prostor, nehledě na to, že noviny vycházejí jednou měsíčně 
a na obecní stránky a vývěsky nemají všichni přístup, kde navíc musíte infor-
mace hledat, zavádíme pro zlepšování informovanosti občanů v naší obci novou službu – Mobilní 
rozhlas. Nově vás budeme informovat o aktuálním dění pomocí různých cílených komunikačních 
kanálů, a to SMS zprávou, hlasovou zprávou, e-mailem nebo zprávou do aplikace. Tato služba 
je pro občany zcela zdarma a využít ji může každý, kdo se zaregistruje do systému a dobrovolně 
poskytne kontaktní údaje pro zasílání zpráv. Vše je samozřejmě v souladu s obecným nařízením 
o ochraně osobních údajů GDPR. Registraci zdarma můžete provést buď přes webovou stránku 
obec-lhotka.mobilnirozhlas.cz nebo vyplněním registračního letáku a jeho předáním na obecním 
úřadě. Touto formou bychom vám chtěli přinést co nejaktuálnější informace, jako jsou krizové 
situace, upozornění na výpadky elektrické energie či odstávky vody, změny úředních hodin, upo-
zornění na splatnost poplatků, informace o odpadovém hospodářství, nových vyhláškách, infor-
mace lékařů, pozvánky na veřejné zasedání zastupitelstva, pozvánky na kulturní, společenské 
a sportovní akce a mnoho dalších informací. Věřím, že tento způsob komunikace, kdy vám budou 
informace reálně doručeny, ať jste právě kdekoliv, na rozdíl od informací jen zveřejněných, zjed-

noduší a zpříjemní život v naší obci. Samozřejmě 
že tím nekončí vydávání vámi oblíbeného tištěného 
vydání Mikroregionu, ba naopak je naší snahou 
v budoucnu pravidelně vydávat tištěné lhotecké 
noviny do každé rodiny. Na závěr vám přeji hodně 
slunečných a hezky vybarvených podzimních dnů, 
pohody a dobré nálady.

 Zdeněk Kubala, starosta

Upozornění obecního úřadu
V souvislosti s opakujícími se stížnostmi ob-

čanů žádáme majitele psů, kteří je při procház-
kách v lese volně pouštějí, aby je měli řádně 
připoutané na vodítku a neobtěžovali ostatní 
lidi, kteří si chodí do lesa hlavně odpočinout 
a zrelaxovat.

Taktéž upozorňujeme majitele volně po-
bíhajících psů po obci, kteří znečisťují veřej-
né prostranství i soukromé majetky, aby si je 
zabezpečili a nevystavovali se zbytečnému 
postihu přestupkové komise Magistrátu města 
Frýdku-Místku.

V září se konala poslední aktivita přeshranič-
ního projektu pro děti Poznej a chraň vše kolem 
nás, který připravily v rámci přeshraniční spolu-
práce obce Sihelné a Lhotka a byl financován 
z operačního programu Interreg V-A Slovenská 
republika – Česká republika. 

Projekt byl rozdělen do pěti aktivit, z nichž 
dvě probíhaly ve Lhotce a tři se konaly v orav-
ské obci Sihelné. Hlavní náplní projektu bylo 
připomenout dětem, jak moc důležité je chránit 
přírodu, zdraví a životy nejen lidí, ale i zvířat 
a rostlin, aby přírodní dědictví zůstalo zacho-
váno i pro další generace. Dvě aktivity byly 
věnovány lesu a přírodě, které připravili na slo-
venské straně odborníci z Oravské CHKO 
a ve Lhotce předseda mysliveckého sdružení 
pan Vladislav Borák a Martina Kubalová, která 
byla taktéž koordinátorem projektu na české 
straně. Poutavé přednášky o zvířatech a rost-
linách doplnily hry přímo v přírodě. Tři aktivity 
byly zaměřeny na požární problematiku, pre-
venci úrazů a poskytnutí první pomoci, které 
připravili hasiči ze Lhotky pod vedením Radka 
Závodného a Kamily Tkáčové, hasiči, zdravot-
níci a učitelé ze Sihelného. Během těchto akti-
vit si děti zasoutěžily v požárním sportu, zhléd-
ly několik instruktážních videí i si vyzkoušely 
požární techniku v Sihelném. Velký dík patří 
všem, kteří se na tomto projektu podíleli, a vě-
řím, že dětem přinesl mnoho zážitků i nových 
vědomostí.  M. K.

V sobotu 31. srpna proběhly v areálu na Ku-
říně ve Lhotce dvě pohárové soutěže. Dopoled-
ne patřilo dětem a odpoledne dospělým.

V 9 hodin začala dětská pohárová soutěž, 
které se zúčastnila čtyři družstva a předvedla 
dvoukolově požární útok. V kategorii mladších 
žáků zvítězilo družstvo z Chlebovic a v katego-
rii starších žáků družstvo ze Lhotky. 

Ve 14 hodin byla zahájena soutěž „O pohár 
obce Lhotka“, které se zúčastnilo 14 družstev 
v kategorii mužů a žen. Lhotecké ženy dokáza-

ly obhájit loňské vítězství a porazily ženy z Pal-
kovic, Nošovic a Pstruží. V mužské kategorii 
se rovněž slavilo – domácí na trati nenašli kon-
kurenci. Druhé místo si odvezli muži z Palkovic 
a třetí místo muži z Krásné – Mohelnice. Tato 
pohárová soutěž byla také předposledním ko-
lem Netradiční ligy, které se naše obě soutěžní 
družstva účastní.

Za hasiče ze Lhotky chci moc poděkovat 
všem sponzorům, kteří nám dodali věcné ceny 
a občerstvení pro děti.  Anna Winklerová

Poslední týden v srpnu byla mateřská škola 
ve Lhotce plná dětí. Konal se již třetí ročník pří-
městského tábora ve Lhotce. Letos se tábora 
zúčastnilo rekordních 27 dětí ze Lhotky, Koz-
lovic a okolí. 

Své zázemí měl tábor opět v areálu mateřské 
školy, kde rodiče už od půl sedmé ráno mohli při-
vést své ratolesti. Letošní téma „Vzhůru na palu-
bu“ nadchlo malé i velké. Nejmladší účastník měl 
čtyři a nejstarší dvanáct let. Každé ráno jsme za-
hájili rozcvičkou a poté už se děti těšily na vzkaz 
z lahve, který nám napověděl, co nás daný den 
čeká. Všechny děti složily během prvního dne 
náročné námořnické zkoušky a poté byly pasová-
ny na námořníky. A mohli jsme vyplout! Na moři 
nás čekaly různé nástrahy, které malí námořníci 
formou her a úkolů celý týden překonávali. Setka-

li jsme se také s piráty, které děti obraly o jejich 
nepoctivě získané pirátské zlaťáky. Za zlaťáky si 
každý mohl nakoupit, co mu padlo do oka na pá-
tečním námořnickém trhu. Asi nejsilnější zážitek 
pro všechny byl boj s mořskou příšerou. Ta děti 
o zlaťáky na malou chvíli připravila, ale po velmi 
statečném boji se dětem podařilo získat zlaťáky 
zpět. Potlačili jsme strach a společně příšeru do-
konce zneškodnili. Počasí nám letos přálo, a tak 
jsme si vyšli na celodenní výlet do Kozlovic, kde 
jsme ochutnali Honzovu zmrzlinu. Chtěla bych 
poděkovat restauraci U Fandy za výborné obědy 
a řízky na celodenní výlet. Velké poděkování patří 
také OÚ Lhotka, který nám pomohl s organizací 
tábora a umožnil využití prostor v areálu MŠ. Dě-
kujeme a na čtvrtém lhoteckém táboře se opět 
na vás těšíme.  Vedoucí tábora

Po prázdninové odmlce se opět otevřely 
dveře mateřské školy ve Lhotce. Na místa nyní 
už prvňáčků přišlo šest nových dětí, které se 
vcelku bez obtíží seznamují s pravidly soužití 
věkově smíšené skupiny dětí naší jednotřídní 
mateřské školy. 

Nadšeně, ale i opatrněji pozorují konání 
svých starších kamarádů a postupně sbírají 
zkušenosti, k odvaze dokázat vše jako oni. Ob-
čas se objeví i slzička stesku po mamince, ale 
často střídající se prožitkové činnosti dají dě-
tem možnost odpoutat se od prožitků minulých 
a prožívat šťastnou přítomnost. Prožitky, jichž 
jsou děti v mateřské škole účastny, vycháze-
jí ze Školního vzdělávacího programu Okolo 
Lhotky cestička a pro toto období zvoleného 
tématu Lhotecká dědina sklízí ovoce, zeleninu 
a polní plodiny. Téma Jablíčko – symbol ovoce 
nám nabídlo nevyčerpatelnou škálu možností 
rozvoje dětského poznání. Děti během vychá-
zek pozorovaly stromy v zahradách, zjistily, že 
mají kmen, větve, listy a v hlíně ukryty koře-

ny, seznámily se s novými slovy jako slupka, 
dužnina, jádřinec, koruna stromu a kompost. 
Už také ví, že stromy nesou ovoce, jsou po-
jmenovány podle jednotlivých druhů ovoce 
a v řadách rostou v sadu u Kopčáků. Ovoce-
-jablíčka se dají sbírat, můžeme je namalovat, 
vymodelovat, spočítat i zpívat 
o nich Měla babka čtyři jabka, 
Byla jedna babka, prodávala 
jabka, Pod naším okýnkem, 
Ukaž se mi jablíčko. Přesvědčily 
se, že pádem z jabloně poško-
zenými jablíčky mohou krmit 
krávy a ovečky. Poznaly, že lze 
jablíčko vyleštit a že rozkrojené 
skrývá hvězdičku a navíc kouzlo 
vůně a chuti. Svým příborovým 
nožem krájely čtvrtky jablíček 
na plátky, posypaly skořicí 
a kladly na rozválené listové 
těsto. S mou pomocí vytvořily 

závin, který byl odpoledním zákuskem. A pro-
tože jablíček nakrájely více, daly je do kompo-
tu. Je dobře, že témat, které okolo Lhotky živá 
i neživá příroda nabízí, je nespočet a těší nás, 
že je spolu s dětmi při plnění vzdělávacího pro-
gramu můžeme prožívat.  Miroslava Laníková

- Termíny svozu komunálního odpadu v říj-
nu: pondělí 7. 10. a 21. 10.

- Biologicky rozložitelný odpad rostlinného 
původu, velkoobjemový, elektroodpad, použitý 
jedlý olej z domácností a kartonový papír mů-
žete odevzdat na sběrném místě u bývalého 
kravína, které je otevřeno do konce listopadu 
vždy v sobotu od 10 do 12 hodin. 

- Zpětný oděr použitých jedlých olejů z do-
mácností

Použitý jedlý olej můžete odevzdat do ná-
dob umístěných na sběrných místech tříděného 
odpadu. Použitý olej sbírejte do plastové nádo-

by (PET) a až bude plná, odevzdejte ji pevně 
uzavřenou do připravených nádob. Upozorňu-
jeme, že tyto nádoby slouží ke zpětnému odbě-
ru pouze jedlých použitých olejů!!!

- Sběr nebezpečného odpadu
Upozorňujeme, že podzimní sběr nebezpeč-

ného odpadu bude probíhat v sobotu 5. října 
od 10 do 12 hodin v prostoru u bývalého 
kravína, odkud ho následně odveze Frýdecká 
skládka a.s.

Co patří mezi nebezpečné odpady, najdete 
na obecních stránkách v odkazu „Odpadové 
hospodářství“.

Informace k odpadům

Soutěžní sobota lhoteckých hasičů

Přeshraniční spolupráce se vydařila

Po prázdninách opět v Mateřské škole Lhotka

Třetí letní tábor ve Lhotce pod Ondřejníkem

jubilea
V měsíci říjnu oslaví svá významné 

životní jubileum a dal ke zveřejnění souhlas:
Rudolf Ivánek – 84 let

Oslavenci přejeme všechno nejlepší, 
hodně dalších pěkně prožitých let. Pevné

zdraví, spokojenost, životní elán a pohodu.

rozloučili jsme se 

V měsíci září jsme se rozloučili 
s paní Emilii Mertovou, 

která byla nejstarší občankou obce. 
Opustila nás ve věku 93 let. 

Rodině a pozůstalým upřímnou soustrast.

Zájezdy a výlety lhoteckého Klubu seniorů 
bývají oblíbenou aktivitou už od založení tohoto 
sdružení starších spoluobčanů. 

V několika předchozích letech se připravo-
valy výlety jenom do nedalekého okolí a navíc 
se jezdilo pouze osobními auty. Proto v rámci 
péče o seniory zahrnulo zastupitelstvo obce 
do letošního rozpočtu úhradu autobusu. A ten 
účastníci zájezdu – v úterý 17. září – zaplnili. 
Také proto, že kromě členů Klubu pozval výbor 
na zájezd jako vždy i ostatní Lhoťany a milov-
níky cestování.

A trasa? Nejdřív se jelo se do arboreta v No-
vých Dvorech. Tam si všichni mohli prohléd-
nout zahradu založenou v roce 1958 na místě 
jednoho z botanicky nejcennějších parkových 
objektů ve Slezsku.

Chutný oběd – vývar a klasický řízek – měli 
všichni zajištěn v Opavě, přes kterou se projíždě-
lo k dalšímu plánovanému objektu. Bylo jím pout-
ní místo na Cvilíně nad Krnovem. Jeho historie 
sahá do sedmnáctého století. Na jihovýchodním 
okraji cvilínského kopce ve výšce 439 m n. m. je 
vybudován chrám Panny Marie Sedmibolestné 
obklopen křížovou cestou. Celý komplex je vý-
značným duchovním centrem Slezska.

Poslední zastávku naplánovali organizátoři 
– zejména Majka Holečková – v Krnově, městě 
se spoustou církevních i historických památek, 
ale i s příjemnými kavárnami a cukrárnami. 

Na zpáteční cestě se v autobuse našla řada 
jubilantů i „nejubilantů“, kterým se připíjelo 
na zdraví, takže cesta domů utekla jako voda.

Setkání lhoteckých seniorů na zájezdě ne-
bylo jejich poslední podzimní akcí. Ještě kon-
cem září se všichni setkali na Kuříně při opé-
kání buřtů. 

A v pondělí 21. října zvou všechny od 15 
hodin do pohostinství Pod Ořechem na tradiční 
Krmášovou zábavu.  P. Pasek

Senioři v arboretu a na Cvilíně

Zprávy ze Lhotky také na str. 14
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INFORMACE KE SLUŽBĚ 
SENIOR TAXI BAŠKA

  
Pro koho je služba určena?

 pro občany s trvalým pobytem na území obce Baška, kteří dovršili věk
70+
pro držitele průkazu TP, ZTP, ZTP/P ve věku 40+ s trvalým bydlištěm v
obci Baška

 
Do jakých lokalit Senior Taxi zajíždí?

katastr obce Baška
katastr Frýdek - Místek
katastr Frýdlant nad Ostravicí

 
Kolik jízda Senior Taxi stojí?

8 Kč/Km, vyúčtování formou stvrzenky
čekání do 30 minut zdarma
čekání nad 30 minut - 15 Kč za každých započatých 15 minut, na tuto
úhradu bude vystaven příjmový pokladní doklad
nástupní taxa je zahrnuta v ceně za kilometr
maximálně jeden doprovod, který za službu nehradí

 
Jak a kdy si službu Senior Taxi objednat?

provoz Senior Taxi je od po - pá  6:30 - 15:00
telefonická objednávka na tel: 777 300 511
objednání služby je nutné provést den předem nejpozději do 15:00

 
Kde si mohu vyřídit průkaz Senior Taxi?

knihovna v přízemí OÚ Baška (PO,ST 8:00 - 17:00, ČT 12:00 - 15:00, 
polední přestávka 11:00 - 12:00)
s sebou: OP, popř. doklad, TP, ZTP, ZTP/P, průkazová fotografie   

 
 

  

Letos již naposled se ozýváme s informace-
mi z kempu Baška. Tento článek bude patřit 
shrnutí sezony 2019, která potvrdila, že kem-
pování se těší stále větší oblibě. Do kempu 
zavítali nejen Češi, kempují rádi i Poláci a Slo-
váci. Velmi nás těší, že se k nám hosté vracejí.

Možnost umístění karavanu na celé prázdni-
ny využilo město Kuřim. Na dovolené se u nás 
v kempu vystřídali zaměstnanci tamního úřadu 
a moc se jim u nás líbilo. Odjížděli nadšení, se 
slovy: „Kemp určitě znovu navštívíme!“ – jistě 
potěšující oznámení!

Přijížděli k nám rekreanti z celé Evropy a do-
konce i z Austrálie a Kanady. V kempu našli zá-
zemí a využívali možností cyklovýletů a turistiky.

Návštěvníkům kempu slouží k zábavě 
a sportu multifunkční, antukové a beachvo-
lejbalové hřiště. Děti si užily spousty zábavy 
na nově vybudovaném dětském hřišti. Půj-
čovnu loděk, šlapadel a paddleboardů využilo 
mnoho lidí, nejen rekreantů. Areál přehrady 
využilo hodně návštěvníků k jednodennímu 
odpočinku. Stejně jako loni, i letos se scházel 
v pondělky odpoledne Seniorklub Baška u ku-
želek, kde při hře zažívali dost legrace.

Jako každý rok se Obec Baška a Bašťanský 
spolek postarali o kulturní akce v areálu pře-
hrady. Sezonu jsme začali Dnem obce. I když 
z důvodu nepřízně počasí se letošní Baška 
na Bašce konala na parkovišti pod přehradou, 
kemp se na víkend zaplnil. Letní prázdniny 
zahájilo letní kino. Ke konci července proběhl 
první ročník Baškafestu. 17. srpna se sjeli lidé 
z širokého okolí na tradiční akci netradičních 
plavidel – Baškohrátky. Milovníci sportu násle-
dující víkend změřili své síly na Bašťanském 

Léto a kempování jsou u konce

létě. Prázdniny zakončilo letní kino a následu-
jící den soutěž ve vaření gulášů – Gulášfest.

V září rekreantů ubylo, ale potěšující byly plně 
obsazené chatky a apartmány o víkendech.

Na závěr bych chtěla poděkovat všem za-
městnancům kempu za skvěle odvedenou 
práci. Poděkování patří také provozovatelům 
občerstvení v areálu kempu. Letošní sezona je 
úspěšně za námi a my se budeme těšit na další 
v roce 2020.

Přidáváme statistický výkaz hostů od 24. 5. 
do 30. 9.

Státní příslušnost / Počet osob / Počet 
přenocování

Česká republika 6011 / 12571
Polsko 317 / 558
Slovensko 93 / 154

Německo 40 / 54
Moldavsko 29 / 184
Litva 10 / 10
Velká Británie 9 / 11
Nizozemsko 7 / 7
Švédsko 7 / 7 
Švýcarsko 7 / 7
Francie 6 / 6
Estonsko 5 / 5
Finsko 5 / 5
Austrálie 4 / 4
Itálie 5 / 5
Španělsko 3 / 3
Korejská republika 2 / 2
Kanada 1 / 1
Krásné „babí léto“ všem přeje Eva Ondrač-

ková – správkyně Kempu Baška

Hodiny, vyrobené a instalované firmou Ele-
kon, s.r.o., za částku 52 tisíc korun, zdobí hodo-
ňovickou školu od pátku 6. září.

Kdo byl na loňských říjnových oslavách 630 
let založení Hodoňovic, možná si vzpomene, 
že starostka obce Baška slíbila občanům dá-
rek k tomuto výročí, a sice hodiny, které měly 

Hodoňovice mají nové hodiny
být umístěny na budovu nově zrekonstruované 
místní ZŠ. Slib byl dodržen, čas se naplnil, a tak 
centrum Hodoňovic, ve kterém škola s hostin-
cem U Čendy tvoří jeho dominantu, nyní dotvá-
řejí i velké hodiny, které jsou zabudovány v hor-
ním štítě budovy.

„Jsou dostatečně velké, večer svítí jako úpl-
něk měsíce, takže je nemůže žádný kolemjdoucí 
přehlédnout,“ podotkl Aleš Ludvík. Ať slouží nám 
všem ku prospěchu!

Do prostoru za hodiny byla též vložena kapsa 
s lístky se vzkazy a přáními generacím příštím, 
které psali účastníci oslav 630. výročí založení 
Hodoňovic při sázení Stromu republiky (lípa srd-
čitá na boční straně hostince U Čendy), a malin-
ký lašský likér Lysá hora. Snad toto vše potěší 
budoucí občany, když jednou naše poselství 
najdou.  Dajana Zápalková

Ve včelařském kroužku jsme se rozhodli, 
že si zajedeme na čundr. Ale jelikož na čundr 
se nejezdí autem, nebere se s sebou kávovar 
a klobásy se neopékají na elektrickém grilu, po-
jmenovali jsme si tuto akci čumdr.

Naším útočištěm se stalo hasičské depo v Ba-
bicích – zde jsme spali skoro pod širákem. Jedi-
né, co nás dělilo od hvězdné oblohy, byly deštivé 
mraky a střecha. Ti čistotnější z nás se koupali 
v hasičské kádi na vodu. Nedaleko odsud bylo 
fotbalové hřiště, na kterém jsme si s místními za-
hráli zápas, na vedlejším kurtu jsme si zase natré-

novali pár fintiček při nohejbalu. O pár kilometrů 
dál leží ZOO Lešná, která nám umožnila navštívit 
Afriku, Jižní Ameriku, Asii a Austrálii za jeden je-
diný den. A protože ke konci čtyřdenního výletu 
se nám začalo stýskat, vyrazili jsme na rozhled-
nu na Kelčském Javorníku, odkud bylo vidět až 
domů, do Beskyd. Večer jsme pořádali diskotéku 
a ráno jeli hurá domů. Ale do Babic se chceme 
ještě někdy podívat, máme tam totiž nové kama-
rády a spoustu neprozkoumaných míst. 

 Za členy Včelařského kroužku mládeže 
 Jonáš Ludvík

 Foto: Archiv VKM

Včelky byly na čundru

ZŠ Baška pořádá

PODZIMNÍ SBĚR STARÉHO PAPÍRU

Svázaný papír prosím odneste do kontejneru a lístek se jménem 
a počtem odevzdaných kg papíru předejte třídní učitelce nebo napište v šatně MŠ

Část finančního obnosu bude určena k ochraně deštného pralesa, zbytek bude podle nasbíraných kilogramů 
rozpočítán jednotlivým třídám.

lékařka informuje…

Chřipka je vyvolána RNA 
virem z rodu influenzaviridae. 
Ročně na ni onemocní kolem 
milionu Čechů. Na chřipku, 
její komplikace (zápal plic, 

zánět mozku, sekundární bakteriální infekce 
nebo dekompenzaci jiného chronického one-
mocnění) umírá v České republice průměrně 
2000 osob ročně. Chřipka se projevuje vyso-
kou horečkou, celkovou schváceností, slabos-
tí, bolestí svalů, kůže, kloubů, suchým pokaš-
láváním či škrábáním v krku. Inkubační doba 
činí 1–3 dny a již během ní může být infikovaný 
člověk pro okolí nakažlivý. Onemocnění trvá 
zhruba 7–10 dnů. Nebezpečím chřipky kromě 
rizika komplikací je i její epidemický výskyt, kdy 
dochází k onemocnění mnoha osob najednou, 
čímž může být ohrožen běžný život (náhlý vý-
padek vícero pekařů, prodavačů, řidičů, úřed-
níků, policistů, sester, lékařů, učitelů atd.).

Specifická léčba – antivirotika (Tamiflu atd.) 
nejsou běžně k dispozici. Antibiotika na chřip-
ku neúčinkují. Léčba je tedy symptomatická 
– klidový režim(!), dostatek tekutin, šetrná 
a dobře stravitelná strava bohatá na vitamíny, 
léky proti bolesti a horečce (Modafen, Ibalgin, 
Nurofen, Brufen, Paralen Grip atd.), léky proti 
kašli atp. 

Vhodnou metodou prevence chřipky je oč-

kování. Očkuje se zpravidla od začátku října. 
Aplikuje se jedna dávka do paže. V den očko-
vání nesmíte mít akutní horečnaté onemocně-
ní a není vhodné užívat antibiotika. Očkování 
není vhodné u těhotných v I. trimestru gravidity 
a u osob s přecitlivělostí na látky obsažené 
v očkovací látce (zejména vaječné bílkoviny, 
neomycin atd.). Po očkování je vhodné se 
vyhnout větší fyzické aktivitě, sauně, soláriu. 
Mezi nejčastější nežádoucí účinky očkování 
patří bolestivost paže, zarudnutí či zatvrdnu-
tí v místě vpichu. Vzácněji se může objevit 
zvýšená teplota či zduření lymfatických uzlin 
v podpaží. Tyto nežádoucí účinky většinou bě-
hem 2–3 dnů spontánně odezní. 

V dnešní době se používají moderní, vysoce 
čištěné a štěpené (split) vakcíny. Na trhu jsou 
k dostání buď trivalentní (obsahují tři různé typy 
chřipkových virů) nebo tetravalentní (obsahují 
čtyři různé typy chřipkových virů – mají tedy 
širší spektrum pokrytí). V naší ordinaci praktic-
kého lékaře v Bašce očkujeme moderními tetra-
valentními vakcínami, které splňují doporučení 
Světové zdravotnické organizace (WHO) pro 
severní polokouli a doporučení EU pro sezónu 
2019/2020. Vzhledem k tomu, že chřipkové viry 
se neustále vyvíjejí, jsou kmeny virů vybrané 
do vakcíny každoročně přezkoumány WHO. 

Očkování je doporučeno všem osobám. 

Z veřejného zdravotního pojištění je očkování 
hrazeno všem osobám starším 65 let, osobám 
mladším je očkování hrazeno, trpí-li chronic-
kým, farmakologicky léčeným onemocněním 
(srdce, cév, plic, ledvin), diabetikům a dalším. 
Dále je očkování velmi doporučováno rodičům 
malých dětí, předškolákům, gravidním (od II. 
trimestru těhotenství) a osobám, u kterých je 
žádoucí minimalizovat nemocnost. Tyto osoby 
si musí aplikaci vakcíny u lékaře zaplatit (u nás 
320 Kč), nicméně zdravotní pojišťovny na oč-
kování přispívají. 

 Přeji vám mnoho zdraví! 
 MUDr. Věra Žídková, Ph.D., 
 všeobecná praktická lékařka Baška

Očkování proti chřipce v sezóně 2019/2020

TÝDEN KNIHOVEN
30. 9 - 6. 10. 2019

 
TAKÉ V NAŠÍ KNIHOVNĚ V BAŠCE.

 
ZVEME VŠECHNY ČTENÁŘE K SOUTĚŽI 

O MALÉ PŘEKVAPENÍ.
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

OTEVÍRACÍ  DOBA :
PONDĚLÍ  A  STŘEDA 8 :00  -  1 7 : 00

ČTVRTEK  1 2 : 00  -  1 5 : 00
POLEDNÍ  PŘESTÁVKA 1 1 : 00  -  1 2 : 00



– 6 –Říjen 2019

Už za pár týdnů se lidem může stát, že za-
pnou televizi a uvidí jen černou tmu. Bude to v pří-
padě, že nezareagují na letošní změny. Na scénu 
přichází nová efektivnější technologie DVB-T2 
a nejenže umožní zachovat rozsah a pokrytí 
TV signálem na dnešní úrovni, dokonce umožní 
vysílat dalším programům ve vysokém rozlišení 
obrazu.

V Pržně je současná technologie na vysílání 
televizního signálu zastaralá a technicky se nedá 
propojit s tou moderní. Navíc je z větší části umís-
těna na budově bývalého obecního úřadu. Ten 
se ale bude bourat. „A protože se zároveň snižu-
je počet uživatelů kabelové televize, obec za tyto 
služby výrazně doplácí,“ upozornil starosta Pržna 
Petr Blokša. Jak dále řekl, lidé se prostě musí při-
pravit na změnu, a to už tento rok.

Postupné vypínání dosavadního vysílání 
ve formátu DVB-T začalo. 30. června přestala vy-
sílat regionální stanice DVB-T. V listopadu začne 
vypínání celoplošných multiplexů.

Co tedy lidé z Pržna musí udělat, aby se moh-
li i nadále dívat na televizi? Přijímat signál přes 
satelit nebo internetové vysílání. V ideálním pří-
padě se nejvíce vyplatí pořídit si novou televizi 
se zabudovaným přijímačem DVB-T2 + HEVC 
(označován také jako H.265). Ekonomickým ře-
šením v řádu několika stokorun je nákup některé-
ho z řady přijímačů signálu DVB-T2, tzv. set top 
boxu, který snadno propojíte s televizí, stejně jako 
tomu bylo u set top boxů při první vlně digitaliza-
ce. Bez těchto kroků se domácnostem už tento 
rok může stát, že namísto filmů se budou koukat 
pouze na černou obrazovku.

Kabelová televize letos končí!

Pržno

jubilea

Září a říjen jsou měsíci oslav 
jubileí našich občanů:

paní Marie Čeřovská – 80 let,
paní JUDr. Zuzana Horáková – 70 let,

paní Alžběta Polášková – 65 let,
pan Květoslav Hranický – 60 let,
paní Danuše Gurecká – 55 let,

pan Pavel Vlach – 50 let,
paní Marie Vyvialová – 70 let,
pan Vlastimil Klega – 70 let,
pan Josef Běčák – 65 let,

pan Antonín Závorka – 55 let,
paní Dagmar Krhutová – 50 let.

Vážení oslavenci, přejeme vám všechno 
nejlepší k vašim narozeninám, spoustu dal-
ších krásných let plných štěstí, zdraví a sa-
mozřejmě i životní pohody, elánu a lásky. 

OÚ Pržno

 

Kdy: 31. 10. 2019 od 16.00 hodin 
Kde: Areál MŠ/ZŠ + lampiónový průvod 

Přijďte si užít strašidelný podvečer 
plný her a zábavy 

Vstup 20 Kč 

Dítko v kostýmu a s lampiónkem! 
Baterky nepovoleny, protože nám plaší strašidla! 

Vhodnou turistickou obuv do terénu! 
Každý rodič bere zodpovědnost za své dítě! 

Kulinářské dobroty vítány. 
Teplý čaj zajištěn MŠ Pržno. 

Soutěže + sladká pozornost v cíli 
 po zdolání stezky odvahy. 

RC Mašinka ve spolupráci s MŠ se na vás všechny těší. 

Ještě než naposledy zamávali křídly 
a opustili naši obec poslední čápi, uspořádal 
Náš svět ve spolupráci s Obcí Pržno pěknou 
akci, na které přivítali malé i velké návštěvníky 
z řad veřejnosti. Po letech se tak sociální zaří-
zení opět otevřelo lidem z Pržna a okolí a dost 
možná se započala dlouholetá tradice.

Loučení s čápy na Pržně se konalo v pátek 
6. září. „Inspirovali nás opravdu čápi, kteří se 
kolem našeho zařízení začali koncem prázd-
nin slétat v hojné míře. Vybrali jsme si jedno-
ho symbolického a nazvali ho Eda. A rozhodli 
se, že se s nimi před odletem pěkně rozlou-
číme,“ usmál se ředitel ústavu Jan Zvoníček. 
Jak ale dále řekl, především bylo cílem pozvat 
do areálu širokou veřejnost a otevřít se více 
světu. „Dříve se zde konalo více akcí, ale pak 
najednou utichly. Moc rád bych na tu dobu 
navázal a ukázal lidem, jak tady žijeme, jací 
naši klienti jsou,“ pokračoval ředitel. Doufá, že 
loučení s čápy se bude konat každý rok. A že 
lidé z Pržna i širokého okolí si najdou čas, do-
razí a třeba i tím přijdou i o různé předsudky.

Zábavné odpoledne začalo vystoupením 
hudební skupiny Rytmy. Poté se na pódiu 
představili PPL acoustic. Lidé se podívali 
na ukázky canisterapie a pak už všechny roz-
parádil Revival Abba Collection. Závěr patřil 
oblíbeným Šuba Duba Band. K dispozici bylo 
bohaté občerstvení a všudypřítomná dobrá 
nálada. Už na první pohled bylo znát, že se 
baví klienti ústavu i návštěvníci. „Jsem rád, 
že se nám podařilo společně tuto akci uspo-
řádat. Není špatné poznat své spoluobyvatele 
i po jiné stránce a možná je tak i lépe pocho-
pit. Doufám, že se zde potkáme i příští rok,“ 
zhodnotil starosta Pržna Petr Blokša.

Hovory s občany 
otevřou žhavá témata

Pokud vás zajímá, co se bude v násle-
dujících měsících či letech dít v Pržně, ne-
nechte si ujít tradiční setkání vedení obce 
s občany. Bude se konat v neděli 10. listo-
padu od 14.30 hodin ve společenském sále 
Občanského centra. Témata budou více 
než zajímavá. Hovořit se bude například 
o výstavbě nové místní komunikace či o čis-
tičkách odpadních vod. 

Přijďte relaxovat 
na lekce jógy

Každé pondělí probíhá v sále Občanské-
ho centra v Pržně Jóga s Miriam. Začátek je 
stanoven na 17 hodin. Kdo má chuť a zájem, 
přijďte si zacvičit. S sebou si vezměte jen kari-
matku na cvičení a deku na relaxaci (není nut-
ná). Permanentka na 10 vstupů činí 500 korun, 
jednorázové vstupné je za 60 korun.

 S úsměvem a dobrou náladou 
 se na vás všechny těší Miriam
 (tel.: 603 329 455, 
 email: miriamkutnohorska@seznam.cz)

Podpora komunitních 
a sportovních aktivit 

v roce 2020 
Toto je výzva pro všechna sdružení a zá-

jmové skupiny, které dělají něco pro ostatní 
obyvatele Pržna. Pokud chcete obec žádat 
o finanční příspěvek na vaši činnost v roce 
2020, odevzdejte na obecní úřad do konce 
října žádost napsanou na předepsaný for-
mulář. Najdete jej na webu obce nebo si ho 
můžete vyzvednout osobně.

Náš svět a lidé z Pržna se loučili s čápy

Rodinné centrum Mašinka zve všechny děti 
na druhý ročník prženského Halloweenu. Stra-
šidelný podvečer plný her a zábavy se bude 
konat ve čtvrtek 31. října v areálu mateřské 
a základní školy Pržno od 16 hodin.

Prosíme každé dítko, aby dorazilo v kostý-
mu a s lampionkem, který využijeme na průvod 
spojený se stezkou odvahy, kdy na konci bu-
dou čekat sladké balíčky. V tento den se bude 
konat i vydlabávání dýní v MŠ (viz plakátek 

na nástěnce MŠ). Kdo bude mít zájem, přijďte 
se zapojit a vydlabat krásnou dýni, která nám 
osvětlí náš průvod.

Rodiče, stejně jako loni, žádáme o dobrotky 
sladké či slané. Teplý čaj bude zajištěn mate-
řinkou. Doufejme, že vyjde tak krásné počasí 
jako na loňském Halloweenu. Akce se koná 
i za nepříznivého počasí. Doporučujeme všem 
turistickou obuv do terénu! Těšíme se na vás. 
 maminky z RC Mašinka

Děti čeká tradiční oslava Halloweenu

Ještě před „Dušičkami“ dozná výrazných 
proměn prostranství okolo kostela. Změny 
se dotknou zpevněných ploch před a podél 
kostela. Staré betonové plochy nahradí nová 
dlažba. Tyto plochy doplní a zkrášlí opravený 
a restaurovaný historický mramorový kříž před 
kostelem. Dokončeny budou rovněž restau-
rátorské práce na litinovém kříži v zadní části 
hřbitova.

Dokončena bude také oprava pomníku 
obětem 2. světové války. V plánu byla také 
rekonstrukce osvětlení na hřbitově, ale ta 
bude realizována s velkou pravděpodobností 
až na jaře příštího roku. V průběhu prací mo-
hou návštěvníci procházet na hřbitov z pravé 
strany po travnatých plochách, případně zadní 
brankou hřbitova. Práce by měly být dokonče-
ny nejpozději 24. října. Děkujeme za trpělivost.

Okolí kostela se dočká příjemných změn

Prženští volejbalisté uspořádali o víkendu 
20. až 22. září v pořadí již sedmé volejbalové 
soustředění, tentokrát v Hustopečích u Brna. 
Úvodní školení proběhlo v pátek ve vinném 
sklepě U Radů, kde nás majitel a zároveň 
someliér při degustaci vzorků seznámil s nej-
běžnějšími odrůdami vinné révy, technologií 
výroby vína a způsoby jeho klasifikace. Školení 
pak pokračovalo za doprovodu houslí, kytar 
a basy až do ranních hodin. Po krátkém odpo-
činku jsme vyrazili na prohlídku mandloňového 
sadu na Hustopečském starém vrchu, který je 
jediný v Evropě a obsahuje asi tisíc mandloní. 
Jelikož počasí se nám skvěle vydařilo, mohli 
jsme se z rozhledny na vrcholu kochat pohle-
dem na velkou část jižní Moravy.

Po obědě pak následoval trénink v tělo-

cvičně místního gymnázia. Přitom zároveň 
probíhala zdravotní prevence veškerých zná-
mých i neznámých chorob konzumací částeč-
ně zkvašeného vinného moštu, řečeného též 
burčák. Stejným způsobem pokračoval trénink 
i v neděli. Všech dvacet účastníků bylo se sou-
středěním velmi spokojeno a již se těší na příští 
ročník. Fotografie si můžete prohlédnout ve fo-
togalerii webové stránky Přátel volejbalu Pržno 
https://volejbalprzno.estranky.cz/. 

 Miroslav Šálek

Volejbalisté vyrazili na soustředění

Až do 14. září mohli lidé z Pržna soutěž 
v klání o nejhezčí květinovou výzdobu svého 
příbytku. Stačilo osadit svá domovní okna, bal-
kóny, brány, římsy či třeba pergoly kvetoucími 
rostlinami, vyfotit a poslat na obec. Nakonec se 
měli účastníci dostavit na Prženské vinobraní. 
A jak celé klání nakonec dopadlo? Vítězné vav-
říny a poukaz na zboží si odnesla Kateřina Ca-

merino. Další účastníci, Marie Štefková, Jana 
Oborná, Marie Vašutová, Zdeňka Grozmanno-
vá a obyvatelé Našeho světa, získali po dvou 
vstupenkách na chystanou talk show Popelka 
na cibulce. „Je škoda, že se ankety zúčastnilo 
tak málo lidí. Je na zváženou, zda ji budeme 
pořádat i za rok, či nikoliv,“ pokrčil rameny sta-
rosta Pržna Petr Blokša.

Kvetoucí Pržno zná své výherce

Tradiční akce naší obce – vinobraní – se 
jako vždy odehrálo na prostranství vedle Ob-
čanského centra. Připravené pódium, lavičky 
pod širým nebem, ale i pod střechou stanu uví-
taly v sobotu 14. září první návštěvníky kolem 
třetí hodiny odpolední. 

Starosta obce Petr Blokša zahájil kulturní 
odpoledne slovy: „Proč bychom jezdili za ví-
nem na jižní Moravu, když si můžeme vinobraní 
udělat sami a doma.“

Hned po zahájení se představila cimbálová 
muzika Slifka z Frýdku-Místku. Cimbál k vínu 
jednoznačně patří a to víno, to přivezlo Zámec-
ké vinařství Bzenec a Vinařství U Dvou lip. Bylo 
vynikající.

Následovala country folková kapela Sousedé, 
která přinesla řadu známých melodií. Hlavním 
bodem vinobraní bylo vystoupení jazzového 
seskupení Joe After Trio se svým hostem, zpě-
vačkou, pianistkou a skladatelkou Joyce Hurley. 
Na tanečním parketu se objevili první tanečníci 
a řada diváků nevydržela sedět a vestoje sledo-
vala perfektní projev jak zpěvačky, tak celého tria.

David Kalužík se svou kytarou v další části 

Prženské vinobraní opět přineslo příjemné chvíle

odpoledne dokázal, že i jeden dobrý hudebník 
dokáže vytvořit příjemnou atmosféru. Pozdě 
večer vystoupila skupina Benjaming´Sclan, 
která předvedla keltskou muziku v doprovodu 
pravých dud.

Odpoledne nabídlo zábavu i pro nejmenší. 
Užili si kupříkladu malování na obličej. Větší 
si rádi dopřáli dozrálý burčák a výborné víno. 
Proudem teklo i pivo, voněly klobásky a nechy-
běly ani jiné dobroty.

Stalo se už tradicí, že se na sklonku léta koná Setkání jubilantů. Konalo se 14. září. 
Pržno připravilo pro své hosty krátký hudební program i příjemné občerstvení. 

Setkání s vedením obce jubilanty potěšilo
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noví občánci

V měsíci září jsme přivítali 
nové občánky obce Ostravice:

Otu Kratochvíla, rodičů Miloslava Kratochvíla 
a Daši Kratochvílové

Ladu Foldynovou, rodičů Jiřího Foldyny 
a Nikoly Němcové

Mikuláše Kubačáka, rodičů Romana 
Kubačáka a Marie Mališové

Barboru Křenkovou, rodičů Miroslava Křenka 
a Markéty Paranyczové

Mario Šrubaře, rodičů Maria Šrubaře 
a Denisy Šrubařové

Daniela Jindráka, rodičů Michala Jindráka 
a Moniky Wojnové

Denisu Aujeskou a Terezu Aujeskou, rodičů 
Michala Aujeského a Veroniky Aujeské

Šťastným rodinkám přejeme hodně zdraví 
a klukům a holčičkám krásné dětství.

kos informuje

Po prázdninové odmlce přinášíme infor-
mace o činnosti Klubu ostravických seniorů. 
Po jednání s přepravcem ČSAD Frýdek-Místek 
se nám podařilo zajistit výjezd na Lysou horu, 
který se uskutečnil dne 11. 7. Přes počáteční 
nepříznivé počasí jsme se přece jen dočkali 
sluníčka a mohli se kochat výhledy po okolních 
i vzdálenějších vrcholcích hor. Další setkání 
se konalo dne 21. srpna v areálu restaurace 
U Řeky, a to opékání buřtů. Přesto, že nám po-
časí opět nepřálo, se nás sešlo čtyřicet členů. 
Díky obětavosti paní vedoucí Blaženky, která 
nám i v dešti na venkovním grilu připravila vý-
borně ugrilované klobásky, jsme si odpolední 
setkání užili. Velké poděkování za poskytnutí 
zázemí patří personálu a paní vedoucí. 

V měsíci září jsme se vypravili na návštěvu 

Planetária v Ostravě. Všichni 
účastníci byli nadšeni s pro-
jekcí a výkladem, kdy jsme si 
objasnili planety a hvězdy naší 
oblohy a v expozicích mohli na-
hlédnout např. do nitra naší Země. Po prohlíd-
ce expozic jsme se ještě před návratem domů 
zastavili v nedalekém supermarketu Globus. 
Návštěvy jsme využili k občerstvení v restau-
raci i k nákupům. Tato akce se nám velmi líbila 
a všech čtyřicet účastníků se vracelo spoko-
jeně domů.

Příští akce: Exkurze do divadla Jiřího Myro-
na se koná dne 9. října, odjezd vlakem z Os-
travice je ve 12.00 hodin. Podrobnosti budou 
uvedeny na obvyklých místech a internetu. 

  (JN) 

Senioři opékali i koukali na hvězdy 

 

 

LAMPIONOVÝ PRŮVOD 
K VÝROČÍ VZNIKU REPUBLIKY

OBEC OSTRAVICE
ZVE K ÚČASTI NA LAMPIONOVÉM PRŮVODU

K VÝROČÍ VZNIKU REPUBLIKY

LAMPIONOVÝ PRŮVOD SE USKUTEČNÍ
V PÁTEK 25. ŘÍJNA 2019

SRAZ ÚČASTNÍKŮ JE NA PARKOVIŠTI 
U OBECNÍHO ÚŘADU  18.00 HODIN

PRŮVOD PŮJDE SMĚREM K POMNÍKU PADLÝCH, 
„U ŘEKY“

TEPLÉ OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO

SRDEČNĚ ZVE

Mgr. Pavlína Stankayová –  
 

Srdečně Vás zveme na společný koncert  
FS Grunik a kapely RukyNaDudy s názvem

k připomenutí 100 let od narození  
redaktorky, sběratelky a choreografky 

VĚRY ŠEJVLOVÉ (1919-2004)

sobota 19. 10. 2019, 17:00 Janáčkova konzervatoř, Ostrava 
sobota 30. 11. 2019, 17:00 Hotel Freud, Ostravice

V rámci listopadového koncertu proběhne křest knihy  
o V. Šejvlové a společného CD kapely RukyNaDudy a FS Grunik 

rezervace vstupenek na adrese: vstupenky.VS100@gmail.com

cena vstupenky: 100 Kč

PO PROUDU ŽIVOTA,
PROTI PROUDU ČASU

Jak zajistit, aby lidé více třídili odpad, řeší 
v těchto dnech vedení obce. Důvod je jasný, 
v této oblasti se Ostravici nevede dobře a je 
třeba nalézt řešení, byť to bude běh na dlou-
hou trať. Starostka Ostravice Pavlína Stanka-
yová prozradila, že si obec nechala zpracovat 
odbornou analýzu optimalizace hospodaření s 
komunálními odpady.  „Jsme skutečně jedna 
z obcí, která nedostatečně separuje odpady, 
a to chceme změnit.  Nyní máme za sebou 

první krok, analýza leží na stole a podle ní 
učiníme potřebná opatření,“ začal vysvětlovat 
místostarosta Tomáš Kokeš. Jedním z prvních 
navržených počinů bude odstranění velkoob-
jemových kontejnerů, které nahradí jiný typ 
svozu odpadů. „Také chceme motivovat oby-
vatele, aby lépe třídili plasty. Proto zvažujeme 
pytlový svoz plastu. To znamená, že lidé by 
svůj vytříděný plast nechali u branky ve žlutém 
pytli a obec se postará o jeho svoz,“ vysvětlo-
val místostarosta.

Obec už letos na jaře vyšla vstříc lidem 
tím, že rozšířila otvírací dobu sběrného dvora. 
„Chceme pomoci i místním podnikatelům, aby 
zaplatili pouze za odpad, který vyprodukují. Je 
toho více a postupně se budeme snažit zavá-
dět takové novinky, které nám pomohou situ-
aci na poli s odpadovým hospodářství zlepšit,“ 
dodala Pavlína Stankayová.

Upozornění na poplatky
Upozorňujeme občany, kteří ještě 

nezaplatili poplatky za komunální odpad 
za I. a II. pololetí 2019, a poplatek za psa 

na rok 2019, aby tak učinili 
do 20. října 2019. 

Děkujeme. OÚ

Festival plný dobrého jídla a pití Gastrovice 
se konal ve dnech 20. až 22. září. Zejména 
v sobotu bylo na Ostravici plno. Lidé se při-
šli podívat na zajímavý program, pochutnat 
si na dobrém jídle, pobavit se na koncertech 
a nakoupit si regionální produkty.

Akce probíhala na několika místech. V areá-
lu Sluníčko se bavily hlavně rodiny s dětmi. Malí 
návštěvníci pekli štramberské uši, sportovali, 
poznávali chutě jídel a soutěžili o drobné ceny. 
V areálu Na Pile byly stánky s bohatým občer-
stvením, regionální prodejci nabízeli své zboží 
a na pódiu vystupovali hudebníci, šéfkuchaři 
i bavič Zdeněk Izer, který svým programem 
rozesmál téměř všechny návštěvníky. V areálu 
Beskydského pivovárku našli zázemí všichni 
milovníci zlatavého moku. Zaujala je atmosfé-
ra počátků 20. století. K poslechu a tanci hrála 
historická skupina 54. O zpestření se postaral 
Hanácký pěší pluk CK armády v dobovém ob-
lečení. 

Gurmány potěšilo několikachodové menu, 
které nabízely místní restaurace. Kdo chtěl, 
mohl během Gastrovice ochutnat všechny. 

Gastrovice přilákala davy spokojených jedlíků

Sté výročí narození sběratelky písní a tan-
ců, choreografky, autorky pořadů a hlavně 
charismatické Věry Šejvlové si připomíná Os-
travice a s ní i spousta lidí, kteří ji znali a spo-
lupracovali s ní. 

Věra Šejvlová se narodila 15. června 1919 
ve Frýdku. V dětství trávila letní měsíce na Os-
travici, ve 2. a 3. třídě základní školy chodila 
do jednotřídky s osmi odděleními na Osmeku 
a pak do trojtřídky u kostela. Byť trvalé byd-
liště s rodiči později měla v Ostravě, domov 
a v něm kamarádi, to byla pro ni vždycky Os-
travice. 

V mládí Věra Šejvlová hodně putovala 
po Slovensku, kde se udržela lidová kultura 
živá, plná síly. Pocítila lítost, že doma se nic 
podobného nedochovalo. Na samotách v ob-
lasti horního toku řeky Ostravice, zadního (hra-
ničního) hřebene Beskyd a přilehlé části Kysuc 
se našli pamětníci, nositelé mizející tradiční li-
dové kultury. Během několikaletého pátrání se 
díky těmto pamětníkům vynořil ze zapomnění 
obraz zdejší lidové kultury. Je překvapivě oso-
bitý a svou výraznou stylovostí vzbuzuje obdiv.

Nastala otázka, co s nasbíraným materiá-
lem, se stovkami písní, desítkami tanců a popi-
sem téměř zapomenutého oblečení. Co jiného 
než uvést vše to zpátky do života po vzoru 

živých etnických oblastí Slovenska? A tak je 
zajímavý jev, že zatímco tam se lidová kultura 
vytrácela, u nás byl postup opačný. A tak vzni-
kl v roce 1949 na půdě tehdejšího ČSM na Os-
travici soubor Ostravica, který vedla Věra Šej-
vlová až do roku 1956. Jeho odchovanci, Věra 
Šimková a Pepík Pavlán, v pozdějších letech 
obnovují soubor stejného jména ve Frýdku-
-Místku.

Jako redaktorka Československého roz-
hlasu spolu s Jaromírem Dadákem pořizovala 
Věra Šejvlová unikátní nahrávky muzik. Po-
hnutá léta 1968, spojená s nástupem „norma-
lizace“, znamenala pro Věru Šejvlovou životní 
zlom v její činorodé práci. Měla zakázanou ja-
koukoliv činnost v kultuře v celé zemi a v roce 
1972 v rámci politických čistek musela odejít 
po 22 letech z ostravské redakce rozhlasu.

Přes výslovný zákaz činnosti našla ale po-
chopení u vedení školy i vedení obce na Os-
travici a v roce 1981 založila spolu s Jarmi-
lou Sajdlovou na místní škole dětský soubor 
Grunik. Zakládající členové vyrostli z dětských 
střevíčků a vznikl Grunik velký – dospělý. Oba 
soubory, které Věra Šejvlová vedla až do své 
smrti, získaly řadu ocenění doma i v zahraničí. 
Věra Šejvlová zemřela na Ostravici 3. března 
2004.  Zuzana Švébišová

Ostravice vzpomíná na Věru Šejvlovou 

Za pár dní odstartuje už třetí ročník běžec-
kých závodů pro všechny generace Ostravický 
kros. Koná se v sobotu 19. října na golfovém 
hřišti na Ostravici. Závodníci se mohou těšit 
na skvělou trať s parádními výhledy na Lysou 
horu, hodnotné ceny pro nejlepší, tombo-
lu, a především špičkový servis pro všechny 
účastníky!

Závod je součástí Běžecké ceny mládeže 
a Frýdecko-místeckého běžeckého poháru 
2019. Pořádá jej sdružení Podlysáci ve spo-
lupráci s obcí Ostravice a AK SSK Vítkovice. 

Na start se postaví muži a ženy, junioři a junior-
ky, dorostenci a dorostenky, starší žáci a starší 
žákyně, mladší žáci a mladší žákyně. Mimo 
MMaS pak přípravka, mini přípravka a ben-
jamínci. Budou muset zvládnout trať dlouhou 
od tří set metrů až po 8 kilometrů. 

Přihlášky do kategorie hlavního závodu juni-
orky, junioři, ženy a muži jsou k dispozici online 
na webu www.ostravickykros.cz do 12. října 
(měření čipy) nebo na místě za zvýšené star-
tovné. Závody mládeže se přihlašují na místě 
v den závodu.

Ostravický kros vyzve běžce k výkonům

Obec řeší problematiku odpadů, 
změny jsou ovšem nevyhnutelné

V sobotu 21. září Sbor dobrovolných hasičů v Ostravici organizoval 33. ročník 
Mezinárodní soutěže hasičských družstev. Konala se na hřišti TJ Ostravice. 

Nálada byla skvělá, počasí přálo a nakonec tak vůbec nebylo důležité, kdo vyhrál.

Hasiči uspořádali soutěž na hřišti

Zajímavý workshop stavění suché kamenné zdi u Evangelického kostela uspořádala 
Českobratrská církev evangelická v Ostravici a Obnova řemesel v Beskydech. 

Kdo nestihl, může přijít stavět v sobotu 5. října a potom každou další sobotu 
od 9 hodin ke kostelu, a to až do odvolání.

Lidé stavěli zídku okolo evangelického kostela

Medela uspořádala 
vydařené Dožínky
Domov se zvláštním režimem Medela uspo-

řádal pro své klienty a hosty Podzimní dožín-
kovou slavnost. Zařízení slavilo nejen úrodu, 
ale i nové chodníky, které postavilo za přispění 
Moravskoslezského kraje, a také pětileté výročí 
otevření domova.

Akce se konala v pátek 27. září. Všude vo-
nělo dobré jídlo, vařil se guláš a lidé spokojeně 
seděli venku. K poslechu hrál cimbálový spolek 
Slezan. Vystoupil také dětský folklorní soubor 
Gruník z Ostravice.

Obec Ostravice spolu s místní knihovnou 
slavnostně zahájila v pondělí 30. září výstavu 
ostravického učitele Leopolda Parmy. Malíř, 
výtvarník, učitel a fotograf se narodil 30. září 
1891 a zemřel 30. září 1968. Konání vernisáže 
30. září tak bylo více než symbolické.

Na akci promluvila vnučka Parmy Alena 
Kohoutková a historik Petr Juřák. Lidé se pak 
hromadně přesunuli k pamětní desce, která je 
umístěna na bývalé škole. 

Leopold Parma se narodil v Tiché. Na Os-

travici učil v místní škole v letech 1914 až 1936. 
Za tu dobu si horskou obec velice zamiloval. 
Coby výtvarník rád pracoval se dřevem. Při 
malbě používal nejraději pastely a olejové bar-
vy. Věnoval se i umělecké fotografii. Ze všeho 
nejvíce ale miloval přírodu, krásu hor a zdejší 
krajinu. Dostal dokonce přízvisko kronikář Bes-
kyd. Ilustroval také knihy Petra Bezruče. Věno-
val se čile společenskému životu. Po ukončení 
druhé světové války se stal prvním prozatímním 
předsedou místního národního výboru. 

Začala výstava na počest Leopolda Parmy
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slovo starosty
Vážení a milí spoluobčané,
říjen, to je už většinou podzim se vším všudy. Chladná rána s přízemními mrazíky, mlhy a déšť. 

Ale také barevné stromy a hluboké modré nebe s rychle letícími mraky. Podzim v plné kráse, 
který však na leckoho působí melancholicky až depresivně. 

Možná i proto byl pátý říjen vyhlášen Mezinárodním dnem úsměvu. Není to sice svátek nijak 
starý, slaví se teprve dvacátým rokem, ale to nic nemění na jeho užitečnosti. Vždyť co už jiného 
může prosvětlit (nejen) podzimní pošmourno než právě úsměv. 

A kdybyste náhodou měli problém najít k úsměvu důvod, přijďte 25.–27. října na ochotnický 
festival Figa Borová, kterým oslavíme sté výročí amatérského divadla v Malenovicích. Troufám si 
tvrdit, že tam určitě o smích nouze nebude.

Přeji vám všem krásný, usměvavý říjen… Pavel Kuběna, starosta obce

 

ÚTERÝ 29. 10. 

Celodenní výlet do Vsetína do hvězdárny a na zámek             
(Ve hvězdárně bude připraveno povídání o vesmíru 
a pozorování Slunce, na zámku bude připraven program 
a prohlídka expozice Do pravěku!), cena: 350 Kč 

STŘEDA 30. 10. 

Tvořivý den – pro děti budeme mít nachystáno sochání 
z  keramické hlíny, výrobu svíček, možná stihneme i něco 
malého ušít, cena: 250 Kč 
 
                                                              Těší se Blanka a Sylva 

Je možno se přihlásit i na jednotlivé dny. Více info na 724 144 368. 

Přihlášky je možné posílat do 23. 10. 2019. 

 

V neděli 15. září se uskutečnilo v Malenovi-
cích v kostele Sv. Ignáce Na Borové vzpomín-
kové setkání k 75. výročí seskoku paravýsad-
ku WOLFRAM v Beskydách. Při slavnostní 
jubilejní bohoslužbě se tam s místními věřícími 
sešli rodinní příslušníci – následníci parašutis-
tů, členové Českého svazu bojovníků za svo-
bodu, příslušníci klubu výsadkových veteránů 
a KVH (britští commandos). Garanty setkání 
byli Karel Petr z Lubna a historik a člen Čes-
kého svazu bojovníků za svobodu pplk. v. 
v. Václav Cichoň. Účastníci setkání využili 
vstřícnosti a laskavosti pana faráře otce Petra 
Hrubiše a byli účastníky zmíněné bohoslužby. 
Společně a s úctou si tak připomněli obě výro-
čí – založení tohoto kostela a zahájení činnos-
ti Wolframu v jejich operačním prostoru.

K výsadku těchto československých para-
šutistů došlo v noci na 14. 9. 1944 u Morávky 
v lokalitě Kotly-Nytrová. Seskočili ve trojicích. 
Byli to kpt. Josef Otisk, rt. Josef Bierský, rt. 
Josef Černota, čet. Robert Matula, rt. Vladimír 
Řezníček a rt. Karel Svoboda. Jedna z největ-

ších čs. paraskupin, vycvičená ve Velké Bri-
tánii, se přes Itálii (Laureto) dostala až domů. 
Bierský, Matula a Řezníček byli rodáci z naše-
ho kraje. Její osudy jsou dobře známé. Robert 
Matula byl dokonce jmenován čestným obča-
nem Ostravy.

Přes obrovské problémy s materiálem to 
byla skupina relativně úspěšná. Její největší 
ztrátou ale byla smrt Josefa Bierského, ro-
dáka a sokola z Lubna u Frýdlantu. Zbaběle 
ho 19. 10. 1944 zavraždil na hoře Smrk je-
den falešný partyzán a konfident. Právě Josef 
Bierský má hrob na hřbitově vedle kostela 
Na Borové.

Celé vzpomínkové setkání začalo účastí 
na oné bohoslužbě. Ke krátké promluvě byl 
vyzván rovněž br. pplk. v. v. JUDr. Václav Ci-
choň. Ten je rovněž regionálním historikem. 
U hrobu Jos. Bierského pak položili výsadkoví 
veteráni z Prostějova a člen KVH commandos 
kytici květin. Přítomna byla i řada občanů. Ká-
zání v kostele a promluva, pieta u hrobu, člen 
KVH commandos Jarda Plečka v originální 

výstroji a výzbroji, rodinní příslušníci a výsad-
koví veteráni – všechno to vzbudilo zaslou-
ženou pozornost a živý zájem přítomných ob-
čanů. Paravýsadek WOLFRAM, jeho členové, 
jejich statečnost, jejich poslání a poválečné 
osudy si takovou historickou i aktuální pozor-
nost plně zasloužili i v Malenovicích.

Pokud si budou někdy v budoucnu aktivní 
výsadkáři, výsadkoví veteráni, sokoli, mládež 
nebo učitelé se svými žáky osudy WOLFRA-
MU připomínat, doporučuji vedle zastavení 
u hrobu Josefa Bierského především pro-
jít naučné stezky Morávka-Slavíč a Smrk. 
Ve smyslu piety a historické paměti vůbec 
se taky nabízí připomínat nepřeberné množ-
ství akcí odbojářů, partyzánů a stovky obětí 
statečných horalů. S výraznou iniciativou 
– „patronáty“ by mohli přijít např. zdejší po-
slanci a senátoři. Rozhodně by se mohly opět 
více připomínat i známé „partyzánské obce“ 
Morávka, Čeladná a další. Je a bude k tomu 
hodně příležitostí. 

 Karel Sýkora, člen ČSBS Ostrava• Sběr nebezpečného odpadu se uskuteč-
ní dne 19. 10. od 8.00 do 8.30 na parkovišti 
u Rajské boudy a od 8.40 do 8.55 na parkovišti 
u Obecního domu.

• Vzhledem ke skutečnosti, že společnost 
ČEZ Distribuce oficiálně předem neinformuje 
obecní úřad o plánovaných odstávkách elek-
trické energie, doporučujeme občanům sledo-
vat vylepené informační letáky nebo webové 
stránky https://www.cezdistribuce.cz/cs/pro-
-zakazniky/odstavky.html. 

• Upozorňujeme občany, že od 1. ledna 
2020 vstupuje na základě novely veterinárního 
zákona č. 302/2017 Sb. v účinnost povinnost 
označovat psy na území České republiky mik-
ročipem. Bližší informace na https://www.svscr.
cz/zdravi-zvirat/povinne-oznacovani-psu/. 
Na rozdíl od například očkování není z dů-
vodu související administrativy reálné zajistit 
hromadné čipování psů v obci. Doporučujeme 
proto včas kontaktovat veterináře a domluvit se 
individuálně.

Informace obecního úřadu

V neděli 28. 7. se opět po roce konal volej-
balový turnaj na hřišti v Malenovicích. Zúčast-
nila se čtyři družstva – tři malenovická a jedno 
z Metylovic.

Turnaji přálo krásné počasí a všechna druž-
stva tak odehrála zápasy oproti loňsku „suchou 
nohou“. Po šesti hodinách vzájemných utkání 
nakonec putovní pohár opět vybojoval tým z Mety-
lovic s názvem Tačky (Daniela Spustová, Miroslav 

Konečný, Jana Boráková, Tomáš Král, Jiří Školo-
tík), 2. místo obsadil tým Boromal „A“ (Saša Gola, 
David Tomaj, Patrik Fjedor, Miroslav Sajdl, Tonda 
Plucnara, Lukáš Polášek), 3. skončili Míčci (rodi-
na Míčkova a Pavel Suchan) a 4. Malboro (Martin 
Smutný, Veronika Smutná, Jiří Kobělka, Lubin Blá-
ha, Vojta Bláha Přema Mer, Martin Ninger). 

Každoroční turnaj se obešel bez zranění 
a všichni zúčastnění se už těší na další ročník.

Ohlédnutí za Malenovickým volejbalovým turnajem

Setkání k 75. výročí seskoku paravýsadku WOLFRAM 

Malenovický pamětník 

Střípky z kroniky a historie obce – V.
Říká se, že není malých rolí. Pravda, pro 

leckterého ochotníka je i malý „štěk“ stejná 
„kláda“ jako Hamlet v Národním, ale nejde jen 
o role – u nás hlavně není malých herců. To 
pozor! Dneska bude řeč o divadle. Ale to jste 
už asi pochopili…

Všechno to začalo před sto lety. „Dne 10. 
srpna 1919 založen v Malenovicích odbor 
Matice Osvěty Lidové, který má za účel šíři-
ti osvětu a starati se o vzdělání, mravní zu-
šlechtění a hospodářský pokrok mezi lidem 
českým na Těšínsku. – O vánočních svátcích 
sehrál odbor divadelní hru Lucifer v hostin-
ci p. Drabiny na úplně novém jevišti. Byl to 
první divadelní kus, sehraný v Malenovicích 
vůbec.“ Slavná premiéra proběhla 26. prosin-
ce. (Mimochodem, dobře si všimněte zmínky 
o novém jevišti…)

Každoročně pak (až prakticky do války) se-
cvičili a sehráli malenovičtí ochotníci několi-
kero představení. Jednalo se především o ve-
selohry, jejichž názvy jako „Z manželského 
ráje“, „Vítězství lásky“, „Julinčiny vdavky“, „Já 
se ženit nebudu“ či „Falešná kočička“ dávají 
tušit, jaké zápletky (či pletky) byly obecen-
stvem nejvíce oblíbeny. V repertoáru se však 
čas od času objevil i námět vážnější – např. 
„Závěť“, „Vojnarka“ nebo „Kalibův zločin“. 

Nacistická okupace přinesla tvrdá omezení 
pro celou českou kulturu a dopadla i na male-
novické divadlo. „V Malenovicích rozpuštěn 
odbor Slezské Matice Osvěty a jeho majetek 
(skříně, opalograf, divadelní knihovnu aj.) od-
koupila obec. Jeviště a kulisy odkoupil hos-
tinský K. Drabina. Stržené peníze musely se 
odvésti německým úřadům.“

Po válce začal ochotnický spolek sice zno-
vu fungovat, ovšem podmínky materiální, per-
sonální a později i politické byly stále horší. 
V roce 1947 se tak v kronice dočteme: „Vel-
mi se stěžuje Divadelní kroužek, který nemá 
stabilního jeviště ani místo, kde by si své pri-

mitivní jeviště mohl schovat. Doposud vše se 
musí odnášet na půdu, která je v desolátním 
stavu, takže na kulisy aj. prší a ničí se.“ A ani 
záznam z roku 1950 nevyznívá moc optimis-
tičtěji: „Ochotnický kroužek během těchto 3 
let zcela nespal (…) Že divadelní činnost čás-
tečně ochabla, bylo to příčinou odstěhováním 
mnoha dobrých hráčů do pohraničí.“

Poslední zmínka o divadle v obecní kroni-
ce (r. 1959) je pak vlastně jen opakovaným 
postesknutím: „K uskutečnění každé divadel-
ní hry prožije každý vedoucí mnoho těžkostí 
s tím spojených: stavění jeviště, oprava jevi-
ště (které hnije venku), malování kulis apod. 
Škoda, že není možno uskutečnit stabilní 
jeviště.“ 

Amatérské divadlo má přinášet především 
radost. Divákům, ale i samotným ochotníkům. 
Bez toho to nejde. A tak když potíže převá-
žily, nemohlo to asi dopadnout jinak, než že 
z herců vyprchaly i poslední zbytky nadšení 
a divadelní činnost v obci se na půl století 
omezila pouze na drobné scénky a předtan-
čení na hasičských plesech. 

Ke znovuzrození spolku tak dochází až 
v roce 2010. Bezprostřední impulz pro jeho 

obnovu přinesly přípravy čtyřsetletého výročí 
založení obce Malenovice. A i když samotné 
oslavy byly nakonec o rok odloženy, věci se 
už daly do pohybu a tři desítky malenovic-
kých nadšenců pod vedením Jany Ramíkové 
a Pavla Kuběny se s vervou vrhly na prkna, 
jež i na malé dědině znamenají svět. I když 
prkna, no, ono je to vlastně mobilní skládací 
jeviště a ochotníkům ho věnoval pan Radim 
Paláček. 

V červnu 2011 měla v restauraci Borová 
premiéru první autorská hra Ochotnického 
spolku malenovického „Povídačky o zbojní-
cích aneb Ondráš“. Zhruba co dva roky pak 
následovaly premiéry další: „Vraždy v hotelu 
Pine Hill Inn“, „Hmyz a jiná havěť“ a „Dobrá 
rada nad zlato“. 

Ke stému výročí svého založení připravil 
soubor na poslední říjnový víkend třídenní 
festival Figa Borová, který zahájí „obnovená 
derniéra“ Ondráše a na němž se představí 
i spolky z Kyjovic a Metylovic a místní dětský 
divadelní kroužek.

Tož snad to všecko dobře dopadne. A hod-
ně štěstí do další stovky. Zlomte vaz a čert 
vás vem…

Premiéra Ondráše v červnu 2011 ve staré hospodě na Borové.

Milé děti, milí přátelé Rosničky,
ani jsme se nestihli otočit a už začíná druhý 

měsíc nového školního roku. Nejen v Rosničce 
se v říjnu naplno rozjíždějí kroužky. Jsem velice 
potěšena zájmem a účastí nejen dětí na kurzech 
pořádaných naším centrem. Máme skoro plno, 
nějaké místečko pro zájemce by se ale určitě 
našlo. Doufáme, že budete s námi lektory spo-
kojeni a že si tento školní rok užijeme spoustu 
legrace, něco se přiučíte, něco si vyrobíte.

Od září máme v Rosničce novinku: možnost 
pořádat v herně dětské oslavy, a to ve středy 
v čase 15.00 – 17.30. Pokud byste měli zájem, 
volejte, prosím, na 724 144 368.

Během podzimu bude Rosnička organizovat 
spoustu akcí:

- V neděli 13. 10. nebo 20. 10. od 14. hod pro-
běhne na louce za kostelem sv. Ignáce tradiční 
Drakiáda. (Upřesníme podle počasí na webu, fb 
a prostřednictvím SMS.)

- 18. 10. přibližně od 17.30 proběhne v sále 

Obecního domu beseda na téma Bez obalu 
(možnosti snižování odpadu, recyklace nejen 
oblečení a tomu podobná témata). Hlavním hos-
tem je Martina Sumbalová, dále Miroslava Jop-
ková ze sdružení Arnika a Gabriela Hamerská 
z Žen Země.

- 29. a 30. 10. jsou podzimní prázdniny. Ros-
nička naplánovala dvoudenní „tábor“.

- 8. 11. bude v herně Tvořivý předadventní 
den. Děti i dospělí si budou moci naglazovat 
keramické hrnečky a svícny. Postupně je Sylva 
bude vypalovat a během Adventní dílny si je bu-
dete moci vyzvednout.

- 16. 11. připraví Rosnička spolu s Obcí Male-
novice tradiční Svatomartinské hody.

- 30. 11. se můžete těšit na tradiční Adventní 
dílnu.

- 7. 12. přijde Mikuláš.
- 20. 12. je připraven třetí ročník Vánočního 

běhu.
 S přáním krásného podzimu teta Blanka

V Rosničce se naplno rozjíždějí kroužky

V neděli 8. září se uskutečnil již 3. ročník 
nohejbalového turnaje jeden proti jednomu, 
tzv. single. Vše začalo ve 14 hodin na míst-
ním multifunkčním hřišti. I když nebylo přízni-

vé počasí, turnaje se zúčastnilo sedm přízniv-
ců tohoto sportu. Hrálo se systémem každý 
s každým na dva hrané sety do 10 bodů. 
Hráči to neměli vůbec jednoduché, protože 

během turnaje museli zkonzumovat 
veškeré občerstvení... ale povedlo 
se.

Po několikahodinové bitvě vznik-
lo toto pořadí: 1. Lukáš Novák, 2. 
Patrik Fiedor, 3. Jan Bakota, 4. 
Daniel Ramík, 5. Erik Svennesen, 
6. Alexandr Gola a na krásném 7. 
místě Jiří „Ikáč“ Novák.

Hráči po vyhlášení výsledků hrá-
li až do pozdních hodin, ovšem ne 
na výsledky, ale jen pro zábavu. 
Doufáme, že se účast do nadchá-
zejícího ročníku zvedne, a přivítali 
bychom také fanoušky.

Nohejbalový turnaj – single
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Letošní oslavy 720 let obce se konaly v tro-
chu jiné podobě, než dosud bylo zvykem. 
Cílem bylo připomenout historii obce, její po-
stupný vývoj, rozvoj jednotlivých spolků, školy, 
ale také zároveň představit aktuální činnosti 
jednotlivých zájmových subjektů. 

Vzhledem ke kulatému výročí jsme chtěli 
zpřístupnit a ukázat něco, co jindy není běžně 
přístupné. Oslavy mají zároveň být také o zá-
bavě, kdy jsme se snažili zajistit hudební skupi-
ny několika žánrů tak, aby každý měl možnost 
si najít tu svou. To vše jsme se snažili zabalit 
do moderního hávu a detailní organizace. Tak, 
aby bylo všem zřejmé, že se snažíme navázat 
na tradici předchozích Dnů obce, ale posunuje-
me je trochu dále. 

Už v dopoledních hodinách měli občané 
možnost navštívit Muzeum a věž kostela, která 
byla pro veřejnost otevřena po dvaceti letech. 
Vavřín Michalec, největší znalec historie obce, 
připravil detailní popis historie věže a kostela 
a osobně, spolu s dalšími pomocníky, všem 
příchozím představoval základní historické mo-
menty a samotné zvony kostela ve věži. Kolem 
poledne začala souběžně probíhající soutěž 
o nejlepší guláš, Gulášmet, kterou měli na sta-

rost členové PR výboru obce. Pro děti byly při-
praveny atrakce a malování na obličej.

Oslavy začaly ve 14 hodin. O moderová-
ní celé akce se postarali Renata Spustová 
a Jan Izvorský, kteří celé odpoledne uváděli 
jednotlivé vystupující, představovali soutěžní 
týmy a komentovali prezentace spolků a obce 
na velkoplošné obrazovce. Na ní bylo přenáše-
no také vystoupení akrobacie na kolech v po-
dání DMJ show týmu, kluků, kteří na kolech do-
kázali neuvěřitelné věci. Mimochodem, o týden 
později vystoupili v TV soutěži Talent a uspěli. 

Na hlavním pódiu jako první vystoupili žáci 
základní školy pod vedením Miroslava Klimán-
ka, bohužel ale to nejpěknější a nejnáročnější 
vystoupení skupiny žáků nemohlo být předve-
deno díky mokrému a tím kluzkému tanečnímu 
pódiu. 

Následně vystoupila místní hudební skupi-
na Ptačoroko, stojící za Bluegrass Theatrem 
v Metylovicích. Dalším hudebním vystoupením 
byla valašská dechovka Horňané. Obě skupiny 
hrály opravdu úžasně a bylo nám líto, že jsme 
jim pro nabitý program nemohli poskytnout více 
času. Po šesté hodině byly vyhlášeny výsled-
ky Gulášmetu a byla rozdána tombola. Násle-

dovalo hlavní vystoupení dne, Rock and Roll 
Band Marcela Woodmana. To je skupina, která 
se musí prostě osobně zažít. Málokdo aspoň 
trochu netancoval a své vystoupení natáhli, jak 
jen mohli. 

Taková oslava Dne obce by neměla být bez 
ohňostroje, místostarosta ho připravil ve své 
režii jako překvapení, byť trochu poznamenané 
deštěm. Poslední vystupující skupina Cactus 
hrála až do jedné hodiny noční a někteří ná-
vštěvníci při ní tančili i v dešti.

Nakonec chci vyjádřit uznání a poděkování 
všem, kteří se na přípravě, organizaci a průbě-
hu Dne obce podíleli, bez nich by to nešlo. 

 Za kulturní výbor Jan Koloničný

Den obce Metylovice už popáté provoněly 
guláše. Konala se tam tradiční soutěž Guláš-
met 2019. Do klání se zapojilo osm týmů. 

Myslivci se pustili do přípravy Dančího gu-
láše. „Už 30 let ho vaříme stejně a víte, co je 
zvláštní? Pokaždé chutná jinak,“ zamyslel se 
šéfkuchař myslivců Otakar Kulhánek ml. Aktiv 
Korňa, zástupci družební obce ze Slovenska, 
vymysleli guláš nazvaný Co dům dal. „Je 
hovězí a vaříme ho úplně jinak než vy. Jak? 
No jinak. Je to tajemství. Je pikantní a má 
říz. Chceme příští rok dorazit znovu a máme 
v plánu vyhrát, takže recept neprozradíme,“ 
usmíval se Peter Paľuch. TJ Sokol měl v kotlí-
ku příznačný Guláš na prknech, Strakáči vařili 
Beskydský hovězí guláš a Vinný sklípek Se-
nior klub šel do soutěže s Horňáckým krůtím 
gulášem. Asi nejoriginálnějšímu týmu U per-
níkové chaloupky (ženy ASPV) bublal v kot-
líku Pohádkový guláš. „Každá pohádková 
bytost, kterou máme ve skupině, do něj dala 
svou tajnou ingredienci, své koření. Prozradí-
me jen to, že do guláše šla láska, štěstí, krása 
a energie,“ usmívala se kouzelná Jiřina Nytro-
vá. Parta U Dodáčků vařila silný Srnčí guláš 
a Piráti vsadili na guláš z hovězích líček. 

Už od ranních hodin některé týmy zdobily 
své stánky, připravovaly ohniště a vozily po-
třebný materiál a ingredience. 

Soutěž zahájil starosta Metylovic Lukáš 

Halata, který všechny soutěžní týmy přivítal 
a představil porotu ve složení: Pavel Spusta, 
Ondřej Michálek a Láďa Vladimír Pajurek. 
Aby se týmům lépe vařilo, obdrželi všichni 
něco malého na zahřátí. Úderem dvanácté 
hodiny se začalo krájet, smažit, míchat – 
zkrátka všichni měli plné ruce práce. Hlavní 
topiči neustále přikládali pod kotel, proto-
že dle pravidel se guláš musel připravovat 
na ohni. I když počasí nebylo úplně ideální, 
vládla mezi soutěžními týmy dobrá nálada. 
Navzájem si nalévali štamprličky, ochutnávali 
různé dobroty (pomazánky, koláčky, buchty 
apod.) a občas soupeřům nakukovali do kot-
líků. 

Před 16. hodinou se začaly pomalu tvořit 
u stánků fronty nedočkavých návštěvníků. 
A neuplynuly ani dvě hodiny a bylo vyprodá-
no. Všechny guláše byly výborné. Odborná 

porota měla velmi těžký úkol, vybrat ty nej-
lepší. Hodnotila se barva guláše, vůně, chuť, 
měkkost masa, ale také výzdoba stánků 
i samotná příprava guláše. Také přítomní ná-
vštěvníci si mohli vyzvednout jeden hlasovací 
lístek, na který mohli napsat číslo soutěžního 
týmu, jejichž guláš jim chutnal nejvíce. Této 
ankety se zúčastnilo 390 návštěvníků.

A zde jsou výsledky:
Cena poroty:
1. Myslivci – Dančí guláš
2. Aktiv Korňa – Guláš Co dům dal
3. U perníkové chaloupky (ženy ASPV) – 

Pohádkový guláš.
Také u diváků vyhráli na celé čáře Myslivci. 

Vítězové obdrželi věcné ceny, ale s prázdnou 
neodcházel nikdo. Všichni soutěžící si odnesli 
naběračky s logem letošního Gulášmetu. Pří-
ští rok se určitě budou hodit.

krátce z obce

Sběr železného šrotu
V sobotu 5. října budou místní hasiči sbí-
rat železný šrot. Se sběrem se začne od 8 
hodin. Šrot dávejte k příjezdovým komuni-
kacím až v den svozu ráno, zabrání se tak 
krádeži šrotu. Větší nebo objemnější kusy 
můžete nahlásit na obecní úřad – tel. číslo 
558 686 129 nebo 737 345 110 do pátku 4. 
října do 12 hodin.

Odvoz odpadů v říjnu
Odvoz odpadů nastane ve středy 2. a 16. 
října. Cyklus odvozu ve středu sudý týden 
zůstává zachován.
Pokud se lidé chtějí zbavit velkoobjemového 
a nebezpečného odpadu, mohou tak učinit 
v pátek 4. října od 14 do 18 hodin a v sobotu 
5. října od 8 do 12 hodin v areálu bývalého 
horního kravína. BIO odpad se bude sbírat 
od 10 do 12 hodin. 

Za žáky naší školy v pondělí 16. září při-
jeli členové oddílu TOM Žlutý kvítek Palko-
vice. Tento oddíl byl založen v Palkovicích 
v roce 1987 a své jméno získal podle oblí-
bených knih Jaroslava Foglara a také proto, 
že v mnohých zahradách kvetly mochny husí. 
Takto se žákům přestavili členové turistic-
kého oddílu. Během dopoledne se žáci do-
zvěděli mnohem více o činnosti turistických 
oddílů i o závodech, které se pro turistické 

oddíly pravidelně pořádají. 
Po krátké besedě si žáci mohli prakticky 

vyzkoušet, co členové oddílu musí umět, aby 
mohli v závodech uspět. Vždyť nejen rychlost, 
ale i spousta znalostí o přírodě, uzlování, orien-
taci v krajině je nutná pro vítězství.

Chtěla bych poděkovat členům turistického 
oddílu za skvěle připravený příjemný den, který 
byl pro všechny nejen zábavou, ale i pouče-
ním.  Barbara Raszyková, ředitelka školy

Úspěch našeho závodníka 
na Memoriálu A. Řezníčka

V Palkovicích se 30. srpna uskutečnil již 8. 
ročník běžeckého závodu Memoriál Antonína 
Řezníčka, který uspořádala Obec Palkovice 
ve spolupráci s atletickým oddílem TJ Slezan 
Frýdek-Místek. Dospělí běželi sedmnáctikilo-
metrovou trať hlavního závodu Palkovice – Ku-
bánkov – Palkovice. Poté se uskutečnil závod 
dětí a mládeže. Délka mládežnických tratí byla 
od 200 m do 900 m.

Nás těší, že v kategorii předškolních chlap-
ců zvítězil Otakar Kulhánek ml. ze Sportovní-
ho klubu Metylovice, který porazil i trénované 
chlapce z TJ Slezan Frýdek-Místek. 

 Martina Mertová

Na Dni obce si na své přišel opravdu každý

Gulášmet opět ukázal, že co guláš, to originál
Obec Metylovice se pouští do třetí etapy 

rekonstrukce veřejného osvětlení. „Pokračovat 
budeme ve výměně starých svítidel za nová, 
ledková. Celkem se jedná o 40 svítidel,“ uvedl 
starosta Metylovic Lukáš Halata.

Výměnou starých lamp za nové dojde 
především k úspoře energie, a navíc nebude 
vznikat zbytečný světelný smog. „Zároveň se 
bude měnit elektrické vedení, které bude na-

hrazeno jedním kabelem, a tím pádem nebude 
docházet k výpadkům elektřiny při větrném po-
časí,“ upřesnil starosta. Obec na tuto zakázku 
oslovila čtyři firmy, ale nabídka nakonec přišla 
jen od jedné. „Splnila všechny dané podmínky. 
V pondělí na zastupitelstvu jsme tedy schválili 
vyhotovitele. Do konce listopadu by mělo být 
hotovo. Cena této investiční akce činí 844 536 
korun včetně DPH,“ dodal starosta.

Metylovice nasvítí nové osvětlení

Výstavba cyklotrasy, která výrazně ulehčí 
život nejen cyklistů, ale i pěším z Metylovic, 
začala. Povede nad ovocným sadem směrem 
na Frýdlant n. Ostravicí a měří 787 metrů. 

Staví ji společnost Strabag, která nabíd-
la obci ekonomicky nejvýhodnější nabídku 
ve výši zhruba 2,6 milionu korun včetně 
DPH. Výstavba cyklotrasy bude dokončena 
do konce tohoto roku a vztahuje se na ni 
90% dotace v rámci přeshraničního projektu 
Priblížme sa k společnému prírodnému a kul-

túrnemu dedičstvu, který je spolufinancován 
z Programu Interreg V-A Slovenská republika 
– Česká republika a je realizován společně 
s partnerským městem Krásno nad Kysucou. 

Před třemi roky nechala obec ze svých 
prostředků postavit podél cyklotrasy nové 
veřejné osvětlení. V příštím roce nás čeká 
slavnostní otevření cyklotrasy spojené s kul-
turním programem, kterého se zúčastní i zá-
stupci slovenského partnera z Krásné nad 
Kysucou. 

Stavba cyklotrasy začala

Návštěvníci Dne obce Metylovice si letos 
poprvé vychutnali guláš pod novými partysta-
ny, na které obec získala 90% dotaci v rámci 
přeshraničního projektu Priblížme sa k společ-
nému prírodnému a kultúrnemu dedičstvu, kte-
rý je spolufinancován z Programu Interreg V-A 
Slovenská republika – Česká republika a je 
realizován společně s partnerským městem 

Krásno nad Kysucou. 
Z výběrového řízení na zakoupení dvou vel-

koprostorových stanů o rozměrech 8 x 20 m 
vzešla úspěšně společnost stany haly Kunov-
ský, která stany dodala za 505 480 korun včet-
ně DPH. Náklady obce na pořízení stanů činí 
10 %, tj. 50 548 korun. 

 Martina Mertová, Lukáš Halata 

Nové partystany si prošly svou premiérou

Obec Metylovice a jeho PR výbor ve spo-
lupráci se SRPŠ a místními spolky pořádá 1. 
ročník metylovského Trojsešupu. Tato turistic-
ká akce se bude konat v neděli 27. října.

Start hlavní trasy je na hřišti v Metylovicích 
v čase od 9 do 10 hodin. Trasa měří cca 14 km 
a vede přes tři metylovské vrcholy – Čupek, 
Na Magoni a Kubalánky. 

Pro rodiče s dětmi, seniory a méně zdatné 
turisty, zkrátka pro ty, kteří si chtějí jen zpří-
jemnit nedělní odpoledne vycházkou, bude 
připravena kratší trasa, která povede z mety-
lovského hřiště na vrchol Na Magoni a zpět 
na hřiště. Délka je zhruba 5 km. Během této 
značené trasy budou účastníci odpovídat 
na otázky zaměřené především na výročí 720 
let obce Metylovice a plnit různé praktické 
úkoly, které připraví místní spolky. Start kratší 

trasy bude na hřišti od 12.30 do 13.30 hodin.
Startovné pro obě trasy činí: dospělí 50 ko-

run a děti do 15 let zdarma.
Všichni účastníci startují na vlastní nebez-

pečí. Děti do 15 let se mohou na obě trasy 
vydat pouze v doprovodu dospělé osoby. 
Na startu obou tras dostanou účastníci star-
tovní karty. Ti, kteří se vydají na všechny tři 
vrcholy, otisknou do karet na vrcholech razít-
ka. Účastníci krátké trasy obdrží kartu s ta-
jenkou, do níž budou zaznamenávat správné 
odpovědi.

Na Magoni a Kubalánkách bude pro účast-
níky připraveno malé občerstvení. V cíli si pak 
dospělí účastníci pochutnají na guláši a dosta-
nou účastnický list. Pro děti jsou připraveny 
párky a malé překvapení. Těšíme se na vaši 
účast.  Za organizátory Martina Mertová

Přijměte výzvu – Trojsešup Metylovice 2019

Den s turistickým oddílem Žlutý kvítek
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   N a  V a š i  n á v š t ě v u  s e  t ě š í  k o l e k t i v  r e s t a u r a c e .  

 
300 g Pstruh s bylinkovým máslem  
+ zeleninová obloha.….....139,- Kč 

300 g Pstruh na kmíně + zeleninová 
obloha..…………………………............139,- Kč 

Příjemné odpoledne strávili v pátek 27. září 
na Pstruží malí i velcí. Na louce nad školou 
nejprve proběhla tradiční Drakiáda. Třebaže 
moc nefoukalo, přišlo hodně dětí i s rodiči. 
A všichni měli různé draky. Od nejmenších, 
vyrobených doma, až po různé obludy, které 
málem budily hrůzu.

Učitelky z místní základní školy chtěly děti 
motivovat k lepším výkonům. Proto vyhlásily 
několik soutěží. V kategorii Originál se sou-
těžilo o nejhezčího ručně vyrobeného draka. 
Kosmonaut, tak se jmenovalo klání o to, čí 
drak vyletí nejvýše. V kategorii Vytrvalec šlo 
o to, čí příšerka na provázku se udrží ve vzdu-
chu nejdéle. A nakonec všechny bavila soutěž 
nazvaná Raketa. Vyhrál ji ten, komu se po-
dařilo dostat draka do vzduchu jako prvnímu. 

Malí i velcí vydrželi u draků pěknou chvíli. 
Když ale přišlo nevyhnutelné a dostali všichni 

Milé maminky, milí tatínci a především děti, 
vítáme vás jménem naší mateřské školy v no-
vém školním roce. Co si přát? Snad aby tento 
rok byl opět ve znamení dětských úsměvů, zá-
řivých očí plných nadšení z nového objevování, 
dále aby byl naplněný mnoha stálými i novými 
přátelskými vztahy. A protože u nás vládne 
sportovní duch, nezaháleli jsme a využili jsme 

babího léta hned k prvnímu letošnímu výletu – 
na Opálenou. Lesními chodníky jsme sledovali 
a poslouchali, zda se nám neukáže nějaký zví-
řecí obyvatel, viděli jsme mnoho hříbků, ale nej-
lepší byla svačina čerstvě natrhaných ostružin. 
Na vrstevnici dokonce odvážnější okusili závody 
v běhu. A tak jsme vlastně symbolicky vběhli 
do nového školního roku.  Lenka Drabinová

Třetí zářijová sobota patří již tradičně hasičské 
soutěži dřivé narozených O pohár starosty obce. 
V sobotu 14. září to byl již 41. ročník. Na startu se 
sešla konkurence deseti družstev mužů a jedno-
ho družstva žen, aby v poctivém a rovném boji 
soutěžili o poháry v kategorii nad 40 let, nad 50 
let a ženy nad 35 let. 

Kategorii nad 50 let tentokrát ovládli domácí, 
tedy prvé místo má družstvo SDH Pstruží 50+. 
Druhé místo SDH Malenovice 50+, třetí SDH Os-
travice 50+ a čtvrtá SDH Nová Ves 50+. Drama-
tičtější a rychlejší byla kategorie 40+. Prví a bez-
konkurenční byli opět hasiči z Metylovic. Nejvíce 
je ohrožovala druhá Nová Ves A 40+, která však 
letos potřebovala aspoň 6 sekund na prvého. 
Třetí byly Malenovice 40+, čtvrtá Ostravice 40+, 
páté Pstruží 40+ a šestý další tým Nové Vsi B 
40+. 

Všechna družstva měla letos nějaké potíže, 
a to již před startem. Převážně šlo o zdravotní 
neduhy. Vždyť již na prvé tréninky místních hasi-
čů dorazilo několik členů se zablokovanými zády 
nebo různě naraženými končetinami. Po inten-

zivním tréninku tyto neduhy postihly i ty dosud 
zdravé. Takže na dalších trénincích si již nikdo 
nezáviděl, ale naopak, vzájemně se všichni po-
vzbuzovali. Nejvíce ostatní podporovaly členky 
družstva žen, které jsou více psychicky odolné. 
A právě družstvo žen SDH Pstruží zvítězilo v po-
slední kategorii ženy nad 35 let. Neměly sice sou-
peře, ale svým časem překonaly nejedno muž-
ské družstvo. A právě pro ně pořadatelé neustálé 
shánějí další konkurenci, aby je mohli motivovat 
k ještě lepším výkonům. 

Ceny na závěr předával osobně starosta obce 
Milan Vaněk, pod jehož záštitou se soutěž koná. 
Starosta vyslovil spokojenost s výkony všech 
zúčastněných a zejména s bohatou účastí. Také 
pořádající hasiči ze Pstruží by rádi věděli, zda 
uspěli jako hostitelé a zda všichni účastníci byli 
spokojeni. Každý tým měl poměrně velký do-
provod a pro ty všechny bylo připravené slušné 
zázemí s bohatým občerstvením. Jak řekli pořa-
datelé, vítězem je každý, kdo překonal jakékoliv 
potíže, a tedy sám sebe, a zúčastnil se. Těšíme 
se na vás opět za rok.  Kronikář obce Pstruží 

Draci létali vysoko a placky voněly daleko

hlad a žízeň, přesunuli se dolů ke škole na hři-
ště na plackové hody. Zde nastal slavnostní 
okamžik – vyhodnocení Drakiády. „A poté se 
všichni s chutí pustili do bramborových placků, 

které připravily a napekly dobrovolnice v čele 
s Vlastou Pečenkovou a Rudolfem Káňou. 
Všem moc chutnaly,“ chválil starosta Pstruží 
Milan Vaněk.

Hasičská soutěž dřivé narozených 
hasičů O pohár starosty obce 

Naše základní škola připravila v pátek 13. 
září cvičení v přírodě zaměřené na zvládání 
situací při mimořádných událostech. Děti si 
ve věkově smíšených skupinách vyzkoušely, 

jak se chovat při požáru, při bouřce, jak pře-
nést zraněné a ošetřit drobná poranění, jak 
přivolat záchrannou službu k různým událos-
tem. 

Děti si užily zábavné cvičení v přírodě

Jsme na startu školního roku

Obec Pstruží přednedávnem vyhlásila, že 
bude poskytovat finanční příspěvky na vybu-
dování domovní čistírny odpadních vod. Kdo 
chce získat 40 tisíc korun, musí splnit několik 
podmínek.

Finanční příspěvek je určen pro fyzické oso-
by, které jsou vlastníky nemovitosti ve Pstruží 
a v současné době mají vybudovaný septik 
nebo žumpu.

Finanční příspěvek bude poskytnut pouze 
na objekt, který je určený k bydlení, má přiděle-
no číslo popisné, žadatel je vlastníkem objektu 
a má v obci Pstruží trvalý pobyt.

Finanční příspěvek bude poskytnut na zá-
kladě žádosti – příloha č.1, vlastníka objektu 
po předložení kolaudačního souhlasu s naby-

tím právní moci a doložením faktury, bezhoto-
vostně na účet žadatele.

Žadatel o příspěvek nesmí mít vůči obci 
Pstruží žádné pohledávky.

Žadatel předloží čestné prohlášení o likvida-
ci stávajícího septiku či žumpy.

Každá žádost o poskytnutí finančního pří-
spěvku bude projednána v Radě obce Pstruží. 
Na poskytnutí finančního příspěvku není právní 
nárok a poskytovatel si vyhrazuje právo jednot-
livou žádost zamítnout.

Finanční příspěvek se nevztahuje na domá-
cí ČOV, na které bylo vydáno povolení k užívá-
ní před 1. lednem 2019.

Finanční příspěvek je možno čerpat trvale, 
do odvolání Zastupitelstvem obce Pstruží.

Chcete příspěvek na čističku? Zde jsou zásady

Ve středu 25. září Olinka Tomiová z první 
třídy vybojovala 2. místo v přespolním běhu 

a kvalifikovala se tak do okresního kola 
ve Frýdku-Místku. Gratulace patří také Adélce 
Šigutové, která se umístila na 3. místě. Všem 
ostatním se úspěšně podařilo závod dokončit. 

Žákyně Olinka 
úspěšná v běhu

Volejbal TJ Sokol Pstruží
Rozlosování KP mužů 2019–2020

1. kolo 28. 9. Třanovice – Pstruží 9.00
2. kolo 26. 10. Pstruží – Beskydy 9.00

3. kolo 24. 11. Štramberk – Pstruží neděle
4. kolo 2. 11. Pstruží – Kozlovice
5. kolo 9. 11. Pstruží – Třanovice
6. kolo 16. 11. Beskydy – Pstruží

7. kolo 12. 10. Pstruží – Štramberk 
8. kolo 7. 12. Kozlovice – Pstruží 9.00
Jarní část soutěže bude rozlosována 

podle umístění podzimní části. 
Začátek prvního utkání 10.00 hodin.

Hledáme pracovníka
Obec Pstruží hledá pracovníka 

na „Dohodu o provedené práci“

 na zimní údržbu chodníků v obci (strojově).

Info: osobně na OÚ

tel.: 602 728 764
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Kunčice p. O.

Klubové září bylo ještě hlavně o výletech. 
Nicméně se také po prázdninové přestávce 
obnovilo čtvrteční cvičení a angličtina. Klubo-
vé akce proběhly dle plánu a všechny lze po-
važovat za vydařené. V říjnu se již stěhujeme 
do klubovny, byť nějaké venčení ještě bude.

Koncem srpna U Zdeňka
Poslední srpnovou vycházkou byla tradiční 

prázdninová cesta ke Zdeňkovi, což je výletní 
restaurace v kopci Žár s krásným výhledem 
na Lysou, Ostravici a Malenovice. Také zmrzlina 
při zastavení u statku byla jako obvykle skvělá.

Baška má také krásnou knihovnu
Oddechový výlet do Bašky byl prvotně nasmě-

rován do tamní knihovny, kde nás i s občerstve-
ním očekávala naše spřízněná duše paní Dajana 
Zápalková. U kávy a dobrot jsme si popovídali, 
prohlédli si výstavu obrazů a poté se odebrali 
k vodní nádrži, kde jsme ještě chvíli pobyli v hos-
půdce U Pláže a završili tak pěkné odpoledne.

Malá invaze v Chatě Dukla
Podél Čeladenky, někteří busem, jsme do-

Letní výletní sezóna končí 

(Pokračování ze str. 1) Kromě oficiálních 
hostů se oslav zúčastnili i odchovanci domova 
v čele s první vysokoškolačkou, kterou domov 
vychoval, dnes 29letou Markétou Macurovou, 
která s podporou domova i Nadace Terezy Ma-
xové dětem vystudovala Českou zemědělskou 
univerzitu v Praze a dnes pracuje v ING. „V do-
mově jsem vyrůstala od 13 let, a když jsem 
se dnes vracela do Čeladné, měla jsem slzy 
na krajíčku. Dětský domov mi opravdu nahradil 
rodinu, dal mi příležitost užít si zbytek dětských 
let. Vychovatelé mě pak motivovali k tomu, 
abych získala co nejlepší vzdělání. Zůstala 
jsem v domově až do 26 let a domov mě po ce-
lou dobu podporoval ve studiu,“ řekla Markéta 
Macurová, dnes inženýrka, žijící v Praze.

Budova dnešního domova sloužila původně 
jako sirotčinec pro děti hornických sirotků a poz-
ději jako ozdravovna pro děti z Ostravska, po dru-
hé světové válce v něm našly útočiště děti a ženy 
z Lidic. Dnes je z něj moderní zařízení, ve kterém 
žije v šesti rodinných skupinách až 48 dětí.

Tuto historii si účastníci akce připomněli díky 
knize Našli své místo na slunci vydané v na-
kladatelství Moravská expedice a nadšencům 
z Okrašlovacího spolku Rozhledna, kteří se 
na jejím vydání podíleli. Kniha shrnuje historii 
domova i osudy lidí, kteří měli v uplynulých sto 
letech hlavní podíl na výchově dětí. „Jde o těž-
ko popsatelnou úctu a obdiv. Původně jsem si 
do tohoto úžasného místa přišel pro několik 
informací. A odcházel jsem s přesvědčením, 
že jsem povinen podat svědectví, ačkoliv vím, 
že je limitováno nedokonalostí, kterou vždy 
bude trpět jakýkoli pokus o popis toho všeho 
úžasného, co se v tomto zařízení dnes a denně 
odehrává a v minulých sto letech odehrávalo,“ 
napsal v prologu knihy její autor Petr Andrle.

Součástí knihy je i předmluva Stanislava 
Folwarczného, náměstka moravskoslezského 

hejtmana pro školství, který se oslavy také 
osobně zúčastnil. „Při svých cestách po dět-
ských domovech jsem poznal, že děti se dnes 
do domovů dostávají jako sirotci jen v ojedině-
lých případech. Většinu tvoří děti rodičů, kteří 
se o ně neumějí, nechtějí nebo nemohou po-
starat. Jsem velmi rád, že náš kraj těmto dětem 
v domovech zajišťuje nejen vše, co potřebují 
k běžnému životu a ke kvalitnímu naplňování 
volného času, ale především k možnosti vzdě-
lání pro jejich budoucí život,“ řekl náměstek 
hejtmana při gratulaci ke kulatému výročí.

Projekt odborného, kariérového a polytech-
nického vzdělávání v Moravskoslezském kraji 
úspěšně pokračuje, pro nás již druhým škol-
ním rokem, a těší se u žáků stále velké oblibě 
a pozornosti. Pedagogové a pracovníci Střední 
školy řemesel ve Frýdku-Místku, kterým jsme 
v tomto projektu jedním z partnerů, pro nás 
a naše žáky připravili celou řadu zajímavých 
workshopů. Zajímavých a poučných pro děti 
a také inspirujících pro naše učitele.

Spolu se zástupci ostatních partnerských 
škol jsme se sešli 12. září na půdě Střední 
školy řemesel ve Frýdku-Místku na společné 
schůzce, abychom zhodnotili dosavadní prů-
běh. Shodli jsme se společně a beze zbytku 
na tom, že celá akce je velikým přínosem v pro-
cesu budování kladného vztahu žáků k tech-
nickým řemeslným oborům a silným stimulem 
při formování názoru na jejich další vzdělávání 
a životní kariéru. 

Jakkoliv se základní školy snaží alespoň 

ve skromné míře přiblížit žákům v předmětech 
polytechnické výuky metody, činnosti a postu-
py průmyslové a řemeslné praxe, možnosti 
a nástroje, jakými disponují technické střední 
školy a odborná učiliště, samozřejmě nemají. 
A žáci jsou dnes přece jen, alespoň teoreticky, 
informováni z médií o moderních strojích a za-

řízeních, a tak je příliš nebaví řezat něco ruč-
ní pilkou, když přece existují formátovací pily 
nebo rovnou CNC stroje.

OAKP běží i nadále a v novém školním roce 
2019/2020 se naši žáci a učitelé zúčastní dal-
ších workshopů a jiných zajímavých a motivují-
cích setkání.  jk

OKAP běží! Žákům přibližuje řemeslo
Pod Stolovou s naším bodyguardem.

Příjemné posezení na terase Chaty Dukla.S paní Dajanou v knihovně obce Baška.

razili na oblíbenou Duklu, kde jsme v dobrém 
rozmaru a pěkném počasí poseděli na terase 
s pohledem na beskydská panoramata. 

Na druhý pokus pod Stolovou
V červenci byl výlet ke Kolibě pod Stolovou 

zrušen kvůli vedru, tentokráte se zdálo, že dru-
hý pokus bude zrušen kvůli dešti, v době srazu 
lehce pršelo a vypadalo to všelijak. Nicméně 
šestice odolných dosáhla cíle a odměnou bylo 
vyjasnění oblohy již cestou. Druhou odměnou 
byly výtečné topinky s tvarůžky, resp. ovocné 
knedlíky. Spokojená byla i fenka Nela coby bo-
dyguard výpravy.

Ještě na programu…
Po uzávěrce tohoto čísla nás ještě čeká 

akce měsíce, a to autobusový zájezd do Ka-
rolinky a na Soláň, snad bude hezky. A v říjnu 
ještě naběhne do zimního období středeční 
Všehomix.

Co nás čeká v říjnu
Začneme hudebním odpolednem s Vladi-

mírem Volkem, posléze navštívíme hospodář-
ství u Řezníčků v Kunčicích p. O., pokračovat 
budou Hovory s lékařkou, také pojedeme 
do Frýdku do zámku na Beskydské trienále 
řezbářů a měsíc zakončíme třetím dílem před-

náškového cyklu o Polsku. Dle situace může-
me přidat jednu středeční či páteční turistiku.

Kompletní program na měsíc říjen najde-
te jako obvykle v Čeladenském zpravodaji, 
v klubu, v infocentrech Čeladná a Pstruží nebo 
na www.senioriceladna.cz.

Klubovnu naleznete v přízemí Domu 
s pečovatelskou službou, kontaktovat mě 
můžete osobně, telefonicky (737 532 227, 
731 505 585) nebo přes e-mail petr.bernady@
seznam.cz.

Závěrem přijměte pozvání na naše další klu-
bové programy. A také rádi přijmeme do naší 
sešlosti další spřízněné duše.  Petr Bernady

Dětský domov v Čeladné oslavil 
100. výročí i s dětmi, které vychoval

Vzhledem ke zvýšenému nápadu majet-
kové trestné činnosti Vám nabízíme výhod-
né zabezpečení Vašeho rodinného domu, 
apartmánu, chaty nebo provozovny.

Naše služby poskytujeme v obcích Čelad-
ná, Frýdlant nad Ostravicí, Pstruží, Kunčice 
pod Ondřejníkem a Ostravice.

Připojíme Váš již existující elektronický 
zabezpečovací systém na náš pult centrali-

zované ochrany, případně Vám připravíme 
návrh na zabezpečení Vašeho objektu.

Pomocí nových mobilních aplikací můžete 
mít neustále přehled o Vašem objektu také 
prostřednictvím Vašeho mobilního telefonu.

Samozřejmostí je také možnost zapojení 
hlásičů požáru.

Neváhejte nás oslovit na níže uvedených 
kontaktech: cos@cosas.cz, 733 311 311.

Výhodné zabezpečení vašich domovů

Náměstek moravskoslezského hejtmana 
pro školství Stanislav Folwarczny gratuluje 

a děkuje ředitelce Dětského domova 
Čeladná Kateřině Surovíkové.

Oslavu si děti užívaly…

Hosté, bývalí zaměstnanci i odchovanci domo-
va si s radostí prohlíželi fotky z akcí domova…

Oslavu zpestřil svými písničkami Voxel.

v Základní škole a mateřské škole 
Karla Svolinského
Kunčice pod Ondřejníkem 626

Dokončené projekty:

Dokončili jsme všechny dotační projekty v naší základní škole. 
Přijďte se podívat, jak nyní naše škola vypadá.

v Základní škole a mateřské škole v Základní škole a mateřské škole 

Den otevřených dveří
9. 10. 2019

11:30-17:30 hod.

• Navýšení kapacity základní školy Karla Svolinského (přístavba školy)

• Vybavení odborných učeben (cvičná kuchyňka, laboratoř,
 učebna fyziky – chemie, jazyková učebna, IT učebna)

• Zázemí pro mimoškolní aktivity 
 (vybavení odborných učeben nové přístavby)

• Energetické úspory tělocvičny
 (výměna oken a instalace vzduchotechniky pro vytápění a větrání)

• Galerie Karla Svolinského

Pokud bude přát počasí, proběhne toto 
odpoledne v areálu školy tradiční DRAKIÁDA,
kterou pořádá spolu se základní školou 
spolek OSKAR.

Po škole Vás provedou žáci a pedagogové naší školy.
Káva, čaj a drobné občerstvení zajištěno. Na Drakiádě navíc možnost zakoupení občerstvení.

ZŠ a MŠ Karla Svolinského

 (výměna oken a instalace vzduchotechniky pro vytápění a větrání)

Káva, čaj a drobné občerstvení zajištěno. Na Drakiádě navíc možnost zakoupení občerstvení.Káva, čaj a drobné občerstvení zajištěno. Na Drakiádě navíc možnost zakoupení občerstvení.Káva, čaj a drobné občerstvení zajištěno. Na Drakiádě navíc možnost zakoupení občerstvení.Káva, čaj a drobné občerstvení zajištěno. Na Drakiádě navíc možnost zakoupení občerstvení.
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z historie

Janovice

Během měsíce června až srpna proběhla 
v budově mateřské školy v Janovicích výmě-
na stropu mezi učebnami 2. a 3. NP. Ač to tak 
zvenku nevypadalo, zevnitř byla školka vzhů-
ru nohama. Výměna stropu je velmi náročný 
technický zásah do konstrukce budovy, který 
má vliv na všechno uvnitř. Vlastní výměně 
předcházel velmi podrobný technický prů-
zkum stávajícího stropu, kde bylo provedeno 
nejen technické zhodnocení konstrukce, ale 
i statický výpočet, na něž navazovala projek-
tová dokumentace, jednání se všemi dotče-
nými orgány a vyřízení stavebního povolení. 
Na vlastní stavební práce jsme vyčlenili právě 
prázdninové měsíce, abychom co nejméně 
omezili chod školky. Po vlastní demolici stá-
vajícího stropu byly usazeny nové nosníky, 
spřaženy se stávajícími konstrukcemi budovy 
a provedena vlastní konstrukce stropní desky. 
Na to navazovaly opravy topení, elektrických 
rozvodů, omítek, kompletní výmalba, instalace 
obložení stěn a to hlavní na závěr – kompletní 

úklid budovy. To vše víceméně ručně včetně 
dopravy materiálu. Tato logisticky složitá in-
vestice vyšla obec na bezmála 1,2 mil. korun. 
Nicméně nelze v budově školky připustit, byť 
pochybnosti, že některá konstrukce může 
vykazovat sebemenší míru nebezpečí. Určitě 
chci poděkovat všem dotčeným orgánům včet-
ně stavebního úřadu za to, že se nám snažili 
maximálně se vším pomoci. Největší poděko-

vání patří vedení mateřské školky, stavební fir-
mě a pracovníkům obce včetně prázdninových 
brigádníků za velmi operativní přístup k řešení 
jednotlivých problémů na stavbě, což přispělo 
k jejímu zdárnému dokončení. Dnes je již ma-
teřská školka opět v provozu, uklizená, vyma-
lovaná a věřím, že bude dále sloužit k radosti 
dětí a ku potřebám jejich rodičů. 

 Svatopluk Běrský, starosta

Od 8. do 16. září probíhalo v ruském městě 
Saratov Mistrovství světa v požárním sportu, ze 
kterého přivezla žákyně 9. třídy janovické školy 
Tereza Chovancová zlatou a stříbrnou 
medaili.

Titul mistryně světa vybojovala v ka-
tegorii mladších dorostenek v běhu 
na 100 metrů s překážkami časem 18,59 
sekund. Nechala tak za sebou řadu kon-
kurentek z Ruska, Běloruska, Slovenska 
a dalších zemí.

Stříbrnou medaili získala ve štafetě 
v běhu na 4x100 metrů, kterou český 
reprezentační tým zaběhl v čase 62,49 
sekund. Rychlejší byla pouze domácí 
ruská reprezentace.

Slavnostní přivítání, které naplánovala rodi-
na Terezy na pondělí večer před jejich domem, 
se bohužel z důvodu komplikací v dopravě 

nekonalo, přesto patří poděkování všem, kteří 
dorazili a čekali na příjezd.

V úterý ráno tak proběhlo přivítání, které 
připravili její spolužáci společně s tříd-
ní učitelkou Monikou Olšákovou, přímo 
ve škole. Byli zde přítomni také další uči-
telé a zástupci obce. Starosta Svatopluk 
Běrský Tereze popřál k úspěchu a předal 
kytici, následovala gratulace ředitele ško-
ly Ivo Tošenovjana a ostatních zúčastně-
ných.

Ještě jednou Tereze gratulujeme 
a přejeme mnoho úspěchu v dalších 
sportovních kláních. 

 Lukáš Plánička
 Foto: Vladimír Kutlvašr

Historicky spadaly Janovice pod několik 
farních úřadů. Nejdříve patřily do farního úřa-
du Dobrozemice (dnešní Dobrá u Frýdku). 
Zde stával kostel dřevěný, až do roku 1681, 
kdy započala stavba dnešního kostela. I když 
už v roce 1617 stál ve Skalici kostel sv. Mar-
tina, spadaly Janovice do farnosti v Dobré až 
do roku 1786, kdy byl skalický kostel povýšen 
na farní. Místní svatostánek ovšem nedosta-
čoval kapacitně, a proto se v roce 1844 ozvaly 
první myšlenky na stavbu kostela a fary v Ja-
novicích. Místní představitelé obce ovšem 
myšlenku zavrhli. Nechtěli uvolnit pozemky 
na stavbu. Netrvalo však dlouho a už o 20 
let později, v roce 1864, ti samí pochopili, že 
stavba kostela v Janovicích je potřeba. Tehdy 
už ale na stavbu chyběly finance. Ze stavby 
tedy opět sešlo a nedostatečná kapacita kos-
tela ve Skalici se řešila jeho přístavbou. 

Do děje se v této době dostává P. Josef 
Loriš. Tento kněz se narodil v roce 1808 v No-
vých Dvorech u Frýdku. Studoval v Olomouci 
a poté působil Bruzovicích, Frýdku a nejdé-
le v Hnojníku. Ve svých 65 letech odchází 
do Frýdku na odpočinek. P. Loríš byl na svůj 
věk velmi energický člověk. Ve volných chví-
lích si pohrával s myšlenkou postavit v Janovi-
cích farní kostel. Založil sbírku a sám věnoval 
8 000 zlatých. Stavební kapitál nakonec čítal 
40 250 zlatých. 

Kostel ve stylu jednoduché gotiky navrhl 
Ferdinand Heiurich z Frýdku. Celkový roz-
počet na stavbu činil 37 935 zlatých a 69 
grošů. Celkové náklady ovšem činily 47 000 
zlatých. S trochou nadsázky si můžeme teh-
dejší náklady přepočíst na dnešní peníze. 
1 zlatý byl krytý hodnotou 0,6 g ryzího zla-
ta. To dohromady dělá 28,2 kg ryzího zlata. 
Cena zlata dnes se pohybuje kolem částky 
1 150 Kč za gram. Po přepočtení se dostává-
me na částku 32 430 000 Kč. 

Základní kámen byl položen 1. května 1887 
a již 27. října 1889 stavitelé vztyčili čtyřmetro-
vý kříž na 50,5metrové věži kostela. Základy 
měly hloubku 3,6 metru. V té době se vše 
dělalo ručně. Od kopání základu až po vy-
tahování cihel vysoko do věže. Povozy koní 
vyrážely už ve dvě hodiny ráno pro kámen 
do Těšína. Vápno se pálilo zde v Janovicích. 
V neděli a o svátcích se nepracovalo. Všem 
stavitelům tedy patří uznání, co vlastní silou 
dokázali. 

Vybavení kostela vyšlo na 10 000 zlatých 
a také se zaplatilo ze sbírek. Kostel byl po-
staven, vyzdoben, a tak mohl být dne 21. 
června 1891 vysvěcen. Do doby uvedení prv-
ního kněze sloužil mše svaté P. Loriš, který 
docházel z Frýdku. První kněz v Janovicích 
byl P. Fratnišek Skotnica. Velkolepé bylo jeho 
uvítání v obci. Janovičtí občané šli v průvodu 

až na hranici s Baškou, kde P. Skotnicu uvíta-
li. Tehdy 85letý P. Loriš brečel radostí. 

Za svou záslužnou činnost obdržel P. Loriš 
od císaře Fratiška Josefa I. zlatý Záslužný kříž 
s korunou. Velebný pán P. Josef Loriš umírá 
1. června 1900 ve Frýdku. Na své přání je po-
hřben na hřbitově v Janovicích. 

Od roku 2001 je kostel zapsaný na sezna-
mu kulturních památek ČR. 

Kostel sv. Josefa stojí v Janovicích už 128 
let. Za tu dobu jim prošlo několik generací 
věřících. Naší předci si velice vážili toho, že 
mají vlastní kostel. Postavili ho, starali se o něj 
a my máme za úkol dělat totéž. V úctě k na-
šim předkům, ale i s odpovědností k budoucí 
generaci. 

(Článek byl sepsán podle zápisu pana Kar-
la Němce z roku 1991.)  Filip Petroš

 
Obec Janovice 

 

OZNAČOVÁNÍ PSŮ 
Od 1. ledna 2020 vstupuje v platnost novela veterinárního zákona o povinnosti 
majitelů označit svého psa mikročipem. Tato povinnost se nevztahuje na psy 
označené čitelným tetováním před 3. červencem 2011. Z tohoto důvodu jsme 

pro občany Janovic zajistili dva termíny označování (čipování) psů přímo 
v obci. 

ČASOVÝ HARMONOGRAM: 

V pátek 11. října 2019  

9:00 – 11:00 Janovice, dvoreček 

15:00 – 16:00 Bystré, hasičská zbrojnice 

V pátek 8. listopadu 2019 

9:00 – 10:00 Bystré, hasičská zbrojnice 

14:00 – 16:00 Janovice, dvoreček 

Cena označení psa mikročipem je 400 Kč. Dále budete mít možnost nechat psa 
naočkovat proti vzteklině na 3 roky za 350 Kč, případně i komplexní očkování proti 

psím nemocem a vzteklině za 500 Kč. K zakoupení budou také tablety na odčervení.

 

K zapsání čísla čipu je nutno mít s sebou očkovací průkaz psa! 

Rekonstrukce mateřské školy v Janovicích

Chtěli bychom vás upozornit, že od 1. ledna 
2020 vstupuje v platnost novela zákona O ve-
terinární péči, který nově nařizuje všem maji-
telům psů mít svého psa označeného pomocí 
čipu. Výjimku tvoří pouze psi, kteří byli ozna-
čeni viditelným tetováním před 3. červencem 
2011.

Identifikační číslo, které pes obdrží prostřed-
nictvím mikročipu vpraveného pod kůži, je nut-
no zapsat do očkovacího průkazu psa. U ne-
očipovaných psů bude povinné očkování proti 
vzteklině ze zákona neplatné.

Dozorovým orgánem je Státní veterinární 
správa, která může za nedodržení zákona ma-
jiteli psa bez čipu vyměřit ve správním řízení 
pokutu ve výši až 20.000 Kč, jelikož na tako-
véhoto psa pohlíží jako na psa bez povinného 
očkování proti vzteklině.

Doporučujeme proto všem majitelům psů 
navštívit se svým psem do konce roku 2019 
veterinární ordinaci a nechat provést označení 
psa čipem. Pro usnadnění jsme zajistili čipová-
ní psů přímo v obci, a to v termínech 11. října 
a 8. listopadu.  Lukáš Plánička

Povinné označování psů čipem

V sobotu 14. září se za hezkého počasí 
uskutečnil již 13. ročník cyklistického klání Ja-
novické kopečky.

Startovní pole Janovických kopečků bylo 
na spodním fotbalovém hřišti, které se pro tuto 
událost muselo náležitě upravit. Už v pátek se 
na hřiště přivezly překážky, které měly simulo-
vat jízdu v terénu, dále bylo potřeba postavit 
nafukovací brány, vyznačit trať, postavit stany 
pro diváky, stánky atd. Všem, kteří pomohli 
s přípravami patří velké poděkování. 

V sobotu od 11.00 začala registrace závod-
níků. Úřednice Pavla Pospíšilová a Jana Ne-
zhodová měly plné ruce práce s registracemi 
a až do 12.30 přijímaly a zapisovaly závodníky, 
kterých se nakonec v 15 kategoriích sešlo 149.

Následoval výstřel a přesně ve 12.00 za-
hájil Jakub Nykl soutěžní den odstartováním 
kategorie nejmenších závodníků na odráže-
dlech. Po odjetí 100 metrů dlouhé tratě od-
rážedly se na startovní čáru seřadily ročníky 
2012 až 2015, v tomto věkovém rozpětí se 
sešlo 25 závodníků, kteří museli jednou pro-
jet vytyčenou trať o délce 550 m. Kategorie 
ročníků 2009–2012 měla za úkol projet dva-
krát označenou dráhu s překážkami, což bylo 
1100 m. Čtvrtá kategorie ročníků 2005–2008 
měla za úkol 550 metrů dlouhou dráhu s pře-
kážkami projet třikrát.

Po dětech v 13.00 následovali muži/ženy/
veteráni výjezdem na 22 kilometrovou trasu 
vedoucí od hřiště dolů do Janovic kolem Vel-
kého Pahorku a Bystrého potoka přes Kolonii 
na Bystré a následně zpět po Příčnici do Ja-
novic, z Janovic kolem vodárny na Bystré 
z Bystrého dolů na Baštici a přes Hradisko 
zpět do Janovic. V 13.05 nejzdatnější soutěžící 
vyjeli na 33kilometrovou trasu, která byla pro-
dloužená oproti 22km trati objezdem Tanečni-
ce a návratem přes Hradovou. V 13.10 na sed-
mikilometrovou trasu nastoupili junioři, kteří 
jeli dolů do Janovic kolem Pahorku na Bystré 
a zpět do Janovic.

Cyklisti se mohli před soutěží občerstvit ne-
alko pivem a diváci si čekání na závodníky krá-
tili doprovodným program (fotbal v zorbingové 
kouli, kurz první pomoci a skákací hrad). Za or-
ganizaci a podpůrnou činnost patří všem podě-
kování, dále pak Obec Janovice děkuje Sboru 
dobrovolných hasičů z Janovic a Bystrého, TJ 
Janovice, ČČK Janovice, členům komise vol-
nočasových aktivit. Všem sponzorům, Lesům 
České republiky za možnost využití lesních 
tras a všem ostatním, kteří se na přípravě celé 
akce podíleli. Děkujeme i fotografům Lucii No-
hlové, Danovi Vařechovi a Martinovi Vlčkovi. 

 Václav Biolek
 Foto: Lucie Nohlová

Janovické kopečky na kole
Úspěch na Mistrovství světa v požárním sportu

Stavba janovického kostela

V pátek 6. září proběhla exkurze na vodní 
dílo Šance spojená s návštěvou Ráje dřevě-
ných soch na Ostravici a SKI areálu Bílá.

Obecnímu úřadu Janovice a sociální komi-
si se podařilo zajistit prohlídku této přehrady. 
Ještě předtím zastavujeme v centru Ostravice 
a jdeme si prohlédnout Ráj dřevěných soch 
v Biskupské zahradě. Ihned po vstupu začí-
ná pestrá přehlídka dřevěných soch, které 
jsou vytvořeny motorovou pilou a uměním 
p. Luďka Vančury. Pohádkové bytosti, zvířata, 
ptáci, betlém a krásně vyřezávané lavice jsou 
všude, kam se podíváte. Máme veliké štěstí, 
neboť najednou se v tomto areálu objevil sám 
autor a tvůrce těchto soch. Požádali jsme 
p. Vančuru o pár slov a nakonec z toho byla 
skoro hodinová beseda o všem zajímavém 
v této zahradě.

S díky za tuto besedu se loučíme a odjíždí-
me na vodní dílo Šance, kde jsme již očekává-
ni. V přijímací hale jsme seznámeni s historií 
výstavby přehrady a provozu tohoto vodního 
díla. Poté po projití visuté lávky si prohlížíme 
budovu strojovny uprostřed přehrady. Jako 
poslední část exkurze jdeme po hrázi na pro-

tější břeh nádr-
že, odkud část 
účastníků sestu-
puje do kontrol-
ní štoly v hrázi. 
Po zdolání asi 
400 schodů jsme 
ve spodní části 
hráze. Následuje 
několik informací 
od našeho prů-
vodce k místům, 
které prochází-
me. Po krátké 
přestávce začínáme stoupat opět 400 schodů 
nahoru na hráz. Zde se loučíme s naším prů-
vodcem. 

Ještě pár pohledů na vodní plochu a odjíž-
díme na prohlídku lyžařského areálu na Bílé. 
Zde nás přivítal vedoucí Ski areálu p. Vrzgula, 
krajan z Janovic. Ten nás seznámil s provo-
zem celého lyžařského střediska a odpověděl 
na řadu našich zvídavých dotazů. Po občer-
stvení ve zdejších restauracích odjíždíme 
ve 14.30 hod zpět domů. 

Zájezd – exkurze nejen na vodní dílo Šance

Na závěr náš velký dík patří panu Luďkovi 
Vančurovi z Ostravice, zaměstnancům vod-
ního díla Šance, kteří nás seznámili se vším 
zajímavým, co se týče této přehrady, a panu 
Jardovi Vrzgulovi ze Ski areálu Bílá za se-
známení s tímto střediskem. Také děkujeme 
za příjemnou a bezpečnou jízdu řidiči panu 
Vlastíkovi Nohlovi. Věřím, že i z tohoto zájez-
du si účastníci odnesli spoustu nových a zají-
mavých zážitků. 

 Text a foto: Václav Žižka
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nemalému vstupnému si raději zábavu s pat-
náctimetrovým dřevěným koněm odepřeli. Při 
příchodu na parkoviště se ještě někteří hasiči 
zvlažili vychlazeným pivem či gastronomic-
kým zážitkem, který spočíval v připravování 
zmrzliny na mrazicí pánvi. Po nastoupení 
do autobusu byli vysílení hasiči a ostatní čle-
nové zájezdu převezeni do nedaleké Mohel-
nice, kde byl naplánován asi dvouhodinový 
prostor na oběd a individuální odpočinkový 
program u kašny. Po rychlém kafíčku pana 
řidiče se autobus pohnul směrem do Loštic, 
kde hasiče z Janovic čekala poslední exkur-
ze, a to v tvarůžkárně. Návštěvníci byli infor-
mováni nejen o historii výroby tvarůžek, ale 
také byli instruováni krátkými klipy. Exkurze 
byla zakončena v podnikové prodejně, kde 
si mohli hasiči nakoupit nejen suvenýry, ale 
také Loštické produkty. Bohužel na restauraci 
přes cestu, kde upravovali tvarůžky na mno-

ho způsobů, již nezbyl čas. Proto se někteří 
spokojili s tvarůžkovou zmrzlinou, která byla 
údajně výborná. Autobus se naposledy rozjel 
po páté hodině večerní, kdy vyrazil směrem 
k domovu. U hasičské zbrojnice v Janovicích 
hasiči vystupovali krátce po sedmé hodině 
večerní. Děkujeme všem zúčastněným ná-
vštěvníkům za příjemný den a doufáme, že si 
výlet užili stejně jako jejich organizátoři.

 Text a foto: Martin Vlček

Janovice, Bílá

Bílá

Bílá

jubilea

Vše nejlepší, především hodně zdraví, 
štěstí a lásky přejeme oslavencům 

paní Jarmile Krhutové a panu Dušanovi 
Laisnerovi, oběma z Janovic, 

a paní Štěpánce Burmerové z Bystrého. 

Obec Janovice

Výbor hasičů z Janovic si připravil pro své 
mladé výlet po Olomouckém kraji. Zájezd byl 
naplánován na 21. září. Na programu byla 
návštěva javoříčských jeskyní, hradu Bouzov 
a po menší pauze na oběd bylo v plánu na-
vštívit muzeum tvarůžků v Lošticích. Výletu 
se kromě členů našeho sboru zúčastnili také 
občané naší obce Janovice.

Chladné a poklidné ráno v naší obci krát-
ce po šesté hodině ranní vyrušil autobus, 
který mířil pro hasičské výletníky, kteří vyra-
zili za krásami Olomouckého kraje. Měli toho 
na programu mnoho, proto byl odjezd naplá-
nován již na půl sedmou ranní. Odjíždělo se 
směrem na Litovel, přesněji na Javoříčko, 
kde hasiči měli domluvenou prohlídku Javo-
říčských jeskyní. Autobus dorazil na místo 
těsně před začátkem exkurze. Proto se vý-
letníci museli rychle protáhnout lesní stezkou, 
jelikož na jejím konci před vstupem netrpělivé 
přešlapovala mladá průvodkyně. Ta hasičům 
z Janovic ukázala nejen dva obrovské dómy, 
které jeskyně skrývají, ale také vysvětlila roz-
díl mezi stalaktitem, stalagnátem a stalagmi-
tem. Po asi třičtvrtěhodinové exkurzi se hasiči 
a další návštěvníci vydali zpět procházkou 
k autobusu, který byl připraven vyrazit na ne-
daleký hrad Bouzov, kde byla prohlídka na-
plánována na jedenáctou dopolední. Hasiči 
z Janovic se opět lehce prošli z nedalekého 
parkoviště na hrad, kde již opět čekal průvod-
ce. Ten vysvětlil nejen složitou historii hra-
du, či komplikované vlastnictví tohoto sídla, 
ale také prohlídkou ukázal, jak se hrad za ta 
léta měnil a rekonstruoval. Po delší kulturní 
chvilce si hasiči z Janovic stihli dát rychle 
kafé na náměstí a vraceli se zpět k autobu-
su. Po cestě se ještě někteří výletníci pokusili 
o návštěvu doprovodného programu v obci, 
ale díky časovému presu a dle jejich slov 

Špičkové vzdělávání bylo uskutečněno 
v Základní škole v Janovicích v posledním 
srpnovém týdnu. Název dvoudenního semi-
náře zněl Teorie typů, jež vychází z nejno-
vějších psychologických studií o komplex-
ním pojetí osobnosti z hlediska vrozených 
preferencí. Osobnostní typ popisuje, čemu 
při přijímání informací a rozhodování dá-
váme přednost a jak se jednotlivé funkce 
rozvíjejí v průběhu života či ve stresových 
situacích.

K tomuto vzdělávání se sešli s celým jano-
vickým sborem také učitelé z Bašky, Kopřiv-

nice, Třince či z Ostravy. Pod vedením lektor-
ky Šárky Mikové se zabývali sebepoznáním, 
komunikací a spoluprací. Vše se pak všichni 
společně snažili aplikovat na potřeby dítěte 
a způsoby výuky u žáků.

Těší nás, že janovická škola může vlast-
ním i ostatním pedagogickým pracovníkům 
zprostředkovat nejnovější poznatky a zku-
šenosti o výchově a vzdělávání, které jsou 
v České republice praktikovány. V blízké bu-
doucnosti plánujeme nabízet další hodnotné 
semináře a workshopy. 

 Ivo Tošenovjan, ředitel školy

Janovická škola vzdělává sebe i druhé Hasiči z Janovic na výletě po Olomouckém kraji

15. SVATOHUBERTSKÁ MŠE 
NA BÍLÉ

Svatohubertská mše se bude konat v so-
botu 19. října od 14.00 na zámečku v Bílé, 
slavnostní průvod vyjde od kostela sv. Bedři-
cha v 13.30 hodin.

Bližší informace budou zveřejněny na pla-
kátech a webových stránkách obce.

Přehled bohoslužeb 
na měsíc říjen 2019
Bohoslužby v kostele sv. Bedřicha 

v Bílé proběhnou ve dnech
6. 10., 13. 10., 20. 10., 27. 10. vždy v 10.30

Dřevěný kostel sv. Bedřicha byl postaven 
v sedmdesátých letech 19. století (1873–1875) 
podle plánu stavitele Antonína Kybasty z vůle 
olomouckého kardinála Fridricha Fürstenber-
ga, podle kterého bylo zvoleno také zasvěcení. 

Kardinál měl velmi rád místní hory i jejich 
obyvatele. Architektura kostela se vymyká ob-
vyklým tvarům jiných beskydských dřevěných 

kostelů. Vysoká a štíhlá věž připomíná sever-
skou architekturu. Kostel byl vysvěcen 3. 10. 
1875. Původní kostel byl menší. R. 1910 se 
filiální kostel stal farním a byla přistavěna sa-
kristie, kůr a nová fara, také byl založen hřbi-
tov. Varhany zhotovil v roce 1924 Vojtěch Káš 
z Brna. Letos, díky Bohu, se realizovala gene-
rální oprava kaple sv. Cyrila a Metoděje na Hla-

vaté. Následovala obnova nátěru střechy kos-
tela sv. Bedřicha na Bílé. Opravy a obnovy 
kostelů a kaplí děláme proto, abychom duchov-
ní a kulturní bohatství odevzdali pro další gene-
race. Každý rok během prázdnin se v kostele 
na svátek sv. Bedřicha organizuje pouť. 

 Andrej Slodička, 
 administrátor farnosti Bílá

Podle zákona č. 201/2012 Sb., §17 odst. 1 
písm. h), je povinen provozovatel spalovacího 
stacionárního zdroje na pevná paliva provést 
1x za tři roky kontrolu technického stavu a pro-
vozu spalovacího stacionárního zdroje na pev-
ná paliva odborně způsobilou osobou.

Revizní technik bude provádět v naší obci 
revize začátkem listopadu 2019. Cena za revizi 
je 1200 Kč na tři roky.

Svůj zájem o návštěvu revizního technika 
nahlaste prosím na obecní úřad do 11. 10. 
2019 na tel. 724 045 337, 558 690 020, nebo 
e-mailem ou@obecbila.cz. 

Termín revize bude upřesněn podle počtu 
zájemců.

Instruktoři lyžování a snowboardingu – 
10.000 Kč nástupní bonus. 

K tomu ZDARMA ubytování nebo příspěvek 
na dopravu, ZDARMA vlastní celosezónní ski-
pas a instruktorský kurz a další výhody. Zájem-
ci, navštivte naše stránky www.pracenabile.cz 
nebo kontaktujte přímo: SUN Ski Board School 

Beskydy, 739 15 Bílá 155, tel.: 774 155 377.
Rovněž obsazujeme pracovní pozice 

„Obsluha kavárny a obchodu Domovjanka“, 
„Pokojská ubytovacího zařízení Apartmány 
Na Faře a STODOLA NA BÍLÉ“, „Pracovník 
v půjčovně lyží a snowboardů“. 

Podrobné informace na www.pracenabile.cz.

Obnova nátěru střechy kostela sv. Bedřicha na Bílé

Revize kotlů v naší obci

NABÍDKA PRÁCE NA BÍLÉ

 
Obec Janovice 

 

 

KURZ POČÍTAČOVÉ GRAMOTNOSTI 
V rámci projektu Senioři jsou IN II. podpořeného dotací 

Moravskoslezského kraje v rámci „Programu na podporu zdravého 
stárnutí v Moravskoslezském kraji“ pořádá obec Janovice pro občany nad 

60 let věku kurz počítačové gramotnosti v ZŠ Janovice. 
  

 KDY: každé pondělí od 14:00 do 16:00 

(10 lekcí, od 7. 10. 2019 do 16. 12. 2019) 

CENA: zdarma 

NÁPLŇ KURZU: základy ovládání PC, práce 
s kancelářskými programy, orientace na internetu 

LEKTOR: Mgr. Martina Kojecká 

 

 

 

 

Přihlašovat se můžete od 24. září 2019 do obsazení kurzu osobně na 
OÚ Janovice, telefonicky, či emailem u pana Lukáše Pláničky 

(+420 727 962 297, l.planicka@obecjanovice.cz). 

Kapacita omezena! 

 
Obec Janovice 

 

 

SETKÁNÍ JANOVICKÝCH A 
BYSTŘANSKÝCH SENIORŮ 
V rámci projektu Senioři jsou IN II. podpořeného dotací 

Moravskoslezského kraje v rámci „Programu na podporu zdravého 
stárnutí v Moravskoslezském kraji“ pořádá obec Janovice pro občany nad 

60 let věku tradiční setkání k mezinárodnímu Dni seniorů. 
  

KDY A KDE: čtvrtek 31. října 2019, v restauraci U Toflů 

od 16:00 hodin (autobus z „Konečné“ vyjíždí 
v 15:40 a je možno přistupovat po zastávkách) 

CENA: zdarma 

PROGRAM: 
společná večeře, 
vystoupení žáku ZŠ 
Janovice, 
vystoupení 
dětského 
folklorního souboru 
Ondrášek, ukázka 
hry na harmoniku, 
živá hudba.  

 

Létu sice již odzvonilo, ale venkovním spor-
tovním aktivitám jistě ne. O tom jsme se mohli 
přesvědčit o velkém svátku v sobotu 28. září 
u hotelu Bauer. 

Od 10 hodin dopoledne tam měřilo své síly 
v nohejbale šest týmů. Podpořit všechny hrá-
če přišly jejich rodiny, a tak o fanoušky a po-
vzbuzování nebyla nouze. 

Ale co zajímá všechny nejvíce, jsou vý-
sledky:

Na prvním místě skončil tým Pokrok, druhé 
místo obsadil tým Javořina a krásné třetí mís-

to získal tým Los Hamros.
Oceněni byli i nejlepší hráči: 
1. Vladan
2. Dráb P.
3. Liďák R.
Díky štědré podpoře Obecního úřadu Bílá 

obdržely kvalitní ceny všechny týmy. Děku-
jeme. Poděkování patří také organizátorům 
a sponzorům.

Poděkování také všem hráčům a fanouš-
kům, díky kterým byla sváteční sobota ve zna-
mení pohybu a dobré a soutěživé nálady.

Létu sice již odzvonilo,
nohejbalu ovšem nikoli
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Plánované kulturní a sportovní akce na ŘÍJEN

LHOTKA – V pátek a v sobotu 6. a 7. září 
převzali vládu nad Lhotkou převážně chlapi, 
protože plný autobus žen vyrazil v brzkých ran-
ních hodinách směr Mělník a okolí.

Naší první zastávkou byla vesnice Ostrá, 
kde sídlí firma Botanicus, zabývající se výrobou 
přírodních produktů – kosmetických i potravi-
nářských. Navštívili jsme její centrum řemesel 
a také rozsáhlé zahrady, kde pěstují zeleninu, 
ovoce, bylinky a květiny, které používají k výro-
bě svých produktů. Po prohlídce nás čekal oběd 
a pak následoval přesun do oblasti Kokořínska. 
Naším cílem byla procházka na tzv. Kokořín-
ské pokličky, což jsou pískovcové skalní útva-
ry. Vznikly rozdílnou intenzitou zvětrávání, kdy 
horní tvrdší vrstva lépe odolává erozi než spodní 
skály. K pokličkám jsme se dostaly výstupem 
po mnoha schodech, ale námaha stála za to. 
Pak ještě vyrazily ke skalním útvarům Hlava 
a Žába. Z pokliček jsme se přesunuly do Mělní-
ka, přesněji do kempu, kde jsme byly ubytovány 
– tentokrát jsme spaly všechny v jedné budově. 
Posledním bodem společného programu byl 
sraz na mělnické vyhlídce, ze které je krásný 
pohled na soutok Labe a Vltavy, ale také na Říp. 
Chvíli nám trvalo, než jsme to správné místo 
soutoku našly. Ale povedlo se, a tak jsem si s ra-
dostí zazpívaly společně nejen píseň Vím, kde 
se stýká, ale také Lhoteckou dědinu. Tleskala 
nám skupinka turistů, kteří byli shodou okolností 
ubytování ve stejné ubytovně jako my. To ještě 
nevěděli, že je budeme svým zpěvem oblažovat 
až do půlnoci... Večerní program už byl volný, 
většina z nás obsadila různé restaurace na měl-
nickém náměstí a v přilehlých ulicích. Po návratu 
na ubytování jsme se ještě sešly ke společnému 
zpěvu a zábavě, která končila až po půlnoci. 

Další den jsme zahájily krátkou rozcvičkou 
pod Ivčiným vedením a vydatnou snídaní. Nebe 
se na nás sice mračilo, ale nepršelo, takže 
jsme mohly hned zrána zdolat další cíl naše-
ho zájezdu – památnou horu Říp. Je to takový 
„malý kopeček“ v podobné nadmořské výšce 
jako Lhotka, ale člověk se docela zadýchá, než 
na něj z té rovinky pod ním vyleze. Shodly jsme 
se, že je to zvláštní pocit ocitnout se na stejném 
místě jako možná Praotec Čech před mnoha 
a mnoha lety... 

Poslední zastávkou se stal Národní hřebčín 
a zámek v Kladrubech. Kladrubský hřebčín pa-
tří mezi nejstarší na světě a zároveň je domo-
vem nejstaršího původního českého plemene 
koní – koně kladrubského. Tyto nádherné koně 
jsme mohly obdivovat na vlastní oči. Prohlédly 
jsme si také zámek, měly jsme štěstí, že v ten-
to den probíhaly v areálu zámku dny Unesco 
a během prohlídky jsme zhlédly několik scének 

Plánované kulturní a sportovní akce na ŘÍJEN 2019 
 
 
pondělí 30. 9. TÝDEN KNIHOVEN 
– pátek 4. 10. knihovna 
 
úterý 1. 10. Tvořivé dílny pro děti 
15.00 – 19.00 VÝROBA DRAKŮ 
  klubovny Kulturního centra 
  vstup zdarma 
 
úterý 1. 10. KVÍZOVÝ VEČER 
17.30  knihovna 
 
čtvrtek 3. 10. Zábavný pořad se spisovatelkou a scénáristkou Kateřinou Tomanovou 
17.30  ON MÁ JINOU 

knihovna 
 
sobota 5. 10. DRAKIÁDA 
10.00 – 14.30 letiště 
 
pondělí 7. 10. VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU  
9.00  Úvodní lekce pro zájemce o studium. Bližší informace na www.kcfno.cz. 

klubovny 
 
pondělí 7. 10. FARMÁŘSKÉ TRHY 
9.00 – 16.00 před obchodním domem OMMA 
 
pondělí 7. 10. Cestopisná přednáška Jiřího Kráčalíka 
18.00  3400 KILOMETRŮ OMÁNEM (doprovodný program MFOF) 

kinosál Kulturního centra 
  vstupné 50 Kč 

čtvrtek 10. 10. Poslechový pořad 
18.00  HUDBA UNDERGROUNDU 

Pepa Janíček (zakládající člen kapely The Plastic People of the Universe) a Květa 
Princová (jedna z těch, kteří pomáhali tvořit a přežívat prostředí undergroundu).
 klubovny Kulturního centra 

 
sobota 12. 10. PODZIMNÍ DISCOPŘÍBĚH VOL. 6. s DJ HONZOU 
20.00   velký sál Kulturního centra 

Vstupné 90 Kč.  Případné rezervace stolů a informace o akci na číslech 603 570 507, 
737 160 202. Nebo na FB Frýdlantský Discopříběh vol. 6.  

neděle 13. 10.  Divadlo pro děti  
16.00  LOUPEŽNICKÁ POHÁDKA 
  velký sál Kulturního centra 
  Vstupné 50 Kč, vstupenky na místě od 15.00 h.  
 
 
úterý 15. 10. Tvořivé dílny pro děti 
15.00 – 19.00 ZVÍŘÁTKA A SKŘÍTCI Z PŘÍRODNIN 
  klubovny Kulturního centra 
  vstup zdarma 
 
středa 16. 10. XVII. ročník MEZINÁRODNÍHO FESTIVALU OUTDOOROVÝCH FILMŮ  
– so 20. 10. kinosál 

 
čtvrtek 17. 10. VIII. ROČNÍK PODZIMNÍHO MEDAILONKU F. PITUCHOVÉ A Š. KOTKA 
18.00  Janáčkova síň 
 
pátek 18. 10. FRÝDLANTSKÁ TANČÍRNA 
19.00  velký sál Kulturního centra 

Vstupné 120 Kč, vstupenky možno zakoupit v TIC.  
 
pondělí 21. 10. FARMÁŘSKÉ TRHY 
9.00 – 16.00 před obchodním domem OMMA 
 
středa 23. 10. Koncert ke státnímu svátku 
18.00  BOŘKOVEC KVARTET 
  Janáčkova síň 

Vstupné 120 Kč, senioři a studenti 80 Kč, s abonentní vstupenkou a žáci frýdlantské 
ZUŠ zdarma. 

 
čtvrtek 24. 10. LISTOVÁNÍ – MÉ DĚTSTVÍ V SOCIALISMU 
18.00  kinosál Kulturního centra 
  vstupné 80 Kč 

pátek 25. 10. Pietní vzpomínková akce – Den vzniku samostatného československého státu 
10.00  ZŠ TGM 
 
sobota 26. 10. 3. ROČNÍK FESTIVAL JÓGA V BESKYDECH 
8.00 – 16.30 Kulturní centrum 
 
neděle 27. 10. Koncert 
19.00   CHANTAL POULLAIN 

Recitál Chantal Poullain, která zazpívá nejen své vlastní písně, ale i tradiční 
francouzské šansony. 
velký sál Kulturního centra 
Vstupné 280 Kč, vstupenky možno rezervovat na našich stránkách a následně 
zakoupit v TIC nebo na místě. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Již 16. ročník Martinské poetické jeseně 
(MPJ) pořádala Turčianská knižnica v Martině 
ve dnech 20.–22. září za spoluúčasti Fondu 
na podporu umění, Matice Slovenské a Žilin-
ského samosprávného kraje.

Už nebo teprve? Letošní šestnáctý ročník 
Martinské poetické jeseně (mezinárodního se-
tkání literátů ve slovenském Martině) byl „mla-
dý“ – zrovna tak, jako když je někomu šestnáct 
let. A to i přes tu skutečnost, že věkový průměr 
účastníků tuto věkovou hranici zcela převyšo-
val. Důstojný začátek v přátelských prostorách 
Turčianské knižnice byl v podstatě jediným ofi-
ciálně „vážným“ aktem, kdy hlasy profesionál-
ních řečníků uváděly postupně v život příspěv-
ky všech účastníků setkání. 

Po přesunu do půvabné vesničky Čremošné 
se už ve zcela přátelském duchu smísily zná-
mé a vážené osobnosti veskrze amatérského 
„literárního nebe“, tedy až na tři výjimky – čle-
ny Obce spisovatelů, se začínajícími básníky, 
poety, prozaiky – zkrátka – nováčky. Celé dva 
dny se četlo, básnilo, tvořilo, povídalo a zpíva-
lo. Vyměňovaly se knihy, zkušenosti a slova, 

která, ať česká či slo-
venská neb polská, se 
stala jediným společ-
ným jazykem. Aby se 
účastníci snad „neu-
povídali“, seznámili se 
s půvabnou okolní kra-
jinou, navštívili studán-
ku a dům skřítka Bar-
tošky a také přijali milé 
místní návštěvy, jako 
Petra Mišáka s před-
náškou k „100. výročiu 
oživotvorenia Matice 
slovenskej“, pana Ca-
badaje s přednáškou 
k „100. výročiu úmrtia Milana Rastislava Šte-
fánika“, starostku Čremošného s povídáním 
o Čremošnom, pana Šipoša – lidového umělce 
a milovníka přírody. Ti všichni účastníky svými 
plamennými slovy seznámili s historií i součas-
ností místa, kde žijí a kde to mají rádi.

Díky literárnímu klubu Duria, jeho členům a ve-
doucí Táni Sivové se letos „POD FATRANSKÝM 

Frýdlantská malířka Leda Pešatová patří 
věkem mezi nejstarší výtvarníky v regionu, ale 
pokud se týká jejího výtvarného projevu, mezi 
nejmladší. Po roce se její práce znovu pre-
zentují na výstavě v Národním domě v Místku 
do 31. října pod názvem Leda doma aneb ná-
vraty do Národního domu. 

Patří také k velmi pilným umělkyním, takže 
si připíše čárku ke svým 44 výstavám vlastním 
a 40 kolektivním, hlavně s ostravskými spol-
kovými kolegy. Hlavním důvodem výstavy je, 
že ze čtyřicítky vystavených prací je jich po-
lovina, která vznikla od loňské výstavy v Ná-
rodním domě. Navíc je specifikou autorky, 
že pracuje přímo v plenéru. Milovníci umění 
byli zvědavi hlavně na její poslední tvorbu, 
která je velmi lehce nahozená, motiv vzniká 
díky několika expresivním barevným skvrnám 
a čarám a připomíná japonské kaligrafické 
kresby. Na výstavě se vrací k rodnému Frýd-
ku-Místku v celé řadě prací. Objevují se zde 
věci až z šedesátých let i mladší, často uni-
kátní záběry zmizelého světa (Dům houslaře 
Piskoře, Starý most ve Frýdku, Josefská ulice 

před bouří a další). U ostatních si vychutnáme 
atmosféru, která je pro obrazy spojené s měs-
tem významná. Poprvé potěší i dva portréty, 
které se po létech objevily. Malíře Bedřicha 
Holáčka, který byl léta učitelem paní Ledy, 
a její „spolužačky“ Jiřiny Hamrlové. Portréty 
nám svou lehkostí a přesností připomenou 
i její sochařskou průpravu v začátcích u so-
chaře Augustina Handzela. Při pohledu na vý-
běr si uvědomíme zhruba tři výtvarné polohy 
umělkyně. Lehká realistická až impresivní 
poloha, která převažovala v jejích začátcích, 
pak výrazná barevnost s dramatickým akcen-
tem, ovlivněná hlavně ostravskou tematikou, 
a od výstavy v Muzeu Beskyd, kdy předvedla 
práce z let 2012–16 objevujeme polohu, kte-
rá připomíná svou křehkostí japonské haiky. 
Významně je ale zastoupeno i okolí Frýdlan-
tu a Beskydy. Poselství výstavy je v tom, že 
z mnoha možností, které nám život nabízí, si 
tvrdohlavá umělkyně nevybrala ani stýskání 
na život, ani honbu za kariérou a bohatstvím, 
ale údiv a věčné okouzlení láskyplným svě-
tem. A to je od ní pěkné...  (kb)

Literáti na Martinské poetické jeseni 2019

V polském Korfantowě proběhl ve dnech 8.–13. 
září VI. Mezinárodní malířský plenér, který symbo-
licky – v této oblasti umění – spojuje skupinu měst, 
které mají nebo měly v názvu Frýdlant. Před ča-
sem proběhl i zde ve Frýdlantě a Frýdku-Místku. 

Zásluhu na jeho pokračování v Korfantowě 
má Ryszard Nowak a nadace Przyszlośc i rozwój 
a řada dalších sponzorů. Akce se zúčastnilo je-
denáct výtvarníků a teoretik, převážně z Polska, 
ale zastoupeno bylo i ČR. Námětově nebyl ple-
nér vyhraněn, takže se zde objevily práce inspi-
rované architekturou městečka, ale i volná díla, 
která pak byla na závěrečné výstavě. Ke spo-
lečenským akcím patřila také návštěva jedno-
denního festivalu v Jasienici Dolnej nazvaném 
SIANOWIZJE. Zaujaly zde práce se silikonem. 
Na programu byla také beseda a informace 
o Dílně uměleckého smaltu ve Frýdlantě nad 
Ostravicí. Mluvilo se o tradicích smaltu v Pobe-

Poselství VI. Mezinárodního malířského plenéru ArtFriedlandianum 

skydí, umělce zajímaly techniky a ukázky prací. 
Zájem byl velký, takže je to inspirace pro Frýdlant 
k tomu, aby se v tradicích plenéru pokračovalo 
i s využitím smaltérské dílny ve městě a snad i za-
pojením širšího okruhu zahraničních účastníků 
spřátelených měst. Práce z malířského plenéru 
sice nemůžeme vidět všechny, ale dvě z nejza-
jímavějších účastnic – Karla Stiborková, bývalá 

ředitelka frýdlantské ZUŠ, a Bernardeta Sudni-
kowicz z Polska se představí na výstavě nazvané 
Mezi černou a bílou v Muzeu Beskyd od 3. října 
do 31. listopadu. Jejich díla určitě zájemcům dají 
představu o úrovni akce. Současně zaujmou jak 
abstraktní kompozice K. Stiborkové, tak zajímavá 
technika rozpíjeného akrylu ve formě abstrahují-
cích květin polské autorky.  Karel Bogar 

Zájezd Klubu žen ze Lhotky na Mělnicko

LHOTKA – Od června do září to byly středy. 
O prázdninách navíc i pondělky. V těchto dnech 
bylo možno za příznivého počasí vídat na hřiš-
tích u Kuřína hrát volejbalisty. Pamětníci tvrdí, že 
se tam hraje už sedmnáctý rok. A proto také i le-
tošní ročník tradičního lhoteckého volejbalového 
turnaje v neděli 15. září byl sedmnáctý. 

Hrálo se na obou hřištích a zelení, žlutí, 
oranžoví i modří kromě vlastního bojového 
pokřiku museli zejména servisem, přihrávkami 
a hlavně ostrými smeči přehrávat své soupeře, 

protože nešlo jenom o ceny, ale i o prestiž.
Za celosezónní podpory obecního úřadu or-

ganizaci od června až do září výborně zvládala 
Bohdanka Stonavská se svými dětmi. Na tur-
naji ji pak s občerstvením pomohli místní spon-
zoři, zejména manželé Tesařovi. Všem těm 
patří poděkování za průběh sportovní i spole-
čenské části turnaje.

A výsledek? Z družstev byli sice nejúspěš-
nější žlutí, ale jako každoročně i letos zvítězil 
volejbal.  P. P. 

Vyhráli žlutí a volejbal

Leda Pešatová vystavuje 

NEBEM“ opět ukázalo, že poezie, próza a knihy 
vůbec nejsou starým, letitým, překonaným přežit-
kem, ale teprve snad „šestnáctiletým, ještě takřka 
dítětem,“ které má před sebou dlouhou otevře-
nou cestu. Děkujeme, slovenští přátelé! 

Za literární klub Petra Bezruče Frýdek-
-Místek letošní účastníci MPJ Bohumír 
Vidura, Zdeněk Hledač a Žofie Zejdová

v dobových kostýmech. 
Pak už nezbývalo než se vydat na zpáteční 

cestu, kterou jsme přerušily zastávkou na ve-
čeři v pivovaru ve Vysokém Mýtě. Posilněné 
výborným jídlem jsme zdolaly poslední kilomet-

ry k domovu ve veselé náladě. 
Domů jsme dorazily kolem jedenácté večer. 

Byly to příjemné dva dny strávené ve výborné 
společnosti a navíc zpestřené zajímavým pro-
gramem.  M. V.
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Změna programu vyhrazena. Vstupenky je možno rezervovat na webových stránkách www.kcfno.cz, zakoupit v Turistyckém informačním centru Frýdlant n.O. nebo 
hodinu před promítáním na místě. Rezervace se ruší 15 minut před začátkem představení. Další informace na facebookových stránkách Kulturního centra a kina.

KINO FRÝDLANT N.O.
ŘÍJEN 2019

REZERVACE ON-LINE NA WWW.KCFNO.CZ

út 1.10. od 17:00, pá 11.10. od 18:00 a so 12.10. od 17:00

PŘES PRSTY
ČR, komedie, nevhodný do 12 let, délka 101 min, cena 130,-, Cinemart
Příběh se odehrává na beach volejbalových hřištích, ale nejen na nich. Linda 
a Pavla jsou parťačky, které obětují beach volejbalu skoro všechno. Mladší 
Pavle začínají tikat biologické hodiny a s přítelem Hynkem chce co nejdříve 
otěhotnět. To starší svobodná Linda nechápe. Zvlášť, když se jim podařilo 
kvalifikovat na mistrovství Evropy… Všechno ale stejně nakonec zamotá 
svérázný správce hřiště se zajímavou minulostí Jíra. Rež. P. Kolečko.

út 1.10. od 19:00 a ne 6.10. od 17:00

DEŠTIVÝ DEN V NEW YORKU
USA, komedie, nevhodný do 12 let, délka 92 min, cena 120,-, Bioscop, 
titulky
Dva mladí lidé přijíždějí do New Yorku na víkend. Špatné počasí jim připraví 
sérii nečekaných dobrodružství. Rež. W. Allen.

st 2.10. od 17:00, so 5.10. od 15:00 a ne 27.10. od 15:00

ANGRY BIRDS VE FILMU 2
USA, animovaný, přístupný bez omezení, délka 97 min, cena 100,-, Falcon, 
dabing
Rozzlobení nelétaví ptáci a zákeřní zelení vepři jsou opět ve při. Když se 
objeví nový nepřítel, který hrozí zničením Ptačího i Prasečího ostrova, spojí 
Rudohněv (alias Ruďák), Žluťas, Bombas, Orel Vazoun a Žluťasova sestra 
Stříbrnka síly s velevepřem Leonardem, jeho asistentkou Courtney a vepřo-
vým sádlem mazaným vynálezcem Garrym. Rež. T. V. Orman, J. Rice.

st 2.10. od 19:00 a so 5.10. od 17:00

TENKRÁT V HOLLYWOODU
USA, komedie/drama, nevhodný do 12 let, délka 159 min, cena 100,-, 
Falcon, titulky
Film je natočen na motivy skutečných událostí a odehrává se koncem 60. 
let. Hlavními postavami jsou bývalá westernová hvězda Rick Dalton a jeho 
dlouholetý kaskadér Cliff Booth. Slávu si slibují od slavné a krásné sousedky, 
jíž není nikdo jiný než herečka Sharon Tate. Rež. Q. Tarantino.

pá 4.10. od 18:00 a út 8.10. od 17:00

NÁRODNÍ TŘÍDA
ČR, drama, nevhodný do 15 let, délka 91 min, cena 130,-, Falcon
Místy humorný příběh osamělého rváče, který má svou pravdu a rád pou-
čuje své okolí o životě, rezonuje v současné společnosti čím dál víc. A nejen 
v České republice. Rež. Š. Altrichter.

pá 4.10. od 20:00 a st 9.10. od 19:00

TO KAPITOLA 2
USA, horor/thriller, nevhodný do 15 let, délka 165 min, cena 120,-, Vertical 
Ent., titulky
Pokračování nejúspěšnějšího hororu všech dob. Do města Derry se vrací zlo 
a členové Klubu smolařů spojují své síly na místě, kde to všechno začalo. 
Rež. A. Muschietti.

so 5.10. od 20:00 a út 8.10. od 19:00

ROMÁN PRO POKROČILÉ
ČR, komedie, nevhodný do 12 let, délka 95 min, cena 120,-, Bohemia MP
Jaký je život rozvedených mužů, oddělených naštvanou exmanželkou od 
stolu, lože a účtu? Jak zapůsobí rozvod na jejich morálku a sebevědomí? To 
vše v této romanticky korektní komedii s Markem Vašutem v hlavní roli. Rež. 
Z. Marinovová.

ne 6.10. od 15:00, st 9.10. od 17:00 a so 26.10. od 15:00

PLAYMOBIL VE FILMU
Francie/Německo, animovaný, přístupný bez omezení, délka 99 min, cena 
120,-, Bontonfilm, dabing
Velkolepé animované dobrodružství, plné zábavy a fantazie. V jednom příbě-
hu se potkají piráti, kovbojové, Vikingové, Římané, dinosauři, kouzelná víla, 
tajný agent, dobrodruh a dvě děti, které mocné kouzlo vtáhlo ze světa lidí do 
nekonečného světa Playmobil. Rež. L. DiSalvo.

pá 11.10. od 20:00 a st 23.10. od 19:00

STEHLÍK
USA, drama, nevhodný do 15 let, délka 149 min, cena 130,-, Vertical Ent., 
titulky
Theodoru Deckerovi bylo 13 let, když byla jeho matka zabita při bombovém 
útoku v newyorském Metropolitním muzeu umění. Tato tragédie změnila 
celý jeho život a vrhla jej na dlouhou a strhující odyseu provázenou nejen zá-

rmutkem a pocitem viny, proměnou a vykoupením, ale i láskou, přátelstvím 
a světem zločinu. Rež. J. Crowley.

so 12.10. od 15:00 a st 23.10. od 17:00

PSÍ KUSY
Kanada, animovaný, přístupný bez omezení, délka 87 min, cena 120,-, 
Vertical Ent., dabing
Lumpík je tak trochu rozmazlený, ale veselý pes, který nic neví o skutečném 
světě plném nástrah. Užívá si nejlepší pochoutky a drbání každý den. Jedno-
ho dne se ale bude muset vydat za plot svého bezpečného domova a zažije 
dobrodružství, které si ani ve snu nedokázal představit. Rež. K. Johnson.

so 12.10. od 19:00 a út 15.10. od 19:00 (titulky)
ne 13.10. od 17:00 (dabing)

JOKER
USA, drama, nevhodný do 15 let, délka 122 min, cena 120,-, Vertical Ent.
Zkrachovalý komediant Arthur Fleck se dlouho pohybuje na tenké hranici 
mezi realitou a šílenstvím. Jednoho dne se ve svém obleku klauna potuluje 
po ulicích Gotham City a dostává se do konfliktu s brutálními zloději. Pomalu 
se roztáčí spirála událostí dosahující hrozivých rozměrů. Rež. T. Phillips.

út 15.10. od 17:00 a út 22.10. od 19:00

DOKÁŽEŠ UDRŽET TAJEMSTVÍ?
USA, komedie, nevhodný do 12 let, délka 95 min, cena 120,-, Bontonfilm, 
titulky
Každý má svá zamčená osobní tajemství, která neřekne ani té nejlepší ka-
marádce. Emma ale v návalu alkoholu a paniky z turbulencí vyklopí všechny 
své tajnosti a intimní pocity neznámému muži na vedlejším sedadle v le-
tadle. Kdyby se už nikdy nepotkali, nic by se nestalo. Z cizince se ovšem 
vyklube očekávaný Jack Harper, nový nejvyšší šéf v práci. Rež. E. Duran.

ne 20.10. od 15:00 a st 30.10. od 17:00

PRINC KRASOŇ
Kanada, animovaný, přístupný bez omezení, délka 85 min, cena 110,-, 
Mirius FD, dabing
Co mají společné Sněhurka, Šípková Růženka či Popelka? Všechny jsou za-
milované do Prince Krasoně. Ještě když byl malý chlapec, zlomyslně ho za-
klela zlá královna. Od té doby se do něj každé děvče v království beznadějně 
zamiluje. Rež. R. Venokur.

ne 20.10. od 17:00, pá 25.10. od 20:00 a ne 27.10. od 17:00

BLÍŽENEC
USA, sci-fi/thriller, nevhodný do 12 let, délka 117 min, cena 130,-, 
Cinemart, titulky
Blíženec je originální akční thriller s Willem Smithem v hlavní roli. Smith 
hraje Henryho Brogana, elitního nájemného zabijáka, pronásledovaného ta-
jeným mladým vrahem, který dokáže předjímat jeho každý tah. Rež. A. Lee.

pá 25.10. od 17:30 a út 29.10. od 19:30

PRAŽSKÉ ORGIE
ČR, drama/komedie, nevhodný do 12 let, délka 112 min, cena 130,-, 
Bioscop
Příběh nás zavádí do poloviny 70. let. Slavný americký spisovatel Nathan 
Zuckerman přijíždí do Prahy, aby zachránil a odvezl rukopis nevydané knihy. 
Na své pražské misi se seznámí se svéráznou spisovatelkou Olgou a pro-
nikne na vyhlášené večírky, na nichž každý hledá únik ke krátké svobodě 
po svém. Postupně se proti své vůli stane nejen divákem, ale i účastníkem 
dekadentního představení, v němž si nelze být ničím jistý. Rež. I. Pavlásková.

so 26.10. od 17:00 a út 29.10. od 17:00

ZLOBA: 
KRÁLOVNA VŠEHO ZLÉHO
USA/VB, fantasy/dobrodružný, přístupný bez omezení, délka 120 min, 
cena 120,-, Falcon, dabing
Přešlo pět let. Královna černé magie Zloba žije spokojeně na čarovných 
Blatech a její kmotřenka Růženka dospívá. Jejich vzájemný vztah, který se 
zrodil ze zrady a pomsty, rozkvetl a zkošatěl. Nicméně nenávist mezi lidmi 
a kouzelnými bytostmi nezmizela. Rež. J. Rønning.

so 26.10. od 19:30 a st 30.10. od 19:00

POSLEDNÍ ARISTOKRATKA
ČR, komedie, přístupný bez omezení, délka 110 min, cena 130,-, Falcon
Příběh rodiny hraběte Kostky, který se vrací z emigrace, aby převzal rodinné 
sídlo. S ním „zdědí“ i zpátečnického kastelána, hypochondrického zahradní-
ka nebo kuchařku, která si ráda přihne. Rež. J. Vejdělek.

BIO SENIOR
čt 10.10. od 10:00

ŽENY V BĚHU
ČR, komedie, délka 93 min, cena 50,-

FILMOVÝ KLUB
ne 6.10. od 19:30

PARAZIT
Jižní Korea, komedie, nevhodný do 15 let, délka 132 min, cena 100,- 
(FK 80,-), Aerofilms, titulky
Vypadá to jako podvod, ale jde o mnohem víc… Černá komedie a nejzábav-
nější vítěz Cannes od dob Pulp Fiction Parazit je mistrovským dílem režiséra 
Bong Joon-hoa o střetu dvou odlišných a přitom tak blízkých rodin.
 
ne 13.10. od 19:30

STEHY
Srbsko, drama, přístupný bez omezení, délka 97 min, cena 110,- (FK 90,-), 
Artcam, titulky
Film Miroslava Terziče vychází hned z několika skutečných případů „ulou-
pených novorozeňat“, které nedávno otřásly srbskou společností, a mistrně 
kombinuje intimní drama a napínavý thriller.
 
ne 20.10. od 19:30

BUDIŽ SVĚTLO
Slovensko, drama, přístupný bez omezení, délka 93 min, cena 90,- 
(FK 70,-), AČFK
Nový snímek režiséra Marko Škopa lze směle řadit do skupiny nepřikrášle-
ných portrétů současné slovenské společnosti. Problémy tradiční rodiny, ši-
kana, nacionalismus, katolická církev – to vše jsou témata, která film zpra-
covává s nebývalou hloubkou a autorskou suverenitou.
  
ne 27.10. od 19:30

VLKODLAK
Polsko, drama/horor, nevhodný do 15 let, délka 88 min, cena 50,- (FK 30,-), 
festival Kino na hranici, titulky
Léto 1945. Po osvobození z koncentračního tábora se osm židovských dětí 
uchýlí do opuštěného domu, provizorního sirotčince v lese. Chybí zde jídlo 
i voda a kolem domu nebezpečně krouží hlídací psi, kteří byli z tábora rovněž 
vypuštěni na svobodu a hledají potravu. Strhující snímek režiséra Adriana 
Panka uvádíme jako speciální projekci pod záštitou těšínského festivalu Kino 
na hranici.
 
FILMOVÝ KLUB DĚTEM
út 22.10. od 17:00

MÔJ DEDO SPADOL Z MARSU
Chorvatsko/Norsko, rodinný, délka 79 min, cena 80,- (děti a FK 60,-), 
Cinemart
Neobvyklé dobrodružství dívky a mimozemského robota, kteří musí společ-
ně zachránit svou částečně mimozemskou rodinu.

FILMOVÝ KLUB STUDENTŮM
pá 4.10. od 15:30

MARIE, KRÁLOVNA SKOTSKÁ
VB/USA, drama/historický, nevhodný do 15 let, délka 124 min, cena 80,- 
(studenti a FK 60,-), Cinemart, titulky
Dvě výjimečné ženy ve sporu o jeden trůn. Taková kombinace nikdy nemůže 
dopadnout dobře. Saoirse Ronan v titulní roli ukazuje, kudy vede cesta na 
popraviště. Rež. J. Rourke.
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